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Új Haj tás

Jézusnak ez a mondata körülbelül 25 évvel ezelőtt érintett meg először, amikor Ró-
mában az egyik barátomtól kaptam egy kis A5-ös méretű falapra ragasztott képet, 
amely Jézust és a tanítványait ábrázolja, és amelyen ez mondat olvasható: „Azért jöt-
tem, hogy életük legyen, és bőségben legyen.” (Jn 10,10) Megköszöntem a képet és el-
tettem, nem foglalkoztam vele túlságosan. Mostanában sokszor a kezem ügyébe kerül 
ez a kép. Érdekes, hogy 25 évvel később, a háború harmadik évében kezd el bensősé-
gesebb módon megvilágosodni számomra.

Véget ért az idei nyár, elkezdődött az új tanév, egy új pasztorális év, és ilyenkor min-
dig jó visszatekinteni, kicsit megpróbálni egyben látni, értékelni, vagy akár csak kicsit 
szemlélni a történteket. Gazdag időszak van mögöttünk: lelkigyakorlatok, kurzusok, 
találkozók, táborok, zarándoklatok. A legtöbb programon részt vettem. 

Számomra a nyár kiemelkedő találkozója mindig a gitáros gábor. Ha visszagondo-
lok rá, megrohannak az emlékek, érzések. Tanulás, nevetés, vidámság, imádság, dicső-
ítés, szentségimádás, közbenjáró ima… Szinte tapinthatóan érzem most is a Szentlélek 
túlcsorduló jelenlétét a táborban. A fiatalok, az oktatók örömét, lelkesedését, a sze-
meknek azt a fajta csillogását, aminek nem földi gyökerei vannak… Ez az öröm több, 
mint amit emberileg egymásnak tudtunk volna adni. Ezt Istentől kaptuk, az Ő Szentlelke 
által, Jézus jelenléte által.

„Azért jöttem, hogy életük legyen, és bőségben legyen.” 
Rácsodálkozom, hogy mennyire igaz a Szentírás azon mondata is, hogy „ahol azon-

ban elhatalmasodott a bűn, ott túláradt a kegyelem” (Róm 5,20). Rácsodálkoztam, 
hogy ebben a háború sújtotta országban, amikor a villanykikapcsolások egymást érik, 
amikor sok családban a férfiak vagy a hadseregben vannak, vagy külföldön, a bizony-
talanság közepette, amikor nem tudjuk mit hoz a holnap – Isten mennyire jelen van! 
Megtapasztaljuk a Mennyei Apuka körülölelő szeretetét, aki tudja, hogy nekünk szük-
ségünk van Rá, hogy nekünk Rá van szükségünk.

„Azért jöttem, hogy életük legyen, és bőségben legyen.”  
Ugyanitt megemlíthetném az Alfa kurzusokat, az Új Élet Krisztusban kurzusokat, 

vagy a bibliaórákat. Amikor az alfás férfiakkal egy-egy alkalom után rádöbbenünk, 
hogy milyen jó volt beszélgetni, megosztani gondolatot, érzést, tapasztalatot, fájdal-
mat, örömet, és egymásért imádkozva egyszerűen csak nyitottan Isten előtt lenni, meg-
tapasztalni, hogy Életet ad. Bőségben. Talán bőségesebben, mint megérdemeljük…

Mert az Élet nem csak a pillanatok egymást követő sorozata, a pihenés és a mun-
ka egymásutánisága, az örömök és a nehézségek sora, hanem valami sokkal több. 
Valami, ami mindezt áthatja. Sőt, Valaki, akiben élünk, mozgunk és vagyunk. Az „Én 
vagyok az Út, az Igazság és az Élet” jézusi kifejezés nemcsak egy szentírási részlet, 
hanem a mindennapjaink kvintesszenciája… Az Élet Jézus. Mennyire jó ezt, amit eddig 
csak elméletben tudtunk, meg is élni!

„Azért jöttem, hogy életük legyen, és bőségben legyen.”
Amikor ez megérinti a szívünk mélyét, akkor valamiféle csoda történik. Már nem a 

csak nehézségeket látjuk, nem a problémákra fókuszálunk, nem a háborúra, vagy a 
gonoszságra figyelünk, hanem „tekintetünk a hegyek felé emeljük, mert onnan jön a 
mi segítségünk.” Akkor már az a fontos, hogy Ő VAN. Ő, aki önmagát adta értünk, 
és folyamatosan ajándékozza magát. Aki feltétel nélkül szeret, és a világ káosza kö-
zepette is mozdulatlan, sőt mozdíthatatlan mozgatóként, de legfőképp Apukaként, van 
jelen. Számunkra van jelen. Ez a Megtérés. Ez a Kegyelem… Ahogy Reményik Sándor 
mondja a verse végén:

…Akkor – magától – szűnik a vihar,
Akkor – magától – minden elcsitul,
Akkor – magától – éled a remény.
Álomfáidnak minden aranyágán
Csak úgy magától – friss gyümölcs terem.
Ez a magától: ez a Kegyelem.

Ezekkel a gondolatokkal kérem minden kedves Olvasóra, Egyházmegyénk minden 
hívére a Mennyei Atya bőséges áldását.

Megyesi László, állandó diakónus

„Azért jöttem, hogy életük legyen, 
és bőségben legyen”
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Figyelj, és vésd szívedbe! Semmi se ijesszen és ne ag-
gódj…, semmi se szomorítsa meg lelkedet. Hát nem va-
gyok én a te Anyád? Nem állsz talán az én árnyékom-
ban, és az én oltalmam alatt?

Guadalupei Szűz

Imádkozzatok, imádkozzatok sokat, és hoz-
zatok áldozatot a bűnösökért! Sok lélek azért 
jut a pokolra, mert nincs, aki áldozatot hozzon 
és imádkozzon értük!

A Szűzanya kérése 1917 augusztusában, Fatimában 

Különös dolog: Mária és József Jézus születése előtt 
szegényen éltek ugyan, de nyugalmasan. Ám, alig hogy 
megszületett Jézus, az Isten Fia, vele együtt jött az üldö-
zés, menekülés, szenvedés: Betlehem, Egyiptom, a 12 
éves Jézus elvesztése, áskálódások Jézus ellenségeinek 
részéről, vagy a Golgota keresztje.

Valóban: Jézus mellett élni mindig egyet jelent a hűsé-
ges áldozatvállalással.

P. Wegner

„A Sátán erősebb most, mint valaha, ezerféleképpen 
akar rombolni és megtéveszteni benneteket… Eltévelyed-
tetek, rossz útra tértetek. Ne feledjétek, hogy életetek célja 
a Mennyország! A sátán azonban nem alszik, és a mo-
dern világ eszközeivel, a materializmussal és az egoiz-
mussal eltérít és a saját útjára vezet benneteket. A földhöz 
és a földi dolgokhoz ragaszkodtok… Megfeledkeztetek a 
Bibliáról! Olvassátok a Bibliát minden nap, helyezzétek ki 
látható helyre otthonotokban. Így, ha valaki meglátogat ti-
teket, együtt olvashattok egy részt belőle… Ne feledjétek, 
hogy otthonotok a Mennyben van!

Szűzanya üzeneteiből

Mit is üzen számunkra a Szeplőtelen Asszony? Aki 
egész szívével odaadta magát Istennek, aki egész szívé-
vel rá meri bízni magát az Atyára, és ezután már nem ön-
magával, hanem az Atya ügyével törődik, ajándékképen 
megkapja a tiszta és teljes élet ragyogását még e tisztá-
talan világban is.

Bernhard Welte

Boldogságos Szűz Mária, Te, aki meg tudtál őrizni szí-
vedben minden eseményt és szót, amelyet Fiaddal meg-
éltél, taníts meg bennünket is ébernek és nyitottnak lenni 
Isten munkálkodására életünkben. Szűz Mária, Te nyitott 
szemmel és készséges szívvel éltél, hittel fogadtál minden 
örömteli és fájdalmas eseményt, tudva azt, hogy Isten ve-
zeti életed és annak minden történését.

Ó, emberek és népek Anyja! Te ismered minden szen-
vedésünket és reménységünket. Anyaként érzed minden ví-
vódásunkat jó és rossz, fény és sötétség között, mely meg-
rengeti a világot.

Fogadd el kiáltásunkat, mely a Szentlélek által egyene-
sen szívedig ér, s az Úr anyjának és szolgálójának szere-
tetével öleled magadhoz az egyéneket és népeket, kik leg-
inkább vágyakoznak ölelésedre azokkal az egyénekkel és 
népekkel együtt, akikre különösképpen vigyázol.

Túláradó szeretettel bízzuk rád őket, Anyánk! Bár min-
denkihez elérkeznék a béke és szabadság ideje, az igaz-
ság, igazságosság és remény ideje!

Szent II. János Pál pápa

Mi legkönnyebben Mária útját tudjuk követni: átadjuk 
magunkat Isten akaratának, igent mondunk rá, életünk ér-
telme és célja Isten szolgálata. Máriának különleges, egy-
szeri és ismételhetetlen feladatot adott az Isten: benne, az 
ő testében kapott emberi testet a Fiúisten, mikor gyermek-
ként világra hozta. Mi testben nem szüljük világra Jézust, 
de lélekben bizony újra és újra világra hozzuk mi is, minél 
hasonlóbakká válunk Jézushoz.

Bementem a templomba egyik nap és bizalommal teli 
szívvel ezt kérdeztem Tőle:

„Miért akartál
itt maradni a földön,
a föld minden pontján,
a legdrágább Oltáriszentségben,
és nem találtál módot arra, Te, aki Isten vagy,
hogy nekünk add, és köztünk hagyd Máriát is,
aki édesanyánk földi vándorlásunkban?”

A csendben mintha ezt válaszolta volna:
„Nem hagytam itt, mert benned akarom viszontlátni Őt.
Ha nem is vagytok szeplőtelenek, az én szeretem szűz-

zé tesz benneteket,
és te, ti, kitárjátok anyai karotokat és szíveteket az  em-

beriség felé,
mely Istenére és az ő Édesanyjára szomjazik ma is, mint 

egykor.
Most rajtatok a sor,
hogy enyhítsétek a fájdalmakat, a sebeket,
letöröljétek a könnyeket.
Énekeld a Lorettói litániát
és törekedj annak tükre lenni”.

Chiara Lubich

Mária közreműködése a megváltás művében nem sza-
vai, tanítása által történt, hanem mindenekfelett élete, el-
mélyülő hallgatása és könnyei által.

Chiara Lubich



Új Hajtás 5

IMAOLDAL

 „Asszony, íme a Te Fiad!”
Amikor Krisztus rád bízta János apostolt,
és vele együtt az Egyház fiait és leányait,
sőt, minden embert, világ megváltójaként
nem kisebbítette kizárólagos szerepét,
hanem éppen megerősítette azt.
Te vagy a fény, amely Krisztus világosságát nem csökkenti,
mert Te benne és általa élsz.
Egész léted „igen”, „fiat”. Te vagy a szeplőtelen,
Te vagy a kegyelem teljessége és visszfénye.
Nézd, itt vannak fiaid és leányaid,
akik az új évezred közeledtével körülvesznek Téged.
.....
Ma rád akarjuk bízni jövőnket, amely előttünk áll.
Kérünk Téged, hogy kísérj el bennünket az úton.
Férfiak és nők, mi mindannyian, rendkívüli korban
élünk, tele ígérettel és nehézséggel.
Az emberiség ma olyan hatalmas eszközök
birtokában van, mint még sohase: képes arra,
hogy virágzó kertté változtassa,
vagy teljesen lerombolja a világot.
Az emberiség elérte azt a rendkívüli képességet,
hogy még az élet kezdetébe is belenyúljon.
Ezt mindenki javára is használhatja,
az erkölcsi törvény keretei között,
vagy engedhet a tudomány rövidlátó gőgjének,
amely nem ismer határokat,
és megtagadja minden egyes emberi életet
megillető tiszteletet is.
Az emberiség ma oly válaszút előtt áll, mint még soha.
A szabadulás, ó legszentebb Szűz,
ismét csak egyedül a Te fiad, Jézus.

Szent II. János Pál pápa

Máriát, aki áldott az asszonyok között, sohase látjuk 
tétlennek.

Megvan a helye a kiengesztelődésünkben. Mert ha 
szükségünk van közbenjáróra a „Közbenjárónál”,

nem találhatunk erre alkalmasabbat Máriánál.
Szt. Bernát

Lehetetlen, hogy Mária, Krisztus Anyja ne játsszék egye-
dülálló szerepet a megváltottak közösségében. Ő mind-
örökre az marad, aki befogadta Isten Igéjét, és beépítette 
az emberi nembe. Megmarad annak, aki összekötötte az 
eget a földdel,  és a Léleknek való odaadásában testtel-lé-
lekkel teljesen élte a vele való közösséget.

Suenens bíboros

Ha Isten Mária által akar közeledni az emberiséghez, 
mi ne akarjunk nélküle közeledni Istenünkhöz.

Szent-Gály Kata

ANYÁM, TISZTÍTS MEG!
Ó, Mária, az üdvösség
és az isteni világosság anyja,
azzal a szeretettel,
mellyel Fiadat az örök Atyának 
fölajánlottad minden emberért,

ajánlj föl engemet is Istennek,
aki szeretetből van jelen
az Oltáriszentségben.

Te adtad Simeon karjaiba a kisded Jézust,
te add Őt ma az én szívemnek is.
Add nekem ma drága Jézusodat,
ahogyan Simeonnak adtad:
ne tagad meg Őt
egy bűnös karjaitól, mert Jézus eljövetele
megfutamítja sötétségemet,
megszünteti rendetlen érzéseimet
és megszenteli a lelkemet.

Tisztaságos Anyám, tisztíts meg engem!
Tüntess el a szívemből mindent,
ami nem tetszik neked, hogy a lelkem,
miután föláldozta és elégette
az erényben önszeretetét,
Fiad számára kedves,
egészen elégő áldozat legyen. 

Kegyelemmel teljes Szent Szűz, Istenanya Mária, Te 
vagy a mi csomóoldónk! Isten szeretetével telt kezeddel, 
mint egy bogos csomót feloldasz minden utunkban lévő 
akadályt. Kezedben minden csomó megoldódik és Isten 
szeretetének erős kötésévé válik. Oldj fel, csodálatos Szent 
Szűz és Anya minden csomót, amit önakaratunk keresése 
révén mi magunknak készítünk, és azokat a csomókat, ame-
lyek utunkon akadályoznak bennünket. Ragyogj ránk sze-
meddel, hogy minden csomó áttekinthető legyen, és hogy 
a megoldhatatlant kezed által meg tudjuk oldani. Ámen.

Gondolj Máriára,
hogy NE hiányozzon a gondolataidból!
Mária neve NE hiányozzon a szádról!
Mária szeretete Ne aludjon ki a szívedből!
Máriát követve NEM fogsz elveszni!
Máriára támaszkodva NEM fogsz elesni!
Máriában bízva NEM fogsz félni!
Máriát hallgatva NEM fogsz tévedni!
Máriával élve FEL fogsz támadni! 

Szent Bonaventura

Ha valaki közületek nagy akar lenni, legyen a szolgá-
tok, és ha valaki közületek első akar lenni, legyen minden-
kinek a szolgája. (Mk 10, 43-44)

Az evangéliumnak ezt a szavát – szolgálni – ritkán hang-
súlyozzuk, sokszor régimódinak gondoljuk, vagy éppen az 
emberi méltóságon alulinak tartjuk. Pedig az evangélium-
nak ez a lényege, mert itt a szeretetről van szó. Szeret-
ni annyit jelent: szolgálni. Jézus nem azért jött, hogy pa-
rancsokat osztogasson, hanem hogy szolgáljon. Szolgálni, 
szolgálni egymást: ez a kereszténység. Aki egyszerűséggel 
gyakorolja ezt, és mindenki meg tudja tenni, az mindent 
megtett. S mivel élő kereszténységről van szó, ez a minden 
nem marad egy helyben, hanem lángra kap és tűzbe borít.

Részlet az októberi életigéből
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A szemlélődés, amely által el aka-
runk jutni a szeretethez, a személy 
Istennel való kapcsolatán, illetve az 
emberek egymás közötti kapcsolatán 
keresztül történik. A Lelkigyakorlatok-
ban Loyolai Szent Ignác azt mondja, 
hogy „a szeretet inkább cselekede-
tekben nyilvánuljon meg, mint sza-
vakban”, és hogy „kölcsönös közlést 
jelent, vagyis aki szeret, adja és köz-
li azt, amije van, azzal, akit szeret; 
vagy ad a szeretettnek abból, amije 
van és amije lehet; és fordítva: a sze-
retett adjon annak, aki őt szereti. Így, 
ha egyik tudománnyal rendelkezik, 
adjon belőle annak, akinek nincs, 
éppúgy, ha méltósággal vagy gaz-
dagsággal, adjanak egymásnak.”1

Az első tennivaló tehát, hogy sze-
ressünk, gyakorlattá váltsuk a szeretet 
művészetét, amit az Evangélium tanít: 
elsőként szeretni, mindenkit szeretni, 
mindig szeretni, Jézust látni a testvér-
ben, mindenkinek mindenévé válni, 
kivéve a bűnben, úgy szeretni a má-
sikat, mint magamat, ingyenesen szol-
gálni, törekedni a kölcsönösségre.

A második tennivaló, mintegy en-
nek a szeretetnek a kifejeződéseként 
az lesz, hogy beszélünk: a közössé-
gi lelkiség megéléséhez szükségünk 
van a testvérre, és ezért elengedhe-
tetlen a személyközi kommunikáció. 
Így hát az egyéni és közösségi imá-
ban nemcsak Istenhez kell szólnunk 
(és Neki beszélni a testvérről), hanem 
beszélni kell a testvérnek is Istenről a 
személyes beszélgetések és a közös-
ségi találkozások során. Ez nem je-
lent „prédikálást”, hanem a bennem 
élő Isten feltárását, ajándékozását a 
szón, mint kommunikációs eszközön 
keresztül (és ennek kibontakoztatása-
ként minden más kommunikációs esz-
közön keresztül).

A csönd és a szó az összeszedett-
séget és a kommuniót szolgálják: az 
én közösségemet a bennem élő Jézus-
sal és a rajtam kívül élő Jézussal.

Az Atya beszél és a Fiú hallgat. Az 
Atya mindent elmond és a Fiú mindent 
meghallgat. Az Atya azáltal, hogy 
mindent kimond a Fiúnak, teljesen 
odaadja neki önmagát, és a csöndet 

éli. A Fiú, miután mindent meghallga-
tott, mindent kimond az Atyának, és 
odaajándékozza az Atyától kapott 
szavakat a tanítványoknak: „A taní-
tást, amit kaptam tőled, továbbadtam 
nekik.” (Jn 17,8). És a Fiú is a csöndet 
éli meg.

Mi is be vagyunk vonva ebbe a 
csodálatos szentháromságos dia-
lógusba. És tapasztalatot szerzünk 
róla, amikor a szeretetünk tökéletes: 
vagyis amikor az énünk „csöndben 
marad”, mert Isten és a testvér irán-
ti szeretetből halott. Ilyenkor átéljük, 
hogy a csönd és a szó, a magány és 
a kommunikáció „könnyed”, át van 
itatva Lélekkel. Érezzük, megmara-
dunk „összeszedettnek a közösség-
ben” a bennünk élő Jézussal és a test-
vérben élő Jézussal.

De tudjuk, hogy csendünk, szava-
ink, befelé és egymásra figyelésünk, 
azon túl, hogy belemerítenek az iste-
ni kegyelembe és a jóakaratunkba, 
az érzelmeink és a bűn „zavarainak” 
(befolyásának) is ki vannak téve. Na-
gyon fontos tehát, hogy minden lehet-
séges eszközt megragadjunk ahhoz, 
hogy csendünk és szavaink részei le-
gyenek a szentháromságos dialógus-
nak.

Arról van tehát szó, hogy magamé-
vá teszem a döntést, ami Jézus egész 
életének indítéka volt: a másik ma-
gam elé helyezését. Hogy megújítom 

a hit melletti alapvető döntésemet az-
zal, hogy létem alapjául teszem meg 
a szeretetet (caritas), egész életem 
motivációjának azt a testvérrel való 
kapcsolatot tűzöm ki, melynek mérté-
ke az „ahogy” Jézus szeretett engem.

A keresztény lelkiség történetében 
paradigmaváltás tanúi és végrehajtói 
vagyunk: az egyén helyett a közös-
ségre, illetve a személy és a közösség 
közötti egyensúlyra kerül a hangsúly.

A kommunió, a közösség lett az 
egyháztan, a szentháromságtan, a 
kinyilatkoztatáselmélet egyik alapsza-
va. II. János Pál pápa a Novo Millen-
nio ineunte (Az új évezred kezdetén) 
kezdetű apostoli levelében (2001) a 
közösségi lelkiség előmozdítását jelö-
li meg az egyház előtt álló legfőbb 
feladatnak. „A közösség otthonává 
és iskolájává kell tennünk az egyhá-
zat – ez az a nagy feladat, amellyel 
szembe találkozunk a kezdődő új év-
ezredben, ha hűek akarunk maradni 
Isten szándékaihoz és válaszolni aka-
runk a világ várakozására is.” (43–
45. pont)

A közösségi lelkiség négy jelleg-
zetességét sorolja fel. Az első, hogy 
szemünket a bennünk lakó Szenthá-
romság misztériumára szegezzük, 
akinek fényét fel kell ismernünk mellet-
tünk élő testvéreink arcán is. A máso-
dik, hogy Krisztus testének mélységes 
egységének megfelelően figyelünk 

Csend és szó – Isten és a felebarát
Az Istenhez vezető út két arca
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hívő testvéreinkre, úgy tekintünk rájuk, 
mint „közülünk valókra”, osztozunk 
velük örömeikben és szenvedéseik-
ben, kitaláljuk vágyaikat és válaszo-
lunk szükségleteikre, igaz és mély ba-
rátságot kínálunk nekik. A harmadik, 
hogy meglátjuk a másikban a jót, úgy 

fogadjuk és értékeljük azt, mint Isten 
számomra való ajándékát. A negye-
dik, hogy megadjuk testvéreinknek az 
őket megillető helyet, hordozzuk egy-
más terhét, és elutasítjuk a folyama-
tosan fenyegető kísértést az önzésre, 
versengésre, karrierizmusra, gyanak-
vásra és irigységre.

A közösségi lelkiségben a lelki-
pásztorok és a hívők kölcsönösen fi-
gyelnek egymásra, eleve egynek 
tekintik magukat minden lényeges kér-
désben: mindnyájan laikusok, Isten 
népéhez (laosz) tartozók, a döntése-
ket közösen átgondolják, a teendőket 
megbeszélik. Segítik, hordozzák egy-
mást, tudnak segítséget és bocsánatot 

kérni, kölcsönösen elismerik a másik-
ban a Lélek jelenlétét és működését.

A keresztény élet erőtere már nem-
csak én és Isten, a lélek és Isten; ha-
nem a Lélekben Krisztust követő test-
vérek közössége, akik a mennyei 
Atya országának szolgálatában se-
gítik embertestvéreiket, az Atya gyer-
mekeit. Így élik a „közös szentté vá-
lás” művészetét.2

A felebarát tehát nem akadály az 
Istenhez vezető úton, hanem ajándék. 
A felebaráti szeretet útja ez, mely, 
ha kölcsönössé válik, Krisztus jelen-
létét hozza a közösségbe. Ezáltal 
„megtapasztalhatóvá” teszi a Szent-
háromság életét az emberek között. 
A Mennyország elővételezése ez, 
mint ahogy az evangélium is tanítja 
és megköveteli. „Ahol ugyanis ketten 
vagy hárman összegyűlnek a nevem-
ben, ott vagyok közöttük.” (Mt 18,20) 
„Új parancsot adok nektek: Szeres-
sétek egymást! Amint én szerettelek 
benneteket, úgy szeressétek ti is egy-
mást.” (Jn 13,34)

Ezen az úton bárki járhat. Korunk 
emberének való. Egyszerű út ez: a 
testvér iránti szeretet, amiről II. Já-
nos Pál pápa így ír a Redemtor Ho-
minis című enciklikában: „az ember 
az Egyház mindennapi életének az 
útja”. Egy másik alkalommal pedig 
ezt mondta: „Az évek során egyre 
inkább ráébredek, hogy a mai világ-
ban, a nemzetközi életben, a társa-
dalomban, és az emberek közvetlen 
környezetében is nagyon erős a gyű-
lölet, a harc. Ez a programadó. Te-
hát szeretetre van szükség, a szere-
tet programjára, a szeretet jelenlétére 
a világban, mert egyedül a szeretet 
képes szembeszállni az emberiséget 
fenyegető nagy veszéllyel: hogy ott 
találja magát szeretet híján, a gyűlö-
lettel, a harccal, a háborúkkal és el-
nyomással. De a szeretet erősebb.”3 

1 Loyolai Szent Ignác: Lelkigyakor-
latok, Jezsuita Kiadó, Budapest 2019.

2 Tőzsér Endre SP: A közösségi lel-
kiség felé

3 Giovanni D’Alessandro: C. L. A 
szeretet művészete, részlet az előszó-
ból

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: www.raggionline.com; ujvarosonline.hu
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„A közelgő jubileum nagyban hozzájárulhat 
a remény és a bizalom légkörének helyreállítá-
sához, annak az újjászületésnek a jeleként, 
amelyet mindannyian sürgetőnek érzünk. Ezért 
választottam „A remény zarándokai” mottót. 
Mindez azonban csak akkor lesz lehetséges, ha 
képesek vagyunk visszanyerni az egyetemes 
testvériség érzését, ha nem hunyunk szemet az 
elhatalmasodó szegénység drámája előtt, 
amely férfiak, nők, fiatalok és gyermekek mil-
lióit akadályozza meg abban, hogy emberhez 
méltóan éljenek.” – olvashatjuk többek között 
Ferenc pápa 2022. februárjában közreadott, a 
2025-ös szentévről írt levelében.

2024. májusában aztán, Urunk mennybemenetelének 
ünnepe alkalmából Ferenc pápa hivatalosan is kihirdette 
és közzétette a Spes non confundit (A remény nem csal 
meg) kezdetű, a 2025-ös szentévet meghirdető bullát. A 
Szentév tehát 2024. december 24-én a Szent Péter-ba-
zilika szentkapujának megnyitásával veszi kezdetét, és 
2026. január 6-án, a Szent Péter-bazilika szentkapujának 
bezárásával ér véget. 

A pápa a szentévet megelőző időszakot az imádság 
évének szentelte, hogy fel tudjunk készülni lélekben a 
nagy jubileumra. Segítségül katekézis sorozatot tartott az 
ima témájában. Az utolsó katekézisét június 16-án mond-
ta el, melyben Jézus értünk mondott húsvéti imájáról el-
mélkedett. Ebből idézünk most részleteket. Ferenc pápa 
szavai segítsenek bennünket a remény zarándokaiként be-
lépni a szentévbe!

„Az imádság Jézus életének egyik legnyilvánvalóbb 
jellemzője: Jézus imádkozott, sokat imádkozott. Küldetése 
során egészen átadta magát az imának, mert az Atyával 
való párbeszéd volt egész létének izzó magja.

Az evangéliumok tanúsága szerint kínszenvedésének 
és halálának órájában még intenzívebbé és sűrűbbé vált 
Jézus imája. Ezek az életének csúcspontját jelentő esemé-
nyek képezik a keresztény igehirdetés központi témáját: 
Jézus utolsó, Jeruzsálemben töltött órái állnak az evangé-
lium középpontjában, nemcsak azért, mert az evangélis-
ták aránylag több helyet szánnak ennek az elbeszélés-
nek, hanem azért is, mert halálának és feltámadásának 
eseménye – egyfajta villanófényként – megvilágítja Jézus 
egész életét.

Utolsó napjaiban Jézust teljesen imádságba merülve ta-
láljuk. Drámai módon imádkozik a Getszemáni-kertben, 
halálos szorongás kínozza. Mégis éppen akkor fordul Is-
tenhez úgy, hogy „Abbának”, „papának” szólítja. Ez a 
Jézus anyanyelvén, arámul elhangzott szó meghittséget, 
bizalmat fejez ki. Éppen amikor úgy érzi, hogy sűrűsödik 
a sötétség körülötte, Jézus áthatol rajta ezzel a kis szóval: 
Abba, papa.

Jézus a kereszten is imádkozik, amikor Isten sötét csend-
je veszi körül. Újra az „Atyám” szó hagyja el ajkát. Ez a 
legmerészebb ima, mert a kereszten Jézus az abszolút 

közbenjáró: másokért imádkozik, mindenkiért imádkozik 
– azokért is, akik halálra ítélték –, anélkül, hogy bárki is 
mellé állna, egy szegény gonosztevőt kivéve. Mindenki 
ellene volt, vagy közömbös volt iránta, csak az a gonosz-
tevő ismeri el hatalmát. „Atyám, bocsáss meg nekik, mert 
nem tudják, mit tesznek”. 

A dráma kellős közepén, a lélek és a test gyötrelmes 
fájdalmában, Jézus a zsoltárok szavaival imádkozik; a 
világ szegényeivel, különösen a mindenki által elfeledet-
tekkel együtt mondja a 22. zsoltár tragikus szavait: „Is-
tenem, Istenem, miért hagytál el engem?” Elhagyottnak 
érezte magát, és imádkozott. A kereszten beteljesedik az 
Atya ajándéka, aki felkínálja a szeretetet, vagyis betelje-
sedik üdvösségünk. És még egyszer „Istenem”-nek hívja. 
„Atyám, kezedbe ajánlom lelkemet!” Azt látjuk hát, hogy 
a kereszt három órájában minden, de minden imádság.

Jézus tehát imádkozik szenvedésének és halálának dön-
tő óráiban. És Jézus feltámasztásával az Atya meghall-
gatja imáját. Jézus imája intenzív, Jézus imája egyedül-
álló, és a mi imánk modelljévé is válik. Jézus mindenkiért 
imádkozott, értem is imádkozott, mindannyitokért. Mind-
annyian elmondhatjuk: „Jézus a kereszten imádkozott ér-
tem.” Imádkozott. Jézus mindannyiunknak azt mondhatja: 
„Imádkoztam érted az utolsó vacsorán és a keresztfán.”

Legnagyobb szenvedésünkben sem vagyunk egyedül! 
Jézus imája velünk van. (…) Jézus imádkozik értem: ezt 
mindannyian a szívünkbe zárhatjuk: nem szabad elfelej-
tenünk! A legnehezebb időszakokban sem. Már be va-
gyunk fogadva Jézusnak az Atyával folytatott párbeszé-
débe a Szentlélek közösségében. Krisztus Jézusban már 
szerettek minket, és a szenvedés, a halál és a feltáma-
dás órájában minden értünk lett felajánlva. És így – az 
imával és az élettel kapcsolatban – nincs más dolgunk, 
mint bátornak lenni, reménykedni, és ezzel a bátorsággal 
és reménységgel erősen átérezni Jézus imáját, és haladni 
előre: hogy életünkkel megdicsőítsük Istent annak tudatá-
ban, hogy ő imádkozik értünk az Atyánál! Jézus imádko-
zik értem!”

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: Vatican News

Küszöbön a Jubileum
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Az ébresztőóra távoli pityegésére riadok fel. Hirtelen 
nem is tudom, hol vagyok, milyen nap van ma. Este soká-
ig nem tudtam elaludni: a szomszéd kutyája folyamatosan 
ugatott, az eső keményen verte az ereszcsatornát, a gon-
dolataim élesen cikáztak a fejemben. Még most is pityeg. 
El kellene nyomni… 

Felülök és a megszokott módon máris elkezdem mon-
dani a reggeli imát. Már sokkal jobb. Tudom, milyen nap 
van, tudom, hol vagyok. A Te országod egyik napja van, 
Uram, és a Te tenyereden vagyok. 

Lassan kortyolom a reggeli kávémat, és közben már 
tornyosulnak a mai nap tennivalói. Állj! – mondja belül 
a Hang. – Állj, ne folytasd! – Hallgatok Rá. S miközben 
tovább kortyolgatok, lassan-lassan észreveszem a hajnali 
esőcseppen megcsillanó napfényt, a cseresznyefa vizes 
levelei között megfürdő kismadarat, a fűszálon reggeliző 
csigát, a csipkebokor pirosló termését. A szívem hálával 
telik meg. Milyen csodálatos, Uram, minden alkotásod!

Mégis elszorul a torkom. Eszembe jut a barátnőm, aki-
nek a férje a fronton van, a családtagom, akinek el kellett 
hagynia szülőföldjét, a szomszéd néni, aki nem láthatja 
az unokáit, a sok ember, akiket bár nem ismerek, életük-
kel fizetnek az értelmetlen háború csataterén… Miért? 
Tör fel belőlem önkéntelenül a kérdés. Ugyanaz a kérdés, 
amit Jézus is feltett az Atyának, és nem kapott rá választ. 
Atyám, én is a te kezedbe ajánlom mindezt. Te tudod a 
legjobban, hogy itt a földön a fájdalomból születik a sze-
retet. 

Eszembe jutnak az egyik elmélkedés szavai, melyek 
annak idején részét képezték életem megváltozásának. 
Előkeresem. Még szánok egy kis időt arra, hogy Ővele 
legyek. Lassan, ahogy olvasom a szavakat és el-elmélke-
dem rajtuk, betölt az Ő jelenléte. Balzsamként hat… Ép-
pen az fogott meg a szavakban, ami sokáig érthetetlen 
volt a számomra. Az ellentétek egysége. Igen, az ellenté-
tek egysége! Fény-sötétség, élet-halál, szeretet-fájdalom.

„Az elhagyott Jézus tényleg rúttá lett, hogy mindent 
széppé tegyen; bűnné vált, hogy eltörölje azt a földről, 
és mindent átváltoztasson Istenné; fájdalommá lett, hogy 
eltörölje a világból a rosszat, és a fájdalmat szeretetté 
alakítsa.”

Emlékeimből előtör, hogy ezeket a szavakat valamikor 
megzenésítették. Már dúdolom is: „Azért, hogy miénk le-
gyen a fény, Te sötétséggé lettél. Hogy életünk legyen, 
Te meghaltál. Elég nekünk, Urunk, hasonlóknak látni ma-
gunkat Hozzád, és a tiéddel együtt felajánlani a mi fáj-
dalmunkat. Isten vagy, az én Istenem vagy, a mi Istenünk 
vagy, végtelen Szeretet.”

Elkészültem. Indulok. Repes a szívem az örömtől. „Jó 
reggelt!” – üdvözlöm mosolyogva a családomat. „Szi-
asztok, fiúk” – köszöntöm kedvesen a házunk előtt játszó 
szomszéd gyerekeket, s most valahogy nem zavar, hogy 
ott látom a földön a csokipapírt. „Köszönöm” – bólintok 
oda az autósnak, aki megállt a zebra előtt, s nem gondo-
lok mogorván arra a másikra, aki belehajtott mellettem a 
pocsolyába. 

Útközben találkozom egy ismerősömmel. Megoszt-
ja velem egy nagy nehézségét. Figyelmesen hallgatom, 
éreztetem, hogy megértem, mellette állok. Még néhány 
bátorító szót is mondok. Már mosolyog, köszöni. Öröm-
mel válunk el. 

Az ismerős péklegény az üzlet előtt áll. Kedvesen vál-
tok vele néhány szót, megdicsérem a kenyerüket. Felde-
rült arccal közli, hogy két óra 
múlva friss sütés lesz.

Folytatom az utam. Valaki 
megszólít, kicsit furcsa alak. 
Legszívesebben tovább men-
nék, de mégis megállok. 
Az állomást keresi. Nem is-
merős errefelé, hadirokkant barátját jött meglátogatni a 
kórházba. Nagyon el van keseredve. Nem jut semmi az 
eszembe, amit mondhatnék. Benyúlok a zsebembe és át-
nyújtok neki egy kis kártyát, amelyen egy idézet áll: „A 
szeretet mindent legyőz.” Könnyes szemmel távozik.

Közben beérek a munkahelyemre és örömmel a szívem-
ben kezdek el dolgozni. Ma is tudom, már tapasztaltam 
is, hogy Isten országa itt van. Bennünk és közöttünk épül. 

MMK

Őszi reggel
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A bizánci hagyomány sze-
rint szeptember elseje a terem-
tés első napja és egyben a te-
remtésvédelem imanapja is 
2015 óta Ferenc pápa kezde-
ményezésére, október negye-
dike pedig Assisi Szent Ferenc 
ünnepe. E két dátum közötti 
időszakot nevezzük a „terem-
tés idejének”, amikor figyel-
münket a teremtett világ felé 
fordítjuk, és hálát adunk a 
Teremtőnek azért a gazdag és 
sokszínű világért, amivel meg-
ajándékozott bennünket, em-
bereket. Ugyanakkor azt is tu-
datosítjuk, hogy ez a világ 
sérülékeny és rászorul a mi ol-
talmunkra, hogy felelősséggel 
tartozunk azért, ahogyan a 
ránk bízott földi javakkal gaz-
dálkodunk. 

Nobilis Márió atya, a Sapientia 
Szerzetesi Hittudományi Főiskola ok-
tatója, a Naphimnusz Egyesület ala-
pító tagja számos fórumon és hasá-
bon, szóban és írásban, mondhatjuk, 
hogy „nagykövete” a teremtésvéde-
lem ügyének. A tőle vett idézetekkel 
szeretnénk jobban megvilágítani a 
kérdést, és hasznos kapaszkodót adni 
ahhoz, hogy ne a kétségbeesés, ha-
nem a remény uraljon bennünket.

„A teremtésvédelem alapkérdése: 
akar-e Krisztus válaszolni valamit a vi-
lág nagy problémájára, a környezeti 
krízisre? Akar, mégpedig az ő tanít-
ványi közösségében, az Egyházban. 
Az Egyháznak válasszá kell válnia a 
környezeti krízisre, mert Krisztus vá-
lasszá akar lenni rá. Ebből következik 
az ökológiai megtérés szükségessé-
ge. Ezt a fogalmat – bár a köztudat 
jellemzően a Laudato si’ kezdetű en-
ciklikához köti – Szent II. János Pál 
pápa használta először, kimondva: 
a kereszténységnek van tapasztala-
ta a metanoiáról, a gondolkodásmód 
megváltoztatásáról, és az Egyház a 
világ elé élheti: az ökológiai megté-
rés lehetséges, és valódi eredményei 
vannak.

XVI. Benedek pápa rámutatott, „a 

külső sivatagok 
azért szaporodtak 
el a világon, mert 
a belső sivatagok 
szétterjedtek”, épp 
ezért az embert, 
az emberi kapcso-
latokat kell megújí-
tanunk.

Ferenc pápa a 
Laudato si’ encik-
likában kifejti: a 
környezeti válság 
mély belső megté-
résre hív mindannyiunkat: a kereszté-
nyeknek „ökológiai megtérésre van 
tehát szükségük, amely azt jelenti: 
engedik, hogy Jézussal való találko-
zásuk minden következménye meg-
jelenjen az őket körülvevő világhoz 
fűződő kapcsolataikban. Annak a 
hivatásnak a megélése, hogy védel-
mezői legyünk Isten művének; lényegi 
része az erényes életnek, nem valami 
szabadon választható feladat, s nem 
is a keresztény tapasztalat másodla-
gos szempontja” (LS 217). (…)

A világ fokozatosan ébredt rá, 
hogy jelenlegi, eszményinek tekintett 
„jóléti” életformája – melyből valójá-
ban az emberiségnek csak töredéke 
részesül, bár nagyon sokak számá-
ra jelent vágyott ideált –, hosszabb 
távon fenntarthatatlan. Ennek a hosz-
szabb időtávnak már jó része eltelt, 
így napjainkban már a válságjelensé-
geknél tartunk. (…)

Krisztus egyháza annak tudatában 
él, hogy Isten jó hírt akar közvetíte-
ni általa a világnak, mely megoldást 
jelent az emberi lét legkülönbözőbb 
gondjaira. Természetes tehát, hogy 
az emberiség fenntarthatatlan élet-
módja miatti aggodalmát tapasztalva 
az egyház is igyekszik bekapcsolód-
ni a környezetért vállalt felelősségbe. 
A legfontosabb az egység, amely a 
világi és az egyházi kezdeményezé-
sek között fennáll, de azért azonosít-
hatunk néhány sajátos hozzájárulást 
is, melyek a keresztény törekvésekre, 
a teremtésvédelemre jellemzőek. 

A keresztény hagyománynak és 
gondolkodásnak – a maga tapasz-

talatával a megtérésről; az ember-
léptékű, szolidáris, helyi közösségek 
(azaz a plébániák) építéséről és mű-
ködtetéséről; a „gondolkodj globá-
lisan, cselekedj lokálisan” elv (az 
evangélium) életre váltásáról; az ön-
korlátozásról, igényeink visszafogá-
sáról (a böjtről) – épp ezért tényleges 
mondanivalója van a környezeti vál-
ság idején a tágabb közösség szá-
mára. (…)

A keresztények legsajátosabb hoz-
zájárulása a környezeti katasztrófa 
visszafordításához talán a remény 
lehet, mely abból a hitükből fakad, 
hogy a teremtésnek és benne az 
embernek van – nála nagyobb, raj-
ta messze túlmutató – távlata.  Ezért, 
bár lehetségesek tragédiák és veszte-
ségek, mégis érdemes nekirugaszkod-
ni a megoldásnak, mert nem vagyunk 
egyedül, és van egy cél, amelyet el 
kell érnünk és el fogunk érni. Az „új 
ég és új föld” Isten ajándéka lesz, 
mégis számít az eljöveteléhez, hogy 
a jelenlegi földön hogyan élünk és az 
égre hogyan tekintünk. 

Klímaszorongás helyett élő a re-
mény: a mennyei Atya nem hagyja ma-
gára a teremtést, hanem vezeti a be-
teljesedés, az új ég és az új föld felé.”

 
A világon nagyon sok jó kezdemé-

nyezés született már, ezek közül az 
egyik az EcoOne elnevezésű nemzet-
közi ökológiai és kulturális kezdemé-
nyezés. Olyan környezettudatos élet-
módot javasol, melyet több, mint 180 
országban követnek. A környezettu-
datos életmódhoz adnak hasznos és 

A Föld, ahol élünk
Teremtésvédelem, de hogyan?
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konkrét ötletet, illetve egy eszközt is 
a kezünkbe: egy egyszerű kockát. 
Az öko-dobókocka oldalain szereplő 
alapelvek segítségével hatékonyab-
ban élhetünk közös otthonunkért, Föl-
dünk egészségéért és fenntartható 
fejlődéséért. Bátorítást adnak egyé-
neknek és közösségeknek, hogy gya-
korlati lépéseket tegyenek környeze-
tükért. 

Hogyan működik az öko-dobókoc-
ka? Dobj vele minden nap, és próbáld 
meg az oldal üzenetét valóra váltani, 
majd oszd meg másokkal is a megélt 
élményedet! Íme a kocka oldalai:

 
Mind kapcsolatban vagyunk!
Bár sokszor ez nem látszik, boly-

gónkon minden kapcsolatban áll min-
dennel: a városok, az erdők, a ten-
gerek, a levegő… Minden. Amikor 
valami történik az egyikkel, az érint 
körülötte mindenkit és mindent, akár 
jó, akár rossz hatásról van szó. Ami-
kor valami nem egészséges, körülötte 
minden megszenvedi ezt: gondoljunk 
egy lángoló erdőre, egy szennyezett 
patakra, egy lecsupaszított hegyol-
dalra. Ilyenkor gyakran a legsérülé-
kenyebb fizeti a legmagasabb árat. 
Hogyan látod magadat a téged kö-
rülvevő világgal kapcsolatban? Mit 

tehetnél ma azért, hogy ez a kapcso-
lat erősebb és valósabb legyen?

Fedezz Fel csodás dolgokat!
A világ tele van lélegzetelállító dol-

gokkal, a legmagasabb hegycsúcsok-
tól az óceánok mélyén húzódó leg-
mélyebb árkokig. Emberek, állatok, 
növények, rovarok, mikrobák, talaj-
fajták, sziklák, folyók, tavak, vízesé-
sek rendkívüli változatossága, melyek 
arra várnak, hogy találkozzunk velük. 
Minden találkozáskor megváltozunk, 
új felismerésekre teszünk szert, növek-
szik csodálatunk, szépségük kitágítja 
lelkünket és alázatossá tesz a termé-
szet ereje előtt. Ezek a felfedezések 
megragadó pillanatokkal teli utazás-
ra, tartalmas cselekvésre és céltuda-
tos életre hívnak minket! Ma milyen 
egyedülálló természeti jelenséggel 
ismerkedsz meg, amelynek hatására 
máshogy fogod látni a világot?

Minden ajándék!
Minden ember, minden létező má-

sok számára ajándék. A napfényben 
ragyogó fenyő – ajándék! A csillo-
gó vízesésbe futó patak – ajándék! 
A kúszni tanuló kisbaba – ajándék! 
Amikor felismerjük, hogy minden, ami 
körülvesz, valamilyen értéket közve-

tít számunkra, növekszik bennünk az 
elismerés és hála. Elkezdjük mélyen 
tisztelni a világot, és arra vágyunk, 
hogy megőrizzük, megvédjük a jövő 
generációk számára. Te miképp vagy 
ajándék a körülötted lévők és a kör-
nyezet számára? Vannak-e ajándé-
kok, amelyeket nem veszel észre?

Mosolyogj a világra!
Semmi sem beszédesebb a pozitív 

tetteknél, melyekkel igyekszünk a vi-
lágot jobbá tenni! Hasznosítsuk újra 
a hulladékot, újítsunk fel egy régi hol-
mit, zárjuk el hamarabb a zuhanyt, 
ültessünk be virággal egy közparkot, 
utazzunk minél kevesebbet autóval – 
ezek mind „apró tettek”, azonban a 
környezet számára jelentősek, és nö-
velik a fenntarthatóságot. Minden tet-
tünknek következménye van! Ne csak 
gondolatban légy támogatója a kör-
nyezetvédelemnek, hanem mozdulj, 
és lásd meg az ebből fakadó csodás 
dolgokat!

csak aMi szükséges!
Hogy élhetünk fenntartható mó-

don a világon? Úgy, hogy csak azt 
használjuk belőle, amire szükségünk 
van az élethez. Mint ahogy a fa csak 
annyi vizet és tápanyagot vesz fel, 
amennyivel képes növekedni és gyü-
mölcsöt teremni, mi is különböztessük 
meg a vágyainkat a szükségleteink-
től. Minimalizáljuk a földre vonatkozó 
negatív hatásunkat, és maximalizáljuk 
a pozitív hatást. Személyes választá-
saink segítsék a közösen előidézhető 
változást!

itt az idő – Most!
Hányszor mondtuk már: „Majd 

holnap megcsinálom!” – és sosem 
tettük meg? Minden pillanatot hasz-
nálj fel arra, hogy a kis változásokat 
meglépd! A világ nem várhat tovább 
azért, mert mi halogatunk! Ne más-
hol keresd a változást, ahol vagy, ott 
cselekedj!

Aki szeretné az öko-dobókockát 
családban, osztályban, közösségben 
vagy akár egyénileg használni, meg-
találja és letöltheti a https://ignacipe-
dagogia.hu/oko-dobokocka/ oldalról.

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: romkat.ro; ecoone.org; ujvarosonline.hu, 

magyarkurir.hu
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A belgrádi érsekség 100 éves fennállása al-
kalmából, június 24. és 27. között a szerb fővá-
rosban rendezték meg az Európai Püspöki 
Konferenciák (CCEE) éves plenáris ülését A re-
mény zarándokai – Egy szinodális és missziós 
Egyházért címmel. Az ukrán püspöki kart 
Vitalij Szkomarovszkij lucki megyéspüspök 
képviselte. A tanácskozáson jelen volt Níl 
Luscsak görögkatolikus püspök is.

Az ülés Német László belgrádi érsek, valamint Sa-
nto Gangemi érsek, Szerbia apostoli nunciusa kö-
szöntőjével kezdődött, és a jelenlegi európai helyzet 
vizsgálatával folytatódott, amelyről Mariano Crociata la-
tina-terracina-sezze-privernói megyéspüspök, az Európai 
Unió Püspöki Konferenciáinak Bizottságának (COMECE) 
elnöke; Noël Treanor, az Európai Unió apostoli nunciu-
sa, valamint Marco Ganci, az Európa Tanács szentszé-
ki állandó megfigyelője tartott beszámolót. Ezt követően 
a CCEE bizottságainak elnökei bemutatták az egyes bi-
zottságok tevékenységeit és programjait. Gintaras Grušas 
vilniusi érsek, a CCEE elnöke beszámolt a tanács új, ró-
mai székhelyének megnyitásáról*, amelynek célja, hogy 
elősegítse az európai püspökök együttműködését és pár-
beszédét egymással és a Szentszékkel, valamint hogy új 
lelkipásztori és ökumenikus lendületet adjon, különösen a 
szentévben és a szinodális út során.

Készülve a szinodalitásról szóló püspöki szinódus má-
sodik ülésszakára, amelyre ez év októberében kerül sor, 
Gintaras Grušas elnök arról is beszélt, hogy az európai 
püspöki testületek és az egyes püspöki konferenciák mi-
lyen szerepet játszanak a szinodalitás megélésében és 
növekedésében. Bemutatta továbbá a CCEE ökumenikus 
kezdeményezéseit. Szólt az Európai Egyházak Konferen-
ciájával 2001-ben aláírt Ökumenikus charta aktualizá-
lásáról; a dokumentum új változatát várhatóan az isteni 
irgalmasság vasárnapján írják alá 2025-ben, abban az 
évben, amikor minden keresztény egy napon ünnepli a 
húsvétot. Emellett beszámolt az első találkozóról az Euró-
pai Keleti Ortodox Egyházak Állandó Konferenciájának 
központi tanácsával. Végül arra kérte az európai püspö-
köket, hogy készüljenek fel a közelgő szentévre, hogy az 

„kegyelmi esemény legyen közösségeink és országaink 
számára, és lehetőség arra, hogy tanúságot tegyünk ar-
ról, hogy Krisztus az emberiség egyetlen reménye”.

Robert Francis Prevost bíboros, a Püspöki Dikasztérium 
prefektusa Az Egyház evangelizációs és missziós dimen-
ziója Európában címmel tartott előadást. Beszédének kiin-
dulópontja az elmúlt hetek eseményei voltak, mint az eu-
rópai parlamenti választások és a világméretű válságok, 
beleértve az ukrajnai és közel-keleti háborúkat. 

Josef Sayer pasztorálteológus Praedicate Evangelium 
– Hatások és következmények a püspöki konferenciák és 
az európai testületek számára címmel tartott előadást. A 
Ferenc pápa által 2022-ben kihirdetett, a Római Kúriáról 
szóló apostoli konstitúció szövegét elemezve Josef Sayer 
ismertette a püspöki konferenciák új szerepét; a dikasz-
tériumoknak rendszeresebben kellene együttműködniük a 
konferenciákkal, sőt egyes kezdeményezéseiket át is kel-
lene venniük.

Az ülés során a püspökök Antonio Ammiratit, a CCEE 
eddigi főtitkárhelyettesét és szóvivőjét megválasztották a 
tanács új főtitkárává öt évre. Martin Michaličektől veszi át 
a tisztséget, aki 2018-tól volt főtitkár. Fontos pillanat volt a 
CCEE tagjainak találkozója a Szerb Ortodox Egyház ve-
zetőjével, Porfirije pátriárkával.

2024. szeptember 21-ére, a béke ENSZ által kijelölt 
világnapjára az európai püspökök imanapot hirdettek a 
háborúk áldozataiért, valamint a békéért Ukrajnában, a 
Szentföldön és Szudánban. A CCEE következő plenáris 
ülését 2025. október 8. és 10. között tartják Lisszabon-
ban.

*Az Európai Püspöki Konferenciák Tanácsának székhe-
lye, mely 53 évig Svájcban, eleinte Churban, majd 47 
évig St. Gallenben volt, átköltözött Rómába. Pietro Paro-
lin bíboros-államtitkár 2024. június 20-án áldotta meg a 
szervezet új központját a Via della Pigna 13. szám alatt.

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás és fotó: CCEE, kc.org.rs

Az Európai Püspöki Konferenciák
plenáris ülése Belgrádban
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Az idén különös jelentőséget kapott Ukrajna 
nemzeti kegyhelyén, Berdicsivben, a 
Kármelhegyi Szűzanya ünnepéhez kapcsolódó 
zarándoklat és szentmise. Július 13-án Ferenc 
pápa latin nyelvű megbízólevélben kinevezte 
Pietro Parolin bíboros-államtitkárt, hogy képvi-
selje a Szentatyát július 21-én az ukrajnai 
Berdicsiv Mária-kegyhelyén, a latin rítusú hí-
vek zarándoklatán. 

Az észak-ukrajnai kegyhelyre szervezett zarándoklatot 
július 21-én zárták le ünnepélyesen. A bíborost Ruszlan 
Mihalkiv, a Kijev-Zsitomiri egyházmegye szemináriumá-
nak rektora és Andrij Lehovics, a lvivi latin rítusú érsek tit-
kára kísérte el az útra. 

Ma, a háború és az erőszak szomorú, gyásszal teli idő-
szakában Ukrajna a Szűzanya közbenjárását kéri a béke 
kegyelméért. A levél végén Ferenc pápa arra kéri követét, 
vigye el az ő áldását, jóakaratát és közelségét ebben a 
különösen nehéz helyzetben a szeretett ukrajnai népnek.

A vatikáni államtitkár július 19-én érkezett Ukrajnába. 
Első programja az egyházi és polgári hatóságok képvi-
selőivel folytatott találkozó volt. Július 19-én, pénteken 
Parolin bíboros az ukrajnai apostoli nuncius, Visvaldas 
Kulbokas érsek kíséretében a késő délutáni órákban meg-
érkezett a lvivi római katolikus érsekség kúriájára, ahol 
Mieczysław Mokrzycki metropolita, valamint Edward 
Kava és Leon Mali segédpüspökök fogadták. A találko-
zón részt vett Volodimir Hrutsa, a görögkatolikus egyház 
lvivi főeparchiájának segédpüspöke is. Jelen volt Mak-
szim Kozickij, a lvivi regionális önkormányzat vezetője és 
Andrij Szadovij, Lviv polgármestere.

„A látogatás a berdicsivi Mária-kegyhelyen tartandó 
szertartáshoz kötődik. Ezért a Szentatya a latin rítusú püspö-
kök kérésére engem küldött különleges küldötteként a kegy-
hely basilica minor rangra emelésére – hangsúlyozta Parolin 
bíboros. – Tehát az első cél pontosan az lesz, hogy osztoz-
zunk a hívekkel ebben az ünnepben és az imában, ami ter-
mészetesen mindenekelőtt a békéért szól. Közös ima, ame-
lyet Isten Anyjához intézünk, hogy végre adja meg a békét 
ennek az országnak, amelyet a Szentatya mindig »meggyö-

törtnek«, a »meggyötört Ukrajnának« nevez. Természetesen 
ez az esemény lehetőséget kínál arra is, hogy találkozzam 
az ország hatóságaival, mert már egy ideje kaptam meg-
hívást, hogy jöjjek el Ukrajnába ebben a különleges hábo-
rús helyzetben. Így a vasárnapi szentmise után lehetőségem 
lesz találkozni a hatóságokkal, és úgy gondolom az elnök-
kel is. A békéről fogunk beszélni, hogy melyek a béke lehet-
séges kilátásai” – nyilatkozta a vatikáni államtitkár.

A bíboros július 20-án, szombaton Odesszában, a 
Nagyboldogasszony római katolikus székesegyházában 
a püspökkel és papokkal, az ukrán ortodox egyház kép-
viselőivel, a kormány képviselőivel és a város katolikus kö-
zösségének tagjaival találkozott. 

Az odesszai Nagyboldogasszony római katolikus szé-
kesegyházban tartott találkozó után Parolin bíboros meg-
látogatta a város ortodox székesegyházát – amely tavaly 
egy orosz rakétatámadás során súlyosan megrongálódott 
– és a Szent Mihály görögkatolikus parókiát is.

Pietro Parolin bíboros államtitkár pápai legátusként tett 
látogatásának harmadik napján Visvaldas Kulbokas nun-
cius kíséretében érkezett meg a nemzeti kegyhellyé nyil-
vánított, Zsitomir régióban található kármelita kolostorba, 
ahol a hatóságok és a diplomáciai testület képviselői, Uk-
rajna különböző részeiből érkező zarándokok és külföldi 
küldöttségek várták.

A szentbeszédben Parolin bíboros az első csodára em-
lékeztetett, amely fémjelezte ennek az istentiszteleti hely-
nek a történetét. Ez 1627-ben történt, amikor Janusz Tysz-
kiewicz, Kijev és Zsitomír földjének kormányzója a tatárok 
elleni csatában fogságba esett. Megláncolva megígérte, 
hogy ha elnyeri szabadságát, valamilyen jócselekedetet 
tesz Isten és Szűz Mária tiszteletére. Miközben aludt, is-
meretlen szerzetesek jelentek meg neki, akik Istenhez és 
a Szűzanyához imádkoztak a szabadulásáért. Miután ki-
szabadult, elhatározta, hogy Berdicsivben kolostort épít-
tet az álmában látott szerzeteseknek, akiket három évvel 
később a lublini karmelitákban ismert fel. A templomot 
1642-ben szentelték fel. 1642-ben a főoltárra helyezték a 
Havas Boldogasszony ikonját, amely a római Santa Ma-

Zarándoklat és ünnepi szentmise 
a vatikáni államtitkárral Berdicsivben
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A megszentelt Szent Mihály 
arkangyal szobrot július 25-
én, Szent Jakab apostol ünne-
pén, szentmise keretében he-
lyezték el a Munkácsi 
székesegyházban. A szentmi-
sét Lucsok Péter Miklós OP 
megyéspüspök mutatta be.

Az esemény ünnepi bevonulással 
kezdődött, majd a szobor előtt elmon-
dott imával folytatódott. A szobor és 
a kő alakú ereklye eredetéről Gerzá-
nics Szerhij atya beszélt a jelenlévők-
nek. 

„A berdicsivi ünnep végén az egy-
házmegyék képviselői Szent Mihály 
arkangyal szobrot kaptak, melyek az 
olaszországi Gargano-hegység szob-
rának a másai. A kő ereklye pedig 
abból a barlangból származik, ahol 
megjelent az angyal” – mondta az 
irodaigazgató.

Ezután Pietro Parolin bíboros, va-
tikáni államtitkár szavait tolmácsol-
ta, aki átnyújtva a szobrot Ukrajna 
békéjéért imádkozott. „Szent Mihály 
arkangyal, védelmezz bennünket a 
gonosz cselvetései és kísértései ellen, 
légy védelmezőnk. Ma ezeket a sza-
vakat hagyom itt, mint a remény és az 
erő hírnökeit, hogy jelen legyenek a 

kegyetlen háború által sújtott egyház 
gonosz elleni küzdelmében. A meg-
áldott szobrokkal együtt ezek a sza-
vak is induljanak útnak az egyház-
megyékbe, hogy egy közös nemzeti 
imában esdjük ki Ukrajna számára a 
békét.”

Prédikációjában Miklós püspök 
megemlékezett arról a pillanatról, 
amikor a Püspöki Konferencián meg-
hozták a döntést, hogy az idei évet 

Szent Mihály arkangyal évének nyil-
vánítják, valamint felelevenítették 
azt az ősi történetet, mely szerint az 
egyik angyal gőgösség miatt nem 
akarta szolgálni az Istent, és a mai 
napig sok embert téveszt meg. Ezért 
az ember hűtlenné válik az Istenhez. 
Mihály arkangyalt, akiről megemlé-
kezünk és tisztelünk, általában egy 
pajzzsal ábrázolják, melyen a követ-
kező felirat látható: „Ki olyan, mint az 
Isten.” Senki sincs nagyobb, szebb, 
jóságosabb, fontosabb az Istennél… 
Csak Ő a jóság forrása, minden tőle 
ered. És itt az Isten iránti hűségért fo-
lyik a harc” – hangsúlyozta a püspök 
– majd arra hívta a jelenlévőket, hogy 
legyenek még hűségesebbek Isten-
hez, hogy a „sötétség elmeneküljön a 
lelki életünkből”.

A szentmisén, melyen számos ma-
gyar és ukrán ajkú hívő vett részt, 
Zsarkovszkij Péter, általános helynök, 
Gerzánics Szerhij, püspöki irodaigaz-
gató, Pogány István, munkácsi plébá-
nos, Fizer Jevhen és Holotyjuk Jurij 
munkácsi káplánok koncelebráltak. A 
szobor és az ereklye a Munkácsi szé-
kesegyházban található. 

Reshetar Tetjana írása alapján

ria Maggiore bazilikában őrzött, a Salus Populi Roma-
ni néven ismert ikon másolatát. A másolatot maga Tysz-
kiewicz adományozta, aki korábban családjánál őrizte, 
és 1647-ben az akkori kijevi püspök – aki meggyógyult, 
miután előtte imádkozott – csodatévőnek nyilvánította.

„Soha ne veszítsük el az Istenbe vetett bizalmat és re-
ményt, különösen ma, amikor úgy tűnik, hogy a gonosz 
kerekedik felül, amikor a háború borzalmai, a sok áldo-
zat fájdalma és a hatalmas pusztítás aláássa az isteni 
jóságba vetett hitet, amikor a karunk leesik, és már imád-
kozni sincs erőnk” – mondta többek között az államtitkár. 
A bíboros homíliájának utolsó részét a Szűzanyának, az 
Istenanyának szentelte, aki mellettünk áll személyes ke-
resztjeink fáradalmaiban, és „gyengéden kísér minket”.  
Végezetül a bíboros a Kármel-hegyi Szűzanya egyik leg-
fontosabb és legismertebb jelzőjét idézte fel, a „Flos Car-
meli”-t, Kármel virágát, amelyet hagyományosan Simon 
Stock angol remete szentnek tulajdonítanak. „Kármel virá-
ga, virágzó szőlő, mennyei pompa, egyedül te vagy Szűz 
Anya. Harcosok erős páncélja, háború dúl, tedd a skapu-
lárét védelmezésül. Ó, Paradicsom kulcsa és kapuja, men-
jünk oda, ahol téged dicsőséggel koronáznak!” Ámen.

A végső áldás után Pavlo Honcsaruk, a Harkiv-Zapo-
rizzsja egyházmegye püspöke felolvasta az imát, amely-
lyel a jelenlévők Mária Szeplőtelen Szívének szentelték 
Ukrajnát, és kérte a megtérést, valamint annak ajándé-
kát, hogy  növekedjenek a béke megteremtéséért tett erő-
feszítések. A pápai legátus ezután egy rózsafüzérfüzért 
adott át a kegyhely igazgatójának, Vitalij Kozak atyának, 
„mindannyiunk elkötelezettsége jeléül, hogy továbbra is 
imádkozzunk, hogy a Szűzanya teljesítse szándékainkat, 
szükségleteinket és igényeinket” – mondta a bíboros. 

A kegyhely udvarán a bíboros megáldotta a Szent Mi-
hály arkangyal szobrokat, amelyeket Szkomarovszkij püs-
pök hozott az olaszországi Gargano-hegyen lévő Szent 
Mihály arkangyal kegyhelyről minden ukrán egyházme-
gye számára. „A remény és a gonosz elleni küzdelemben 
való erő jeleként hagyom a háború kegyetlensége által 
próbára tett egyházatoknak. Uralkodjék bennetek a béke, 
hogy uralkodjék hazátokban is. Mindenható Isten, áldd 
meg Ukrajnát és adj neki békét” – hangzottak a bíboros 
záró szavai.

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: Vatican News

Szent Mihály arkangyal szoborral gazdagodott 
a Munkácsi székesegyház
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A tavaly meghirdetett Szent Mihály arkan-
gyal éve szeptember végén, Szent Mihály ün-
nepéhez kapcsolódóan egyházmegyénkben is 
hivatalosan véget ért. Tavaly, az Ukrán Püspöki 
Kar által kiadott levélben többek között ezeket 
a sorokat olvashattuk:

„Jézus Krisztus nevében meghirdetjük tehát a Szent Mi-
hály évet és arra hívunk téged, kedves testvérem, hogy 
állj az Isten, az Élet, az Örök Boldogság Szerzőjének ol-
dalára! A „Csak az Úr akarata legyen meg!” felkiáltással 
haladjunk az élet útján! Elmélkedéseink és imáink újítsák 
meg szívünket és buzdítsanak az Isten iránti, megalkuvás 
nélküli hűségre. Döntéseinket a „Ki olyan, mint az Isten!” 
jelmondat vezérelje. Csak így válunk méltóvá arra, hogy 
részt vegyünk Szent Mihály arkangyal és a mennyei se-
reg győzelmes csatájában. Részvételünk pedig a buzgó 
imánk által nyilvánuljon meg, melyben Égi Pártfogónkat 
kérjük országunkért.”

Egyházmegyénk megyéspüspöke, Lucsok Péter Miklós 
OP két Szent Mihályról nevezett templomot jelölt meg, 
ahol búcsút nyerhettünk: a munkács járásban található 
schönborni és az Ungvári járási ráti templomokat. A Szent 
Mihálynak szentelt év lezárása is ebben a két templom-
ban történt meg. Szeptember 28-án Schönbornban ukrán 
nyelvű templombúcsút, szeptember 29-én, Ráton magyar 
nyelvű templombúcsút tartottak.

Testvérlapunk főszerkesztője, Reshetar Tet-
jana, Joseph Trunk, schönborni plébánossal be-
szélgetett az idei Szent Mihály arkangyal évről. 

– Hogyan fogadta a Szent Mihály arkangyal év meg-
hirdetését, és annak hírét, hogy a hívek búcsút nyerhetnek 
a schönborni templomban?

– Nagyon jól! Hálás vagyok a püspököknek azért, 
hogy egy Szent Mihály arkangyal évet ajándékoztak 
nekünk. A plébánia hívei nagyon örültek annak, hogy 
Miklós megyéspüspökünk búcsújáróhelynek nyilvánította 
templomunkat. Ha megnézzük, mit is jelent a teljes búcsú, 
megértjük, hogy kegyelmek forrásáról van szó.

A Hiszekegyben azt imádkozzuk: „Hiszem a szentek 
közösségét”. De talán nem eléggé gondolunk bele, hogy 
mi ennek a jelentősége. Gondolunk-e arra, hogy mi, Jé-
zus egyháza is a szentek közösségéhez tartozunk. Milyen 
nagy boldogság és kegyelem ez! Az Atya szeretett gyer-
mekei lehetünk! Mi, Isten népe, részesei és örökösei lehe-
tünk a háromszemélyű egy Istennek. Rövid földi életünk 
nem elég ahhoz, hogy ezt felfogjuk, az örökkévalóság 
szükséges ehhez.

– Mit mondana a szentekről, hogyan látja őket?
– Ami a mennyországban lévő szenteket illeti, azt írják 

róluk, hogy Istennel együtt kormányoznak a mennyben. 
Ezért kérhetjük a segítségüket. Először is a Szűzanyát, aki 
különleges módon a mi édesanyánk. A világ sok pontján 
megjelent és szólt hozzánk: Fatimában, Lourdes-ban, La 
Salette-ben, Medugorjeban. Mit tudna még tenni ezen kí-
vül, hogy segítsen nekünk megismerni az Istent, hogy segít-
sen szeretnünk és szolgálnunk Őt azért, hogy örök életünk 
legyen a mennyben? Nem ugyanezt a célt szolgálja Szent 
Mihály arkangyal is? Természetesen az idén mindenek 
előtt a békét kérjük tőle, amelyre olyan nagyon vágyunk. 
Ő segíteni fog! Szent X. Piusz pápa mondta: „Erősen hin-
nünk kell abban, hogy a Szent Mihállyal együtt vívott har-
cunk valódi győzelemhez vezet.” Biztos vagyok azonban 
abban, hogy az arkangyal számára nem elegendő az, 
hogy a politikai értelemben harcoljon a békéért.

Amikor Teréz anya megkapta a Nobel-díjat, azt mond-
ta, hogy a béke legnagyobb ellensége az abortusz. Hát 
nem ez a legnagyobb háború? Hiszen sok-sok millió megy-
gyilkolt gyermekről van szó. A világ feladta. Ha a törté-
nelmet nézzük, a világ nem képes a béke megteremtésé-
re. Szükség van olyan emberekre, akik másféle fegyverrel 
harcolnak: rózsafűzérrel, szentmisével, szentségimádás-
sal. Szükség van olyan emberekre, akik Isten szívére he-
lyezve magukat könyörögnek a békéért. Mint ahogyan 
Pio atya mondta: „A világ könnyebben pusztul el a szent-
ségimádás hiányától, mint az atomfegyverektől.”

– Ön szerint mi a szerepe Szent Mihály arkangyalnak?
– Szent Mihály arkangyal segíteni szeretne nekünk. 

Mottója: „Ki olyan, mint az Isten?” Ezzel az alázat fegy-

„Szent Mihály segítségével legyőzzük 
a bennünk élő sötétséget”

Lezárult a Szent Mihály arkangyal év
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verét nyújtja át nekünk. Az alázatosság a gőg ellenéte. A 
gőgös embernek nincs szüksége Istenre, sőt, a teremtés Is-
ten által kialakított rendje ellen lép fel. Ebben az esztelen 
harcban vált Sátánná Lucifer, a fény egykori angyala. És 
ebben az esztelen harcban válnak embertelenné az em-
berek is. Ennek következménye a háború, a szétesett csa-
ládok, az öngyilkosságok, a bűnözés, a drog stb.

„Ki olyan, mint az Isten?” – ebben a mottóban megis-
merhetjük a győzelmet hozó legerősebb fegyvert, az alá-
zatos szívet. Az alázatos ember nem a saját erejében bí-
zik, hanem Isten erejében. XVI. Benedek pápa egyszer 
azt mondta: „Nem könnyű legyőzni a gonoszt, mert erős. 
A győzelemnek csak egy módja van: Isten jelenléte lel-
künkben. Isten a győztes.”

Tetszenek nekem ezek a szavak. Megmutatják Szűz 
Mária, a Béke, a Rózsafűzér Királynőjének és Szent Mi-
hály arkangyalnak a szándékát: saját magunkban és a 
világban uralkodó sötétséget az alázat, a megtérés és az 
Istennel fenntartott kapcsolat által győzzük le. Isten meg-

mutatja nekünk a sötétséget és a világosságot is. A vá-
lasztás rajtunk áll, mert nem szolgálhatunk egyszerre két 
Úrnak, az Istennek és a Mammonnak.

– A templomok nagy részében régóta szokás, hogy a 
szentmise végén elmondják a Szent Mihály-imát, ami eb-
ben az évben még aktuálisabbá vált. Van-e Önnek ked-
venc Szent Mihály-imája?

– Ebben az évben minden szentmise után elmondunk 
egy Szent Mihály-imát. Remélem, hogy elnyeri Isten tetszé-
sét és meghallgatja kéréseinket! Így hangzik:

Szent Mihály arkangyal,
ragyogj be bennünket fényeddel!
Szent Mihály arkangyal,
védj meg bennünket szárnyaiddal!
Szent Mihály arkangyal,
védelmez bennünket pajzsoddal.
Szent Mihály arkangyal,
taníts meg bennünket arra, hogy az alázat által harcoljunk,
taníts meg arra,
hogy a hitben való engedelmesség által győzzünk,
taníts meg arra,
hogy szeressünk és hűségesek maradjunk!

Fordította: Fehér Rita

Ráti római katolikus templom
A helység Nagy- és Kisrát egyesülésével jött létre. 

1284-ben Nagyrát, melynek Kisrát az egyik része volt, 
a Baksa nemzetségé lett. A kisráti plébánia 1334-ben 
már létezett, de a hitújítás viharaiban megszűnt. Több 
mint másfél évszázadnyi szünetelés után, 1718-ban bi-
zonyos Ráthy Gergely és felesége tekintélyes ingatlano-
kat adományozott a plébánia felállítására, s a templom 
építését is elrendelték. A templom felépítésének pontos 
dátuma nem ismert, de 1809-ben már bővítésre szorult. 
Ekkor épült a tornya is. A hívek számának növekedésé-
vel két filiája, Császlóc (1841-ben) és Csap (1890-ben) 
kivált a ráti plébániából és önálló lelkészséggé alakult.

Az anyakönyvezés kezdete: 1718.

Schönborni római katolikus templom
Magyar neve Schönborn, mely megegyezik a né-

met elnevezéssel. Egy 1484-ben keletkezett adomány-
levélben Kisfalunak nevezték, egy 1495-ös irat pedig 
Kisújfaluként említi. Az 1649-i úrbérben Munkácsúj-
faluként szerepel. Lakosai, mint a munkácsi uradalom 
jobbágyai, a várban különféle szolgálatokat láttak el, 
többek között a várkert gondozása is feladataik közé 
tartozott. Lakossága a 17. század végéig magyar volt. 
A falu kezdetben a Munkácsot Beregszásszal összekö-
tő országút mentén terült el, de a harcok folyamán a 
lakosok az átvonuló csapatok miatt elhagyták a régi te-
lepülést, és beljebb, az erdőben építették fel házaikat. 
A Schönborn család 1728-ban kapta Újfalut adomá-
nyul, s az elpusztult telkekre német nyelvű családokat 
telepítettek. 1732-ben érkezett az első öt frank család, 

majd egyre töb-
ben költöztek be 
az újjáéledő falu-
ba, melyet új tulaj-
donosáról Schön-
bornnak neveztek 
el. A zömében 
német-magyar la-
kosság számára 
a 19. században 
római katolikus 
egyházközséget 
alapítottak. Temp-
lomukat 1852-re 
építették fel. Maj-
nek Antal püspök 
1999-ben plébá-
niai rangra emel-
te a templomot.

Az anyaköny-
vezés kezdete: 
1996.
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Június 25-én Leon Dubravsz-
kij OFM, a Kamjanec-Pogyilsz-
kij egyházmegye püspökének 
meghívására Ukrajna Püspöki 
Konferenciájának tagjai  ke-
resztút- és kápolnaszentelésre 
gyűltek össze a Vinnica megyé-
ben található Sárgorodban.  
Az ünnepséget jelenlétével 
megtisztelte Visvaldas Kulbo-
kas apostoli nuncius érsek is. 
Lucsok P. Miklós OP, mint a 
püspökkari konferencia tagja 
képviselte egyházmegyénket.

Az egybegyűltek először a sárgo-
rodi temetőben imádkoztak az elesett 
katonákért és a békéért. Ezt követő-
en a Szent Flórián-templom melletti 
szabadtéri oltáron az apostoli nunci-
us vezetésével szentmisét celebráltak. 
Rafal Makivszkij OFM, a szentély 
gondnoka köszöntötte a jelenlévőket. 
A szentmise elején aláírták a kálvária 
felszenteléséről szóló alapító bullát.

A nuncius atya prédikációjában 
felidézte Keresztelő Szent János éle-
tének példáját. „Jézus megengedte 
Heródesnek, hogy megölesse Jánost. 
Ez a tett bevezet bennünket Jézus ke-
resztjének misztériumába, abban az 
értelemben, hogy Isten dicsősége el 
van rejtve, mindenekelőtt magának 
Jézus Krisztusnak szenvedésében és 
kereszthalálában.” A nuncius hangsú-
lyozta, számunkra is nagyon fontos, 
hogy megértsük Jézus keresztjének 
értelmét, hogy valóban az üdvösség 
eszközévé váljon számunkra. A Szent-
írás olvasása és a keresztútról való el-
mélkedés segít ennek megértésében. 
„Amikor egyesítjük szenvedésünket Jé-
zus Krisztus szenvedésével, és amikor 
engedelmeskedünk Istennek, akkor 

működünk együtt igazán az üdvös-
ség művében, amelyet Isten az embe-
riségnek adományoz. Vagyis szenve-
désünk valódi ajándékká válik Isten és 
testvéreink számára. Ez a legértéke-
sebb ajándék, amit az életünkben ad-
hatunk” – zárta beszédét a nuncius.

A szentmisén részt vettek a feren-
ces rend tagjai Benedek Szviderszkij 
OFM atya vezetésével, Ukrajna egész 
területéről érkezett papok és laikusok, 
valamint a helyi önkormányzat kép-
viselői, köztük Volodimir Baretszkij, 
a város polgármestere. A keresztút 
stációinak megáldására a szentmise 
után került sor.

A sárgorodi kálvária építése több 
mint 15 évvel ezelőtt kezdődött el. A 
2008-ban letett alapkövét XVI. Be-
nedek pápa áldotta meg Rómában. 
2017-ben Claudio Gugerotti érsek, 
Ukrajna akkori apostoli nunciusa a 
sárgorodi Szent Flórián-templomot és 
a Keresztutat az Úr szenvedésének 
szentélyévé nyilvánította.

Fénykép: Volodimir Bareckij

Felszentelték Sárgorodban a keresztutat
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Teodor Macapula püspökké szen-
telésére július 16-án került sor az Ung-
vári Szent Kereszt Felmagasztalása 
székesegyházban.

A Szentatya 2024. május 8-án ne-
vezte ki új tisztségébe Teodor Maca-
pulát, az egyházmegye szerzetesi 
ügyeiért felelős helynökét. A Mun-
kácsi Görögkatolikus Egyházmegye 
püspöki széke 2020. július 14-én Sa-
sik Milán egykori püspök váratlan ha-
lálával üresedett meg.

A püspökszentelésre a világ szá-
mos országából érkeztek vendégek: 
megszentelt életet élő személyek, hí-
vek, helyi hatóságok képviselői, kü-
lönböző felkezetek képviselői, helyi 
lakosok, sok meghívott vendég.

Az Ukrajnai Római Katolikus Egy-
ház püspökeit Vitalij Szkomarovszkij, 
a Püspöki Konferencia elnöke, Mie-
czysław Mokrzycki, lembergi érsek, 
Eduard Kava OFMConv, lembergi se-
gédpüspök, Lucsok Péter Miklós OP 
munkácsi megyéspüspök, Radoszláv 
Zmitrovics OMI, kamjanec-podilszki 
segédpüspök, Marjan Bucsek és Maj-
nek Antal nyugalmazott püspökök 
képviselték.

A felszentelési liturgia főcelebrán-
sa Volodimir Vijtisin, ivano-frankivsz-
ki érsek és metropolita volt. A szente-
lésben közreműködött Jonás Maxim, 
eperjesi érsek és metropolita, továb-

bá Nil Luscsák, a Munkácsi Görögka-
tolikus Egyházmegye eddigi apostoli 
kormányzója (2020-2024).

A felszentelési liturgia az Ungvári 
Szent Kereszt Felmagasztalása szé-
kesegyház előtti téren körmenettel kez-
dődött. A székesegyházban a püspök-
jelölt háromszor vallotta meg hitét. A 
főcelebráns a többi püspökkel együtt 
az előírásoknak megfelelően kézráté-
tellel olvasta fel az áldást. Ezt követő-
en került sor a beiktatásra. Visvaldas 
Kulbokas pápai nuncius átadta Teo-
dor püspöknek a pásztorbotot, mely 
azt szimbolizálja, hogy a továbbiak-
ban az egyházmegye főpásztoraként 
kell gondoskodnia a rábízott hívekről.

Ezután folytatódott az ünnepi litur-
gia, melyet Teodor püspök mutatott be 
a világ számos pontjáról érkezett püs-
pökökkel együtt. A szentbeszédben 
Visvaldas Kulbokas érsek ezekkel a 
szavakkal fordult a jelenlévőkhöz: „A 
mai evangélium legfontosabb kérdé-
se nem az, hogy Mária vagy Márta 
cselekedett helyesen. Ebből a részből 
egyértelműen látszik, hogy Jézus élő 
személye felülmúl mindent. A keresz-
tény életünk Krisztussal való legragyo-
góbb találkozása az, amikor a szent-
misében találkozhatunk Vele. Hiszen 
ott Isten cselekszik, nem az ember.”

Elmondta, hogy a liturgia maga a 
találkozás pillanata, egy olyan talál-

kozásé, mint Jézus és Mária találko-
zása. Mi is olyanok szeretnénk lenni, 
mint Mária. „Áldottak azok – mond-
ja Jézus – akik hallgatják Isten szavát 
és megőrzik azt a szívükben. Talán 
mindannyian vétkesnek érezzük ma-
gunkat az Úr előtt, mert nem őrizzük 
meg szavát a szívünkben. Ez történik, 
ha nincs bennünk elég hit, ha keveset 
imádkozunk, nem vagyunk elég tisz-
ták, bátrak és határozottak. Tehát van 
elég okunk arra, hogy alázatosak le-
gyünk Urunk előtt, követve Mária pél-
dáját. Nemcsak Márta testvérének a 
példáját, hanem Szűz Máriájét, Isten 
Anyjáét, aki Szent Fiára figyelve igaz 
tudást szerzett az Isteni dolgokról” - 
fejtette ki Visvaldas érsek.

Teodor püspökhöz fordulva megkö-
szönte neki, hogy elfogadta a püspö-
ki szolgálatot, melyet a hívek szolgá-
latára végez. Alázatot, bölcsességet, 
az igazság keresését és Isten kegyel-
mét kívánta további életére.

Végezetül Teodor püspök imádsá-
gos szívvel hálát adott Istennek az 
élet ajándékáért és a püspöki szolgá-
lat hivatásáért. Köszönetet mondott 
a püspököknek, papoknak, szerzete-
seknek, rokonainak, valamint a Meg-
testesült Ige Társaságának, akik az ő 
második családja.

Összeállította: Molnár M. Katalin
Forrás: mgce.uz.ua

Felszentelték a Munkácsi Görögkatolikus 
Egyházmegye új püspökét
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2024. augusztus 9. és 18. kö-
zött a kárpátaljai Hit és Fény 
közösség Lourdes-ba (Francia-
ország) zarándokolt. A zarán-
doklat lelkivezetője Fizer Jev-
hen, munkácsi káplán volt. A 
zarándokcsoport a „Hit és 
Fény” közösség tagjaiból állt: 
barátokból és segítőkből (ba-
rátoknak hívják a közösség-
ben azokat a tagokat, akik fo-
gyatékkal élnek, a segítők 
pedig azok az egészséges sze-
mélyek, akik segítik, támogat-
ják a barátokat és családjai-
kat).  A zarándoklatnak összesen 
53 résztvevője volt, akiknek 
lehetőségük volt arra, hogy 
Istennel töltsenek időt, megosz-
szák vele nehézségeiket, örö-
meiket, imádkozzanak Ukrajna 
békéért, valamint azért, hogy a 
béke szíveinkbe is beköltöz-
hessen.

A Hit és Fény közösséget 1971-ben 
Jean Vanier és Marie-Hélene Mathieu 

alapította, amikor nemzetközi zarán-
doklatot szerveztek Lourdes-ba. Ezen 
a zarándoklaton a világ különböző 
országaiból érkezett fogyatékkal élő 
személyek is részt vettek. Szüleik és 
fiatal barátaik kíséretében jöttek, akik 
segítették őket. Ezt a zarándoklatot 
az öröm, a barátság és a szeretet 
jellemezte. Összesen 12 ezer ember 
vett részt akkor az eseményen. Ezu-
tán, az első találkozóhoz hasonlóan 
az egész világon megismételték az 

összejöveteleket.
Mára a kis mag nagy 

fává terebélyesedett, 
melynek ágai az egész 
világra elérnek. Csodá-
latos, amikor visszate-
kintünk a közösség növe-
kedésére, történelmére, 
fejlődésére, mely kissé 
hasonlít a mi utazásunk-
ra, szent történetünkre. 
Ezáltal láthatjuk meg, 
hogy az Úr hogyan ve-
zetett és óvott bennün-
ket. Megköszönjük ezt 
neki és dicsérjük Őt, új 
erőt és reményt merítve 
ebből a forrásból.

Maricska Brovgyij, a 
huszti Sziklavár közös-
ség barátja a zarándok-
laton átélt élményeiről 
így mesélt: „Sosem tud-
tam, hogyan mondják 

helyesen „lurd” vagy „ljurd”. De most 
ez nem is lényeges. Most csak az szá-
mít, hogy jártam ott! Talán szavakkal 
nem is tudom átadni azt az érzést, 
amit akkor éreztem, amikor ott áll-
tam a nagy lourdes-i bazilika kellős 
közepén. Olyan érzés volt, mintha le-
szállt volna rám a Szentlélek és Isten 
áldása. Magamon éreztem a Szűza-
nya ikonjának kedves mosolyát. Ittam 
a forrásból azzal a reménnyel, hogy 
testileg-lelkileg jól legyek. Körülöt-
tem többezer ember, akik ugyanúgy 
imádkoznak, mint én, ugyanazokkal 
a keresztény értékekkel rendelkeznek, 
ugyanaz a mosoly ül az arcukon és 
a szívük ugyanúgy a jóság forrása. 
A Szűzanya nagyon szívélyesen fo-
gadott engem. Külföldön voltam egy 
új ismeretlen világban, de Ő mindig 
megmutatta nekem az utat. Éreztem 
Őt a barátaimban. Gondoskodásuk, 
szeretetük kedvesen betakartak és 
biztonságérzetet nyújtottak. Szeretve 
éreztem magam és boldognak.”

A közösség tagjai minden nap 
részt vettek a közös gyertyás körme-
neten, a több nyelven mondott ró-
zsafüzér imádságon. Az önkéntesek 
kísérték a mozgáskorlátozottakat, 
nemcsak szolgálva őket, hanem mo-
solyukkal tanúságot téve a szeretetről. 

Vaszil Perehinec, aki már közel 30 
éve a Sziklavár közösség segítője, ezt 
mesélte: „Az esti gyertyás körmenet 
alatt olyan érzésem támadt, mintha 

EGYHÁZMEGYÉNK

A Hit és Fény Közösség
Lourdes-i zarándoklata

Egy hely, ahol az emberi tehetetlenség hangosan tanúskodik 
Isten hatalmasságáról
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Jézus átölelt volna, mintha azt mond-
ta volna: Köszönöm, hogy itt vagy 
velem! Az Ave Maria ének alatt ál-
dottnak éreztem magam. Tetszett a 
vízben való megmártózás. Amikor 
bementem a vízbe, nehéznek éreztem 
magam, de amikor a víz alá merül-
tem, akkor olyan érzésem volt, mint-
ha a szívem megtisztult volna, mintha 
teljesen megújultam volna. Köszönöm 
Istennek, hogy átélhettem ezt a pilla-
natot, amikor Isten Lelke eltöltött.”

„Köszönöm Istennek és Szűz Mári-
ának, hogy Lourdes-ban nemcsak a 
közösség tagjai vettek körül, hanem 
nagyon sok zarándok is. A számomra 
ismeretlen emberek is nagyon kedve-
sek és barátságosak voltak. Minden-
ki mosolygott és örült! Ez megmel-
engette a szívemet! Nagyon tetszett 
minden. Legszívesebben örökre ott 
maradtam volna” – osztotta meg él-
ményeit Fedir Morcin, a bustyaházi 
Almafakert közösség segítője.

Vira Vachutkevics, az ungvári Sző-
lőtő közösség barátja, aki viszonylag 
rövid időt töltött még eddig a közös-
ségben, megosztotta a zarándokla-
ton átélt élményeit: „Nagyon tetszett 
a gyertyás körmenet. Boldog vagyok 
és örülök, hogy eljutottam ide. Köszö-
nöm a lehetőséget. Köszönöm a kö-
zösségnek, hogy megszervezték ezt 
az utazást!”

Mindenki, aki már járt Lourdes-ban, 

a Szűz Máriával való szemé-
lyes és boldog találkozásról 
számolt be. A láthatatlan je-
lenléte mindenhol érezhető. 
Mindenki vágyik arra, hogy 
átélhesse, hogy a Szűzanya 
velünk van szenvedéseinkben 
és magányunkban.

Olena Szlihán, aki két lá-
nyával, Nagyijkával és Krisz-
tinkával érkezett, ezekkel a 
szavakkal osztotta meg átélt 
élményeit: „Korábban már 
hallottam Lourdes-ról, de so-
sem gondoltam arra, hogy 
valaha eljutok ide… És íme 
a közösségnek köszönhetően 
itt vagyok, itt állok a Szűza-
nya barlangja előtt. Amikor 
először megtekintettem a 
Szűzanyát, öröm és hála töl-
tött el. Néhány percen át hul-
lottak a könnyeim, majd a szívembe 
nyugalom költözött.”

Mindennap imádkoztunk a Szűza-
nyához azért, hogy Ukrajnában béke 
legyen. Minden nap megköszöntük Is-
tennek az élet ajándékát és jótevőin-
ket. Mindennap megérinthettük Istent 
az Eucharisztiában, és lehetőségünk 
volt a gyónásra is.

Zarándoklatunk egy különleges ta-
pasztalat volt, a nyugalomnak és a 
megbékélésnek a tapasztalata. Úgy 
éreztük magunkat, mintha egy másik 

valóságba csöppentünk 
volna bele. A minden-
napi szentmise is kü-
lönleges élmény volt. A 
Miatyánknál megfogtuk 
egymás kezét, a Hisze-
kegynél pedig a béke, 
a szeretet és a tisztelet 
jelével köszöntöttük egy-
mást. A barátaink tele 
voltak örömmel, mosoly-
lyal és közvetlenséggel. 
Ha egy kicsit szomor-
kodtak vagy olykor mér-
gesek voltak, az csak 
azért fordult elő, mert 
még több szeretetre, 
ölelésre vágytak és ezt 
nem titkolták el.

Zarándoklatunk so-
rán a fürdőbe is elláto-
gattunk. Albrecht Mari-
anna segítő megosztotta 
velünk az ott szerzett él-

ményeit: „Lourdes-ban volt egy na-
gyon bensőséges találkozásom Má-
riával. Amikor bementem a fürdőbe, 
hogy megmártózzam, a vizet nagyon 
hidegnek találtam. Az imádság köz-
ben az önkéntesekkel együtt Máriára 
néztünk és imádkozva merültünk bele 
a vízbe. Ekkor már egyáltalán nem 
éreztem hidegnek a vizet. Ez a biza-
lom: nem érzed, hogy hideg a víz, 
nem érzel kényelmetlenséget, sem 
szenvedést, mert nem vagy egyedül, 
bízol Istenben és maga Mária vezet 
téged kézen fogva. Én ezt a helyet 
földi mennyországnak láttam.”

Lourdes egy nagyon különleges 
hely: nagyon emberi és egyben szent 
hely. Itt az emberi tehetetlenség han-
gosan tanúskodik Isten nagyságáról. 
Itt olyan nagy az Isteni irgalmasság-
ba és a Szűzanya közbenjárásába 
vetett remény, hogy már csodának 
tekinthető. Mindegyikünk, miközben 
tanúja az emberi határoknak, beteg-
ségeknek, megtapasztalja a felebará-
tért vállalt áldozatos segítségnyújtást 
és megérzi, hogy nincs kétségbeesés, 
reménytelenség, csak türelem és egy 
lépés az Isteni Szeretet felé.

A zarándoklaton minden pillanatot 
békében és szeretetben éltünk meg, 
támogattuk egymást és örültünk a Hit 
és Fény közösségnek.

Szöveg: Perec Olena
Fotók: Ihnatyo Tetjana
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A munkácsi Szent István Lí-
ceum 2024. szeptember 2-án 
tartotta meg tanévnyitó ün-
nepségégét, amely szentmisé-
vel kezdődött a Szent Márton-
székesegyházban.

A tanév nyitó szentmisét Lucsok Pé-
ter Miklós OP megyéspüspök mond-
ta, akivel Pogány István munkácsi plé-
bános és Hortobágyi Arnold bencés 
szerzetes atya koncelebrált. 

A püspök atya szentbeszédében, 
melyet személyes tapasztalatával 
szőtt át, a küldetésről beszélt. „A tan-
tárgyak fontosak, a talentumokat fej-
leszteni kell, de még fontosabb az, 
hogy mindnyájan felismerjük, mi a 
küldetésünk. (…) „Az Úr Lelke van raj-
tam. Fölkent engem és elküldött, hogy 
örömhírt vigyek”, olvastuk az evan-
géliumban. (…) Kérjük a Szentlelket, 
hogy nyitottak legyünk Isten vezetésé-
re, kegyelmére, hogy beteljesítsük azt 
a küldetést, amire hív minket.”

A rendezvény a munkácsi Szent 
István Líceum nagytermében folytató-
dott. Az ünnepi felszólalások között 
bemutatkoztak az új diákok, elhang-
zott Mihalovics Attila, az intézmény új 
kinevezett igazgatójának köszöntője, 
valamint beszédet mondott az Ung-
vári Főkonzulátus munkatársa, Cseh 
Áron konzul úr. A konzul úr megkö-
szönte a tanárok áldozatos munkáját, 
a diákoknak azt kívánta, hogy emlé-
kezzenek a líceumban tanultakra és 
tudják azt kamatoztatni az életben, 
valamint kifejezte a magyar kormány 
szolidaritását és kiállását Ukrajna 
mellett. 

A tanévnyitó ünnepség keretül szol-
gált annak is, hogy a diákok, a ta-
nárok és a kormány képviselője kö-
szönetet mondjon és hálát adjon 
Kristofori Olgának, az intézmény 
leköszönő igazgatójának, aki több 
mint két évtizedig vezette és fejlesztet-
te Kárpátalja egyetlen római katolikus 

líceumát. Hortobágyi Arnold atya, a 
Líceum nemrégiben kinevezett lelké-
sze elmondta, új szolgálati helyén nyi-
tott a lehetőségekre és a kihívásokra, 
majd egy rövid imával lezárta a tan-
évnyitó ünnepséget.

Ezt követően került sor a munkácsi 
Szent István Líceum kápolnájának fel-
szentelésére, melyet Miklós megyés-
püspök végzett. A felszentelésen jelen 
volt a líceum kinevezett lelkésze is, va-
lamint Szergej Gerzánics irodaigaz-
gató, Rohozsán József állandó diakó-
nus és az iskola diákjai, tanárai. 

A kápolna kialakítását még az el-
múlt év folyamán Resch Tamás koráb-
bi iskolalelkész kezdeményezte. A kö-
zös munkával kialakított liturgikus hely 
az intézmény tagjainak nyújt lehető-
séget az egyéni vagy közös imára és 
elcsendesülésre.  A kápolna falfest-
ménye Jónás Tibor, munkácsi festőmű-
vész alkotása.

Molnár M. Katalin

EGYHÁZMEGYÉNK

Szeptember 3-án a Munkácsi székesegyház-
ban Lucsok Péter Miklós OP vezetésével ünne-
pélyes szentmise keretében megkezdődött az 
egyházmegye új lelkipásztori éve, amelyre az 
egyházmegye papsága, szerzetesei, szerzetes-
női, megszentelt életet élő személyei, valamint 
a kateketikai bizottság tagjai gyűltek össze 
számos hívővel együtt.

A szentmise elején a püspök atya kihangsúlyozta, hogy 
nagy erő rejlik egy ilyen találkozóban, mert a jelenlévők 
Jézus tanítványaiként gyűlnek össze, akik Őt akarják hall-
gatni és Vele együtt kiáltják: „Veni Sancte Spiritus!”. 

Prédikációjában Miklós püspök többek között reflektált 
az evangéliumban hallottakra: „A mai evangélium Jézus 
hatalommal és erővel végzett munkájára hívja fel a figyel-
met. Jézus ezt a tekintélyt és ezt a hatalmat nekünk is átad-
ta.” Majd kifejtette, hogyan nyilvánul meg mindez egy ke-
resztény közösségben, ahol az egységre vagyunk hivatva. 
„A Szentlélek vezet el bennünket az egységre. Ebben az 
egységben van az erőnk. De csak akkor, ha a Szentlélek 
működik. Ő a jel, az egység erejének a jele. A küzdelem 
abban áll, hogy meghalljuk-e, mit mond nekünk a Lélek” – 
mondta a püspök.

A prédikáció zárásaként Miklós püspök arra bátorítot-
ta a jelenlévőket, hogy legyenek nyitottak és figyeljenek 
a Szentlélek sugallataira a most kezdődő lelkipásztori év-
ben.

A szentmise után a résztvevők átvonultak a Szent Ist-
ván Líceum dísztermébe, ahol az egyházmegye hitoktatá-
sának jelenlegi helyzetéről és annak jövőbeli fejlődéséről 
beszélgettek. Három kérdés mentén, a szinodalitás szelle-
mében, kisebb csoportokban hallgatták meg egymást és 
osztották meg tapasztalataikat, meglátásaikat, válaszol-
ván a kérdésekre, majd az így kirajzolódó erősségeket, 
nehézségeket és javaslatokat plenáris formában is ismer-
tették.

Az egész találkozó barátságos, oldott, ugyanakkor 
imádságos légkörben zajlott, ami hozzájárult a gyümöl-
csöző együttműködéshez.

Az együttlét végén a püspök atya elmondta az egyház-
megyében lezajlott személyi változásokat és bemutatta az 
újonnan érkezett szerzeteseket és szerzetesnőket, valamint 
ismertette az az elkövetkező hónapok programjait. Az év-
kezdő lelkipásztori találkozó közös ebéddel zárult.

Molnár M.Katalin
Fotók: Reshetar Tetjana

Püspöki szentmisével és közös találkozással 
indult az új lelkipásztori év

Tanévnyitó és kápolnaszentelés a Munkácsi 
Szent István római katolikus líceumban
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Az édesanyák imája az, ami nem ér véget. A háborúk-
nak előbb-utóbb vége lesz, a betegségek sem tartanak 
örökké, a különböző imaszándékok elveszítik aktualitásu-
kat, de egy édesanya imája sosem ér véget, sosem pihen 
meg, mert amióta gyermeke megfogant, azóta a szívük 
együtt dobban.

Az egyházmegyében már sok éve, több évtizede mű-
ködnek Szent Mónika imacsoportok, olyan édesanyák 
csoportjai, akik közösségben imádkoznak gyermekeikért. 
Hiszen Szent Mónika volt az az édesanya, akinek vég-
telen imái megtérést hoztak fia számára, akit ma Szent 
Ágoston néven ismerünk és tisztelünk.

Innen fakadt egy egyházmegyei szintű imanap meg-
szervezésének az ötlete. Szent Mónika ünnepéhez kö-
zeledve, augusztus 24-én valósult meg az ötlet, Bereg-
szászban. A találkozóra Kárpátalja számos településéről 
érkeztek katolikus édesanyák, hogy együtt imádkozzanak 
gyermekeikért. Ma ez különösképpen időszerű, hiszen a 
háború kitörése óta nagyon sok édesanya maradt távol 
gyermekétől: egyesek azért, mert fiúk harcolni kénysze-
rült, mások azért, mert gyermekei külföldre menekültek. 
Ezért is volt nagy szükség a közös együttlétre, ahol az 
édesanyák erőt meríthettek az Istennel és az egymással 
való találkozásból.

Az imanap nagy szükségességét a résztvevők száma 
is bizonyította: közel kétszázan érkeztek Kárpátalja külön-
böző megyéjéből, olyan településekről, ahol magyar nyel-
vű római katolikus egyházközség működik. A híveket sok 
esetben papjaik is elkísérték. Jelen volt a találkozón Wein-
rauch Márió OFM, nagyszőlősi plébános, Hernádi Lehel 
OFM, feketeardói plébános, Rácz István benei plébános, 
Jaczkó József kaszonyi plébános, Kvascsuk András viski 
plébános, Hortobágyi Arnold munkácsi káplán, Bacsó Ró-
bert állandó diakónus.

Az imanap legelején Molnár János beregszászi espe-
res-plébános, püspöki helynök, a találkozó ötletgazdája 
köszöntötte a közelről és távolról érkezett vendégeket. Be-
vezetésképpen elmondta, hogy az édesanyák találkozó-
jának bibliai eredete is van. Ez pedig az az eset, amikor 

Szűz Mária meglátogatta Szent Erzsébetet, amikor együtt 
imádkoztak, együtt adtak hálát a születendő gyermekért. 
János atya azt kívánta a jelenlévőknek, hogy ahogyan 
Máriát és Erzsébetet, úgy ezen a napon minden résztve-
vőt töltsön el a Szentlélek és tapasztalják meg a közösség-
nek az áldását és megtartó erejét.

A program rózsafűzérrel és közös énekléssel kezdődött. 
A szentolvasóban az örvendetes titkokról elmélkedve em-
lékeztek meg Szűz Mária életének fontosabb állomásairól.

Tíz órakor megérkezett a rendezvény főelőadója, Lu-
csok Péter Miklós OP munkácsi megyéspüspök, aki szíve-
sen jött el egy olyan rendezvényre, ahol Istené, a világos-
ságé a főszerep. Előadásában az ima és a béke témája 
került előtérbe. A püspök atya kifejtette, hogy a világba 
csak olyankor jön el a béke, ha az ember a világosságot 
választja és Isten mellett dönt. Kérte, hogy különösen a 
mai napon, Ukrajna Függetlenségének 33. évfordulóján 
országunkat is foglaljuk imáinkba, hogy a várva várt béke 
valóra váljon. Hangsúlyozta, hogy az ima megerősít és 
erőt ad. Jézus is időnként elvonult imádkozni, és ilyenkor 
általában erőt merített és felüdült. Az imádságnak legfon-
tosabb üzenete, hogy ne féljünk. Ha valaki fél és elkese-
redik, az annak a jele, hogy nem  nyitotta meg szívét az 
Isten előtt.

A jelenlévő édesanyáknak lehetőségük volt szentsé-
gimádáson is részt venni, ahol a Legszentebb Oltáriszent-
ség előtt mondhatták el szívük óhaját és háláját. A nap 
csúcsa volt a szentmise, melyet a püspök atya mutatott be 
a jelenlévő paptestvérekkel. Ezután következett az ebéd, 
melyet a Szent Anna Karitász munkatársai készítettek sok 
szeretettel és gondossággal.

A délután megható tanúságtételekkel folytatódott, amikor 
három résztvevő elmesélte, hogyan segített vagy volt élet-
mentő számára és gyermeke számára az anyai imádság.

Majd közösen járták végig a keresztutat, melynek az 
volt a különlegessége, hogy Szűz Mária anyai szemszö-
géből szemlélhették a szenvedő Jézus Krisztust és kísérték 
el Őt egészen a Golgotáig.

A program záróimájaként három órakor elmondták az 
Irgalmasság rózsafüzérét, majd püspöki áldással indultak 
útnak a résztvevők.

Fehér Rita

Imádkozó édesanyák egyházmegyei 
találkozója
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A borongós, esős időjárás sem tudta vissza-
tartani azt az egyházmegye számos pontjáról 
érkezett közel 500 zarándokot, akik 2024. 
szeptember 14-én, a Szent Kereszt Felmagasz-
talásának ünnepén búcsúmisére gyűltek össze 
a beregszászi római katolikus templomban.

A szentmise ünnepi szónoka és főcelebránsa Németh 
László SVD, belgrádi érsek volt, akivel egyházmegyénk 
főpásztora, Lucsok Péter Miklós OP megyéspüspök, va-
lamint római és görögkatolikus atyák koncelebráltak. Az 
ünnepen az oltár körül jelen volt Zán Fábián Sándor, a 
Kárpátaljai Református Egyház püspöke is. Az ünnepi 
szentmisét megtisztelte jelenlétével Bacskai József, Ma-
gyarország ungvári főkonzulja, valamint az Ukrán Külügy-
minisztérium képviselője is.

A szentmise elején Molnár János beregszászi plébános 
atya köszöntötte a meghívottakat, és kiemelte, hogy ezt a 
szentmisét egyházmegyénk püspöke kérésére a békéért 
ajánljuk fel.

Németh László érsek atya közvetlen, mosolygós és ba-
rátságos stílusával rögtön a hívek szívébe lopta magát. 
Prédikációjában egyrészt személyes átéléseit mesélte el, 
arról beszélt, hogy a kereszt árnyékában nőtt fel, és hogy 
milyen szerepet játszott a kereszt az életében. Másrészt 
visszaemlékezett a múlt század kilencvenes éveinek elejé-
re, amikor az egykori Jugoszláviában testvérháború dúlt. 
S bár a Délvidéken, ahol a magyarok többsége élt és él 
ma is, nem zajlottak harcok, a háború negatív következ-
ményeivel nekik is szembe kellett nézni: az áramkimara-
dásokkal, a szétszakított családok bánatával, a toborzás-
sal, és legfőképpen a nagymértékű elvándorlással. 

„Ördögi dolog a háború, efelől egyikünknek sincs kétsé-
ge, ám van egyfajta hozadéka is. Tisztul az ember gondol-
kodása, képes önmagába tekinteni, s rájönni arra, hogy mi 
a fontos a számára. Amikor rátekintünk a keresztre, akkor 
Jézus példájából erőt meríthetünk. (…) Jézus keresztje alatt 
is csak páran álltak, amikor pedig meghalt, akkor teljesen 
egyedül volt. Mégis ezzel változtatta meg a világ történel-
mét. Ez a keresztnek a nagysága” – mondta többek között.

„Kedves testvéreim, nagyon szép templomotok van, és 
történelmileg is jelentős. Az, hogy a Szent Kereszt tiszte-
letére szentelték, rámutat arra, hogy az őseitek tudatában 
voltak annak, hogy az élet nem egy séta a tengerparton, 
hanem vannak nehéz időszakok, de minden fölött ott ural-
kodik a kereszt. Kívánom, hogy ez a közösség érje meg 
azt a napot, amikor a kereszt fénye a feltámadás fényét 
sugározza rátok, családotokra, az egész vérrel itatott uk-
rajnai földre. A politikusok is minél előbb eljussanak arra, 
hogy a kereszt fényében keressék a békés megoldásokat” 
– mondta zárószóként biztatva az érsek.

A szentmise végén az ünnep meghívott vendégei kö-
szöntötték az egybegyűlteket. 

Elsőként Demkó Ferenc, a Munkácsi Görögkatolikus 
Egyházmegye magyar nyelvű híveiért felelős helynöke, a 
Beregszászi Esperesi Kerület görög katolikus esperese kö-
szöntötte a híveket. Elárulta, hogy kedvence az a kereszt, 
ahol az Úr Jézus karja ölelésre van nyitva. „Az ölelés 
nagyon fontos az ember életében. Sokszor érezzük azt, 
hogy meg akarjuk ölelni a szeretteinket, gyermekeinket, 
unokáinkat, de messze vannak. Ilyenkor nem kell elfelej-
teni, hogy Jézus mindenkit vár ölelésével. Magához ölel 
bennünket és azokat is, akik távol vannak tőlünk. És eb-
ben az ölelésben mindannyian részesülünk Isten vigaszta-
lásából – mondta.

Zán Fábián Sándor, a Kárpátaljai Református Egyház 
püspöke felszólalását a 139. zsoltár szavaival kezdte: 
„Vizsgálj meg, Uram, vizsgáld meg szívemet, tégy próbát 
és ismerd meg gondolataimat!”, és arra biztatta a jelen-
lévőket, hogy gondolkodjanak el azon, mennyire hasonlít 
a szívük Jézus Krisztus szívéhez. Majd Isten áldását kérte 
a beregszászi, valamint a belgrádi római katolikus közös-
ségre.

Végül Lucsok Péter Miklós OP munkácsi megyéspüspök 
adott hálát és köszönte meg a lelkünket erősítő isteni je-
lenlétet. „Ez egy erősítő együttlét, amit annak is köszön-
hetünk, hogy az érsek úr igent mondott a meghívásunkra. 
Nagyon fontos a jelenléted, az imád, a biztató szava-
id, az útmutatás! Nagyon fontos ez az összejövetel nem-
csak egyházmegyénknek, hanem egész Kárpátaljának és 
egész Ukrajnának is. Egy nagyon fájdalmas folyamatban 
vagyunk, csak a Keresztben van a reményünk” – mondta.

A szertartás a Te Deum eléneklésével és az Oltáriszent-
ség előtti hódolattal ért véget. Kárpátalja különböző tele-
püléseiről érkezett zarándokokat szeretetvendégség várta 
a templomudvarban.

Összeállította: Molnár M. Katalin 
Fotók: Weiss Viktória

A kereszt nagysága
Templombúcsú Beregszászban

a Szent Kereszt Felmagasztalásának ünnepén
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Ünnepi szentmisére hívtak minden-
kit az Urunk Mennybemenetele plé-
bániatemplom harangjai Nagyszőlő-
sön július 17-én, hogy együtt adjunk 
hálát Márió atyával pappászentelé-
sének 25. évfordulója alkalmából. 

Köszönetet mondani jöttünk minda-
zokért a kegyelmekért, amelyeket az 
Úrtól kaptunk Márió atya hivatása ál-
tal. Az ezüstmise szónoka Hidász Fe-
renc atya volt, aki Szombathelyről ér-
kezett hozzánk. Az ünnep örömében 
osztoztak a Budapestről érkezett ven-
dégek, a tartományfőnök atya Berhi-
dai Piusz OFM, Papp Tihamér OFM, 
Magyar Gergely OFM, Lengyel Do-
nát OFM és Hernádi Lehel OFM Za-
laegerszegről. A misszióban szolgá-
ló atyák, Bán Jónás OFM és Hajas 
Ámosz OFM, valamint Rácz István 
benei plébános az ünnepelttel együtt 
mutatták be a szentmisét. Külön öröm 
és a Gondviselés nagy ajándéka volt 
az is, hogy együtt adhattunk hálát 
azokkal a papjainkkal, akik az elmúlt 
25 évben plébánosaink voltak. 

A szentmisére szép számmal ér-
keztek zarándokok is, hogy ezüstmi-

sés áldásban részesüljenek: a család 
és a rokonok Husztról, Munkácsról, a 
ferences világi rendhez tartozók, va-
lamint érkeztek zarándokok Tiszaúj-
lakról, Királyházáról, Fancsikáról, Ne-
vetlenből, és Sárosorosziból is.

Ferenc atya prédikációjában el-
hangzott, hogy „Hitvallók között nőtt 
fel Márió atya”. Ebben az egy mon-
datban benne foglaltatik, hogy meny-
nyire fontos egy-egy hivatás születé-
sénél, hogy legyen egy olyan háttér, 
amely az imádság mellett életpéldá-

jával rámutat a helyes útra, és arra, 
hogy megéri jónak lenni, még ha oly 
sokszor nehéz is. 

A köszöntések után közösen elé-
nekeltük a Te Deumot, majd ezüstmi-
sés áldásban részesülhettünk. Ünne-
pünk ezzel még nem ért véget, mert 
a szentmisét agapé követte, ahol a 
kötetlen beszélgetések és egymás 
megvendégelése is hozzájárult ezüst-
misés lelkipásztorunkért kifejezett há-
lánkhoz. 

Szviscsu Marina , Nagyszőlős

Ezüstmise Nagyszőlősön

Nagyboldogasszony ünnepén a nagyszőlősi Mennybe-
menetel plébánián a bérmálkozókért adhattunk hálát. Az 
idei bérmálkozás különlegessége az volt, hogy a király-
házi Szent Péter és Pál plébánia fiataljai is nálunk része-
sülhettek a szentségben. Összesen 14 fiatal, akiket Egyed 
testvér és Márió atya készített fel. Szentlélek, Erősség Lel-
ke, erősítd meg a fiatalok lelkében a küldetést, amit Isten-
től kaptak!

Az alábbiakban Pogány Katalin beszámolóját olvas-
hatjuk:

„Augusztus 15-én a katolikus egyház Szűz Mária 
mennybe vételét ünnepelte, egyházközségünk pedig kettős 

ünnepet tartott, hiszen közösségünk 14 fiatal tagja kapta 
meg a Szentlélek ajándékait a bérmálás szentsége által.

Ezek a fiatalok, 8 nagyszőlősi és 6 királyházi, már 
több éve készülnek a szentség felvételére. Felkészítőjük   
Weinrauch Márió atya volt, aki nemcsak pap és mentor, 
hanem gyermekeink igaz barátja is.

A szertartást gyóntatás és próbák előzték meg, amelyek-
re a fiatalok nagyon alaposan készültek. Maga a szentmi-
se az Urunk Mennybemenetel plébániatemplomban volt és 
nagyon ünnepélyesen zajlott le.  A szentséget Lucsok Péter 
Miklós OP megyéspüspök szolgáltatta ki, akinek a prédi-
kációjában elhangzott tanulságos szavai egészen szívünk-
be és lelkünkbe hatottak. Nagyon világosan kihangsúlyoz-
ta, hogy a bérmálkozás a fiatalok tudatos döntése, és csak 
rajtuk múlik, hogy a Szentlélek segítségével együtt járják-e 
végig az életet Jézussal. Az ő döntésük, hogy imádkoz-
nak-e minden reggel, hogy olvassák-e a Szentírást, hogy 
elmennek-e minden vasárnap a templomba?

Biztos vagyok benne, hogy ezek a fiatalok nem hagy-
ják el Istent, mert mindannyian keresztény családban ne-
velkednek és családjaik jó példáját követik. Itt a templom-
ban igazi barátokra leltek, akikkel együtt táboroznak, 
zarándokolnak, és ifjúsági napokon vesznek részt.”

Pogány Katalin, Nagyszőlős

Bérmálkozás Nagyszőlősön
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Ámosz atyát sokan ismer-
jük, szeretjük. Tizenhárom év 
után most áthelyezik Kárpát-
aljáról Magyarországra. Az Új 
Hajtásnak az itt töltött évek-
ről, élményeiről, átéléseiről 
mesélt. Az interjúval bú-
csúzunk tőle, Isten áldását 
kérve további szolgálatára és 
remélve, hogy még visszatér. 

Kezdeményezésére a beszélgetést 
a következő imádsággal kezdtük:

„Imádott Jézusom!
Lábunk együtt járjon.
Kezünk együtt gyűjtsön.
Szívünk együtt dobbanjon.
Bensőnk együtt érezzen.
Elménk gondolata egy legyen.
Fülünk együtt figyeljen
a csöndességre.
Szemünk egymásba nézzen
és tekintetünk összeforrjon.
Ajkunk együtt könyörögjön
az Örök Atyához irgalomért!
Ámen.”

– Nagyon szép ez az ima.
– Fábry Kornél püspök atya hoz-

ta Kárpátaljára. Én is kaptam belőle 
és elvittem falvaimba. Általában áldo-
zás után mondjuk.

– Az interjú legelején a kezde-
tekről kérdezlek. Hogyan fogadtad 
2010-ben azt a hírt, hogy kárpátaljai 
missziós szolgálatra küldenek?

– Mindig is benne volt a lehetősé-
gek között a kárpátaljai szolgálat. Mi 
ferencesek, nem nagyon szövögetünk 
terveket, oda megyünk, ahová he-
lyeznek. Ha távoli országról van szó, 
kell némi előkészület, például nyelvta-
nulás, ekkor több idő és egyeztetés 
szükséges, de én magyarlakta telepü-
lésekre jöttem, nem voltak nyelvi ne-
hézségek. Kárpátalját nem is tekintet-
tük már missziós területnek, hiszen a 
határ könnyebben átjárható volt, mint 
a szovjet korban. Előttem már sok ma-
gyar ferences szolgált itt hosszabb-rö-
videbb ideig. Régebben én is voltam 

már itt kisegíteni karácsonyi és húsvé-
ti időszakokban. Nem volt teljesen is-
meretlen a környék.

– Nevetlenbe kerültél.
– Igen, megkaptam Nevetlenfalut, 

Csepét, Aklihegyet és Feketeardót. 
Ezen a vidéken már jól ismerték a fe-
renceseket, kitaposott út állt előttem.

– Mégis a te szolgálatod alatt, a te 
kezdeményezésedre történt egy meg-
újulás, melyről Fudella Attila és Józsi 
mesélt az Új Hajtás korábbi számá-
ban.

– A korábbi nevetlenfalui plébá-
nostól, Jónás atyától, kaptam egy 
férfi hittancsoportot. Azok a felnőttek 
alkották, akik korábban ministránsok 
voltak. Igaz, időközben megháza-
sodtak, családapák lettek, de tovább-
ra is összetartottak, lelkesek, eleve-
nek voltak. Ott volt közöttük Attila is, 
akit kurátornak választott a plébá-
nia. Ez a csoport remekül erősítette a 
templomi közösséget. Volt viszont egy 
hiányérzetük: a szomszéd református 
templomban gyakran volt missziós 
hét, nálunk pedig nem. Szerették vol-
na, ha nálunk is lenne valami hason-
ló program. Ehhez hívtam segítségül 
otthoni családos barátaimat. Ők a 
magyarországi karizmatikus megúju-
lás aktív tagjai. Előadásaikat, buzdí-
tó beszédeiket szívesen hallgatták az 
itteni hívek. Az is jól jött számunkra, 
hogy azokban az években fejeződött 
be a nagyszőlősi régi kolostor átala-
kítása lelkigyakorlatos házzá, így lett 
egy alkalmas helyszínünk bent alvós 
lelkigyakorlatok megtartására is. 

– Milyen lelkigyakorlatokról volt 
szó?

– Barátaim a Nemzetközi Szent 
András Evangelizációs Iskola lelki-
gyakorlatait hozták el Kárpátaljára. 
Ezek előre kidolgozott lelki progra-
mok, melyek többnyire egy hétvégét 
vesznek igénybe. Az első alkalomra 
20 férfi jött el, a férficsoportom szin-
te teljes létszámmal, és rajtuk kívül 4 
nő. Nagyon jól sikerült hétvége volt. 
A férfiak lelkesen tértek haza, és azt 
érezték, hogy feleségeiknek is el kell 
jönniük egy ilyen alkalomra. Így má-
sodszor kifejezetten asszonyoknak 
tartottuk meg a lelkigyakorlatot. Ké-
sőbb jöttek mások is a falvaimból, 
majd egyre többen messzebbről. Pl. 
sokan érkeztek a munkácsi, ungvá-
ri járásból. Magyarországi baráta-
im tehát gyakran jöttek Kárpátaljára 
lelkigyakorlatokat tartani. Nem unták 
meg, manapság is tartanak nekünk 
ilyen jellegű kurzusokat, de ennek az 
evangelizációs iskolának az is a cél-
ja, hogy a helyiek vegyék át a prog-
ramokat. Ne csak meghallgassák az 
előadásokat, hanem adják tovább! 
Lehetőleg alakuljanak helyi evange-
lizációs iskolák! Így a kezdeti férfi 
csoport tagjai közül sokan elkezdtek 
tanulni: átvették a tanításokat, elsajá-
tították a Szent András Evangelizáci-
ós Iskola módszerét és már ők is ké-
pesek lettek arra, hogy megtartsák 
ezeket a kurzusokat. Most már ott tar-
tunk, hogy asszonyok, sőt fiatalok is 
beszálltak a munkába. 

– Visszatekintve a kárpátaljai évek-
re, hogyan látod, mi volt az a karizma, 
amellyel hozzá tudtál járulni a kárpát-
aljaiak hitéletének fejlődéséhez?

– Szerintem én ezt nem mondha-
tom meg. Együtt dolgozok a többi 
szerzetes testvérrel. Ha van valami 
karizmám, majd a ferences közösség 
utólag megállapítja. De azt látom, 
hogy az előbb említett magyarorszá-
gi kapcsolataim sokat segítettek. Örü-
lök, hogy vannak családos baráta-
im, akiket meg tudtam hívni. Annak 

„Meg kell ragadnunk minden evangelizációs 
eszközünket”

Interjú Hajas László Ámosz ferences atyával
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is örülök, hogy tudtam motiválni hely-
béli férfiakat, hogy tanulják meg az 
ilyen lelkigyakorlatok vezetését. Örü-
lök, amikor azt látom, hogy hatéko-
nyan beszélnek az evangéliumról a 
helybéli embereknek.

– Milyen helyzetekben érezted 
leginkább Isten jelenétét a kárpátal-
jai szolgálatod során?

– Mondhatom, hogy minden pilla-
natban. Isten itt van az új evangelizá-
cióban. Itt van az imacsoportokban. 
De itt van az egyházközségek ünne-
peiben, a karácsonyi, húsvéti, pünkös-
di szertartásokban, amelyek nagyon 
szépek itt Kárpátalján.

– Mivel másabbak ezek, mint az 
anyaországban?

– Itt még jelen van az a hagyomá-
nyos vallásosság, ami Magyarorszá-
gon már csak kevés helyen található. 
Nagyobb arányban és nagy buzgó-
sággal járnak az emberek templom-
ba, különösen az említett ünnepeken.

– Mi az, ami nehézség volt itt Kár-
pátalján számodra? Eleinte csak a 
rossz körülmények, majd a háború, 
áramszünetek, légiriadók… 

– Ezeket nem viselem nehezen. 
Egyedülálló férfi vagyok, szerzetes 
vagyok. Nem törekszem kényelmes, 
nyugodt életre, és nem szabad fél-
tenem az életemet.  Számomra az a 
rossz, hogy az emberek össze van-
nak zavarodva. A békés lelkipásztor-
kodás véget ért, sokan elmenekültek, 
a plébániáim lélekszáma megfogyat-
kozott.

– A nehézségek, a háborús körül-
mények hatására az emberek jobban 
járnak templomba vagy kevésbé?

– Az elmúlt évben azt tapasztal-
tam, hogy akik korábban csak néha 
jöttek el templomba, most gyakrab-
ban járnak. Kevesen maradtak, de 

akik maradtak, sokkal jobban ösz-
szetartanak. Nekünk, papoknak, na-
gyon szép szolgálat az itt maradt hí-
vek támogatása.

– Szeretnél még visszajönni?
– Igen, számítok is erre. Azt a fe-

rencest, aki szeret itt lenni, gyakran 
visszahelyezik.

– Kárpátaljáról hova helyeztek 
most?

– Zalaegerszegre. Egyelőre csak 
annyit tudok, hogy ott is lelkipászto-
ri szolgálatot végzek majd. Hárman 
fogjuk alkotni a ferences közösséget.

– Milyennek látod ezt a jövőbeni 
szolgálatodat? Milyen terveid van-
nak?

– A zalaegerszegi plébániát még 
nem ismerem. Ott még nem szolgál-
tam. Tehát nagy terveim nincsenek. 
Azért imádkozom, hogy az Úr mutas-
sa meg, milyen fajta lelkipásztorko-
dásra van szükség azon a vidéken. 
De abban biztos vagyok, hogy Ma-
gyarországra ráfér a lelki megújulás. 
Úgy gondolom, hogy az ottani plé-
bániákon is kell evangelizálni. Ha a 
plébániák nem evangelizálnak, akkor 
lassan kihalnak. Meg kell ragadnunk 
minden evangelizációs eszközünket 
és cselekednünk kell.

– Mesélsz majd a zalaegerszegi-
eknek a kárpátaljai hívekről?

– Igen, és nagyon szeretném, ha 
most már a kárpátaljai barátaim jön-
nének Magyarországra lelkigyakor-
latokat tartani az ottani embereknek. 
Remélem, hamarosan átléphetik a ha-
tárt, és ez megtörténhet.

– Milyen most az itteni helyzet, mi-
ért érdemes azt megismerni mások-
nak is?

– A múlt vasárnapi evangélium 
arról szólt, hogy Jézus pihenni hívta 
az apostolokat, elhajózott velük egy 
elhagyatott helyre, miközben a par-
ton maradt néppel nem közölte, hogy 
hová megy. Figyelemre méltó, hogy 
az ottmaradt nép nem keseredett el, 
és így is Jézus után ment. Bár nem 
tudták, hová tart a Mester, de annyira 
szerették Őt, hogy a partról kémlelve 
az útját, futva követték. Úgy érzem a 
kárpátaljai egyház is ilyen kitartó. Ha 
néha úgy is látszik kívülről, hogy Is-
ten is magára hagyta, nem keseredik 
el, továbbra is Jézust keresi. Ő vezet 
bennünket, nekünk Őt kell követnünk 
bármilyen helyzetben.

Fehér Rita
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Különös eseményre került 
sor június 16-án a Szolyvai 
Nagyboldogasszony plébá-
nián. Öt felnőtt és tizennégy 
fiatal hosszú felkészülés és a 
szentgyónásuk elvégzését kö-
vetően részesülhettek a bér-
málkozás szentségében, me-
lyet Lucsok Péter Miklós OP, 
munkácsi megyéspüspök szol-
gáltatott ki. A bérmálkozókat 
Tomasz Koza SDS, szolyvai 
plébános készítette fel.

Különleges szentségről van szó, 
ami a keresztelés és az elsőáldozás 
szentségét egészíti ki. A bérmálás 

szentségét az érett hit szentségének 
is nevezik, mivel felnőtt korban része-
sülnek benne a hívők, és egy érett 
ember döntésén alapszik. A bérmá-
lás elfogadása megerősíti azt, amit 
a szüleink és keresztszüleink tettek 
értünk: születésünk után megkérték 
a papot, hogy kereszteljen meg ben-
nünket és fogadjon be minket a kö-
zösségbe. Ez a szentség feljogosítja 
az embert arra, hogy a jövőben ke-
resztszülő legyen, és egy olyan em-
ber váljon belőle, aki támasz és pél-
da mások számára.

A bérmálás szentségének kiszol-
gáltatása azzal kezdődik, hogy a 

szentségre várók kérik a szentséget, 
majd felkészülnek annak fogadására 
és végül a szentmise keretében meg-
kapják a szentséget, miután kérik a 
Szentlélek ajándékait, és azt, hogy a 
Lélek erősítse meg hitüket.

Miklós püspök a vasárnapi evan-
gélium alapján hangsúlyozta, hogy 
mindannyian mustármagok vagyunk, 
akiknek növekedniük kell. Ezt látjuk 
a bérmálkozókban is, akik szívében 
valamikor el volt ültetve a hit magja. 
Hagyták, hogy növekedjen és fejlőd-
jön, ami aztán elvezette őket a bér-
málkozás szentségéhez. 

A szentmise végén a püspök meg-
áldotta azokat a kereszteket, melye-
ket a bérmálkozóknak ajándékozott 
annak jelképéül, hogy ne féljenek a 
kereszt elfogadásától. Tegyenek tanú-
ságot Jézus keresztjéről, melyet befo-
gadnak életükbe.

A bérmálkozók boldogan tértek 
haza, telve a Szentlélek ajándékai-
val. Otthon nem könnyű feladat vár 
rájuk – Jézus tanítványaként életükkel 
tanúságot tenni az evangéliumról.

Szöveg: Reshetar Tetjana írása alapján Molnár M. Katalin
Fotók: Volodimir Djakov

Bérmálkozás Szolyván
Életünkkel tegyünk tanúságot az evangéliumról

Június 28. és 30. között tartották meg az Édesanyák 
imacsoportjának lelkigyakorlatát Szinyákon. Ezek a na-
pok felejthetetlen élményt nyújtottak a résztvevőknek, és 
a lelki megújulás forrásává váltak. A három nap alatt a 
résztvevők elmélyültek az imádságban, Isten Igéjén el-
mélkedtek, szentmiséken vettek részt, valamint tartalmas 
előadásokat hallgattak, amelyeket Christina Timurshyna, 
a pósaházi Szent József nővérek kongregációjának tagja 
tartott hihetetlen karizmával, őszinte humorral és megkö-
zelíthetőséggel.

A lelkigyakorlat fontos eleme volt a szentségimádás, a 
kereszt előtti hódolat, amely elősegítette az Istennel való 
egységet és az Ő végtelen szeretetének mélyebb meg-
értését, valamint Ligi nővér imája minden egyes résztve-
vő felett. A nyílt kommunikáció, a tapasztalatok őszinte 
megosztása és a csoportos beszélgetések lehetővé tették, 
hogy a résztvevők ne csak lelki támogatást kapjanak, ha-
nem testvéri kapcsolatokat is kialakítsanak.

A lelkigyakorlat gondosan kiválasztott témáinak kö-
szönhetően a résztvevőknek lehetőségük nyílt arra, hogy 

a Szentírásból vett példák segítségével megvizsgálják a 
szeretet és a hit különböző aspektusait, és mélyebb meg-
értést szerezzenek a nők karizmájáról és Istentől kapott 
ajándékairól. Tanulmányozták az ószövetségi Judit törté-
netét, amely bemutatja a nők erejét és elszántságát, meg-
kérdőjelezve ezzel a nemi sztereotípiákat. Az ő példája 
szolgált alapul olyan fontos témák megvitatásához, mint a 
nők kedvessége, függetlensége, valamint az Istenbe vetett 
teljes bizalom. 

A szervezők odaadó munkájának és a jelenlévők őszin-
teségének köszönhetően a lelkigyakorlat felejthetetlen ese-
mény lett, amely a résztvevőknek lelki megújulást és bizta-
tást adott. „Olyan napok voltak ezek, amelyek segítettek 
közelebb kerülni Istenhez és jobban megérteni magunkat 
nőként, valamint értékes tudást szerezni, amelyek segíteni 
fognak az életben. Három napon át öröm volt együtt len-
ni a többi édesanyával, megosztani tapasztalatainkat és 
támogatást adni-kapni.”

Forrás: az egyik résztvevő fb oldala

Édesanyák imacsoportjának lelkigyakorlata
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Nagy ünnepre ébredtek augusz-
tus 25-én a németkucsovai római 
katolikus hívek. Az oltárt virágok dí-
szítették, szólt az orgona és a temp-
lom megtelt. A helyi közösség Szent 
Ágoston püspök és egyháztanító nap-
ján tartotta meg templombúcsúját, és 
ugyanezen a napon bérmálkozás 
szentségének kiosztására is sor került 
az egyházközségben.

A templom régen látott ennyi ven-
déget. Több mint százan érkeztek Né-
metkucsováról, Felsőkerepecről, Mun-
kácsról, Bárdházáról, Pósaházáról, 
valamint Németországból. A szentmi-
sét Lucsok Péter Miklós OP munkácsi 
megyéspüspök mutatta be Landwehr 

Martin, helyi plébános atyával, Gerzá-
nics Szerhij irodaigazgatóval és Mica 
Viktor görögkatolikus áldozópappal.

A szentmise fő eseménye a bér-
málás szentségének kiosztása volt, 
melyre már elég rég nem volt példa 
a németkucsovai templomban. Össze-
sen öt fiatal részesült a szentségben, 
akik a németkucsovai és felsőkerepe-
ci egyházközség tagjai. A bérmálást 
szentségében Lucsok Miklós püspök 
részesítette a jelölteket.

A hívek és a papok imájára a 
Szentlélek kiáradt a fiatalokra. A je-
lenlévők mélyen szívükbe vésték azt, 
amit a püspök atya a Jézus Krisztus-
sal való kapcsolatról mondott prédi-

kációjában, valamint Martin atyának 
kedves szavait, aki felkészítette a fia-
talokat a nagy napra.

„Az az ember, aki Jézust választja, 
egy pillanatban elkezdi megtapasz-
talni, hogy milyen jó Jézussal lenni” 
- mondta prédikációjában a püspök. 
Megemlékezett szent Ágostonról is, 
a templom védőszentjéről, aki felnőtt 
korában találkozott Jézussal.

A bérmálkozás kiegészíti a kereszt-
séget. Egy olyan szentség, amely a 
Szentlelket ajándékozza, hogy mé-
lyebben elültesse mindenkiben az 
Istengyermekség tudatát, hogy erő-
sebben Krisztushoz, az Egyházhoz 
kössön bennünket, hogy egyre in-
kább bevonjon bennünket a misszió-
ba, hogy tanúságot tegyünk keresz-
tény hitünkről tettekkel és szavakkal. 
Tanúságot tenni, megóvni és erősíteni 
a hitet – ez a bérmálkozás lényege.

Németkucsován szép hagyománya 
van annak, hogy az ünnepi szentmi-
séket a római és a görögkatolikusok 
közösen mutatják be.

Szöveg: Turjanica Marijana írása alapján. 
Fotók: Weiss Viktória

„Válasszuk Jézust és tanúskodjunk arról,
hogy milyen jó közösségben lenni Vele”

Bérmálkozás Németkucsován

A templom búcsúnapját ünnepelte a zipzerei-i római ka-
tolikus egyházközség augusztus 15-én, Nagyboldogasz-
szony napján. Német elnevezése ellenére a település nem 
Németországban található, hanem itt nálunk, Kárpátalján. 
Egy kis Rahó melletti közösségről van szó, ahol elmondha-
tó, hogy még lehet találkozni magyar ajkú hívekkel.

Az ünnepre Kőrösmezőről, Terebesfehérpatakról, Szvi-
dovecről, Tiszabogdánból érkeztek zarándokok busszal 
vagy személygépkocsival. A rahói hívek gyalogosan 
zarándoklat keretében, közösen imádkozva, gépjármű 
nélkül tették meg a 3 kilométeres útszakaszt.

A szentmise főcelebránsa Snep Román atya, aknaszla-
tinai plébános volt. A liturgián magyar és ukrán nyelven 
olvasták fel az ünnep olvasmányait. A templom megtelt 
hívekkel, sőt sokan az udvarról hallgatták a szentmisét.

Mária égi születésnapja valódi örömünnep a katolikus 
egyházban. Hiszen ekkor emlékezünk meg arról, hogy 
Szűzanyánk már ott van az Isten Országában, Szent Fia 
mellett, ahol közbenjár értünk, kéréseinket az Atya elé vi-
szi, könyörög értünk.

Nemcsak az ünnep és a szentmise, hanem a vidék cso-

dálatos természeti kincsei is valódi felüdülést jelentettek a 
résztvevők számára. Ismét megélhették a csodát: megé-
rezhették, hogy a föld és az ég összeér… Mi más lehetne 
az élet értelme, mint az ilyen pillanatok minél gyakoribb 
megélése?

Fehér Rita

Nagyboldogasszony templombúcsú Zipzereiban
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Végre ki a szabadba! Mind-
egy, hogy hova, csak men-
jünk! Hogy együtt legyünk, 
együtt töltődjünk, együtt sze-
rezzünk élményeket – mond-
ták lelkesen a kirándulásra je-
lentkezők.

A beregszászi esperesi kerületben 
minden évben megszervezik a várva 
várt nyári kirándulást, mely egyben 
jelent testi és lelki kikapcsolódást, is-
merkedési lehetőséget, helytörténeti 
ismeretszerzést és egy nagyszerű kö-
zösségi élményt a beregszászi és a 
környék hívei számára. A választás 
idén végül Alsókalocsára esett, egy 
olyan vidékre, amelynek szépsége 
vetekedhet Kőrösmező vagy Volóc 
szépségével, mégis talán kevésbé is-
mert nagyközség.

Az 50 fős buszt korán reggelt meg-
telt hívekkel és Isten áldásával elindul-
tunk a Kárpátokba. Idegenvezetőként 
Bárdos István kísérte a csapatot, aki 
egy közös imával kezdte a napot, 

hogy Isten áldása végig elkísérjen 
bennünket az úton. Az idegenvezető-
nek köszönhetően rengeteg ismeretre 
tettünk szert, sok hasznos információt 
szereztünk azokról a településekről, 
melyek mentén vagy melyen keresz-
tül haladtunk. Hallhattuk a muzsalyi 
romtemplom, az aranybánya, a sző-
lőtermesztés történetéről, az újlaki 
templomról, a nagyszőlősi ferences 
kolostorról, a város nevezetességei-
ről, Alsóveresmart ikerpárjairól, Huszt 
folyóiról, várromjáról, míg végül meg-
érkeztünk első pihenőhelyükre, Iza 
településre. A falu évtizedek óta a 

kosárfonás hagyományáról ismert, 
számos helyen kínálták a szebbnél 
szebb kézműves termékeket.

A legközelebbi megálló a Szinevé-
ri hágó volt, ahol lélegzetelállító pa-
noráma tárult elénk. Innen már csak 
néhány percnyi utazásra volt tőlünk 
egyik úticélunk, Alsókalocsa és hí-
res szabadtéri múzeuma. A skanzen 
hűen mutatja be a 20. század elejétől 
végéig a település és a környék törté-
nelmét, hagyományait, életformáját. 
Volt alkalmunk megtekinteni korabeli 
lakóházakat, iskolát, tantermet, moso-
dát, műhelyeket, valamint különböző 
régi járműveket is láthattunk.

Kora délután a busz elindult a Szi-
nevéri-tó felé. A parkolótól a helyszí-
nig egy rövidebb gyalogtúra várta a 
résztvevőket, ami a friss levegő hatá-
sára nem volt megterhelő, hanem in-
kább felüdítő. Jól esett a tónál meg-
pihenni, gyönyörködni Kárpátalja 
legmagasabban fekvő tavának nyu-
galmában, növényvilágának gaz-
dagságában, megfigyelni, hogy a 
Gondviselő Isten mennyi ajándékkal 
látta el az embert.

A visszafelé úton részletesebben 
hallhattunk és megtekinthettük az 
Árpád-vonal védelmi rendszer törté-
netét, valamint egy fából készült asz-
szonyvallató hídnak lengését is kipró-
bálhattuk.

Fehér Rita (Kárpátalja.ma)

Beregvidékről Alsókalocsára
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Templomuk felszentelésének 200. évforduló-
jára emlékezett a gyertyánligeti egyházközség 
Nagyboldogasszony ünnepén augusztus 17-én. 
A szentmise főcelebránsa Lucsok Péter Miklós 
OP munkácsi megyéspüspök volt, vele konce-
lebrált Snep Román helyi plébános, Mankovics 
Sándor rahói plébános, valamint Oreszt Strohin 
helyi görögkatolikus parókus.

Az ünnep örömében osztoztak a rahói, aknaszlatinai hí-
vek és a szomszédos településekről érkezett zarándokok. 
A helyi közösség már január óta készült erre az ünnepre.

A püspök atya szentbeszédében a templomra irányítot-
ta a jelenlévők figyelmét. „A templom egy különleges hely 
az ember életében. Még azok az emberek számára is 
különleges, akik nem járnak templomba, mivel a templom 
láttán valami megmozdul a szívükben. Ez egy különleges 
hely a család, a közösség életében” – jegyezte meg a 
megyéspüspök.

Miklós püspök azt is kihangsúlyozta, hogy a templom 
az a hely, ahol a szentségekhez járulunk, továbbá bárká-
nak nevezte az épületet, melynek segítségével az ember 
megmenekül, mert Isten elkíséri őt nehézségeiben és az 
özönvíz idején is. Végül pedig a templom egy híd, ame-
lyen keresztül az örök élet felé haladunk.

„Az elmúlt 200 év alatt nagyon sok ember részesült 
itt kegyelemben. Sokan kaptak útmutatást azzal kapcso-
latban, hogyan éljenek, és segítséget mindennapjaikhoz. 
Ezért ezen az ünnepen különösen is köszönetet mondunk 
Istennek azért, hogy jelen van a templomban, és minden 
kegyelméért, melyeket az itt szolgált papok által ajándé-
kozott az elmúlt 200 év alatt. Hálát adunk Istennek min-
den jótevőért, akiknek köszönhetjük a templom fennmara-
dását. Ezt a helyet Isten élteti, valamint ti, akik nyitottakká 
váltok az Ő jelenléte által. Érezhető, hogy az élő Szentlé-
lek, az élő Szeretet, az Isten továbbra is jelen van ebben 
a templomban.

Imádkozzunk azért, hogy ez a templom továbbra is 
megteljen imádkozó emberekkel, a hit embereivel. Imád-
kozzunk ezért a közösségért, a faluért és az ősökért, hogy 
ezen a búcsúünnepségen imáink és áldozatunk által sza-
baduljanak meg arról a helyről, ahol még várakoznak az 
Istennel való teljes találkozásra. Imádkozzunk szerettein-
kért, rokonainkért, akik még itt élnek a földön, de a földi 
utazásuk más útra terelte őket. Azokért, akik most lelkileg 
egyesülnek velünk, hogy az Úr erősítse és áldja meg őket.”

A püspök a békéért mondott imával fejezte be a pré-
dikációt: „Továbbra is arra kérünk Istenünk, Mennyei 
Atyánk, hogy adj nekünk békét, adj békét országunk-
nak… Add, hogy Krisztus békéje jöjjön el országunkba 
és költözzön az emberek szívébe, akik annyira várják a 
békét. Kérünk Téged, Szentséges Szűzanyánk, segíts ben-
nünket, hogy hűségesek maradjunk és kitartóan hordoz-
zunk Jézust szívünkben, aki közöttünk van most és örökkön 
örökké. Ámen.”

A statisztikai adatok szerint az utóbbi években kö-
rülbelül háromszorosára csökkent a hívek száma, de itt 
Gyertyánligeten továbbra is felcsendül az ima szava. 
2019-ben, a felújítás után Majnek Antal OFM akkori me-
gyéspüspök ismét felszentelte a templomot.

A szentmisét a Belkanto aknaszlatinai énekkar kísérte 
énekével. Az ünnepi eucharisztia után kulturális műsor kö-
vetkezett, melyen fellépett a helyi gyermekegyüttes és az 
aknaszlatinai kórus.

„A kommunista időszakban templomunk nem volt zár-
va. Mindig volt benne szentmise” – meséli Eiben István, 
a helyi kántor. „A kommunisták elvették a plébániát és 
fogászati rendelőt, mentőállomást nyitottak az épületben. 
A templomot nem bántották. Mivel a plébániát elvették, 
a papunk a sekrestyében alakított ki magának lakhelyet.” 
István visszaemlékezve gyerek- és ifjúkorára, elmondta, 
hogy iskolásként megszégyenítették a hite miatt és azért, 
mert ministrált. Már Ukrajna függetlenségének kihirdetése 
után Magyarországon szerzett kántori és orgonista vég-
zettséget. Immár 33 éve szolgál a templomban, hitoktat a 
visszaszerzett plébánia épületében. 

Az ingatlan szörnyű állapotban került vissza az egy-
házközséghez, de a plébánosoknak és a híveknek kö-
szönhetően felújításon esett át. Jelenleg menekültek élnek 
az épületben, az egyik helyiség pedig hittanteremként mű-
ködik, ahol négy korosztály számára oktatják a hittant.

A települést először a XVI. században említik Gyertyán-
liget néven. Mária Terézia a falu lakosságának, amely ad-
dig csak fakivágással foglalkozott, egy kohászati üzemet 
bocsátott a rendelkezésükre. A plébániát 1786-ban alapí-
tották. Ezt az évszámot a templomudvarban található fa-
oszlopon láthatjuk. A hívek eleinte a királyi kincstár egyik 
épületében gyűltek össze imádkozni. Abban az időben 
a katolikusok nagy része magyar és német származású 
volt. A jelenlegi templomot körülbelül 1824-ben építették, 
1896-ban pedig kifestették. Az orgonát Dangl Antal és 
fia építették, Gödöllőről szállították Gyertyánligetre 1886-
ban. Az anyakönyvet 1786 óta vezetik.

Szöveg: Reshetár Tetjana írása alapján Molnár M. Katalin
Fotók: Weiss Viktória, Ajben Stephan

A gyertyánligeti templom felszentelésének 
200. évfordulója
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Első alkalommal szerveztek talál-
kozót a Kígyóson élő római katoliku-
sok számára augusztus 25-én. A te-
lepülésen már több száz éve élnek 
katolikusok, de a reformáció éveiben 
elveszítették templomukat, és számuk 
jócskán megcsappant. Jelenleg nincs 
templomuk, külön szervezett misebusz-
szal járnak be a beregszászi római 
katolikus templom szertartásaira. Így, 
mint közösség, összetartanak. Ezért 
nagy örömmel fogadták Molnár János 
beregszászi esperes-plébános ötletét 
a Kígyósi Katolikusok Találkozójának 
megszervezésével kapcsolatban.

A hívek már korán reggel nekilát-
tak a bográcsgulyás elkészítésének. 
Gondosan kiválasztott élelmiszereket 
készítettek elő, süteményeket sütöttek, 
de nem maradhatott el a kígyósi töl-
tött káposzta sem. János atya pedig 
két tortával lepte meg a társaságot.

A találkozó egy kis köszöntővel, 
bevezetővel kezdődött el, melyben a 
plébános megfogalmazta, hogy mi-
ért fontos a találkozás, miért öröm az 
együttlét.

„Habár legutóbbi kinevezésemben 
az szerepel, hogy öt helynek vagyok 
a lelkipásztora, de mindig úgy véltem, 

hogy hat hely az enyém, hi-
szen Kígyós is hozzám tar-
tozik, még akkor is, ha itt, 
a községben nem rendel-
kezünk templommal. Temp-
lommal nem, de közösség-
gel igen. A közösség mindig 
megjeleníti Krisztus testét az 
egyházban, és ez a kis kö-
zösség is, mely mustármag-

nyi nagyságú, de az Úr Jézus is tizen-
két apostollal indította az egyházat. 
Mi itt már többen vagyunk, mint tizen-
ketten. Élő és Krisztushoz tartozó kö-
zösség vagyunk. Azt kérem, hogy az 
Úristen tartson meg, és áldja meg kö-
zösségünket, családjainkat, gyerme-
keinket, hogy még hosszú éveken át 
tudjunk találkozni itt is és az Isten há-
zában is” – mondta biztatóan.

Knoblok Erzsébet a kígyósi katoli-
kusok képviseletében köszöntötte az 
egybegyűlteket, köszönetet mondott 
János atyának a találkozó ötletéért, a 
közösség építéséért, a misebusz meg-
szervezését.

A rendezvényen részt vett Krajnik 
Irén beregszászi kántor, aki harmóni-
kajátékával tette szebbé az alkalmat. 
Sok szép nóta- és népdalötlet jött elő 
a jelenlévők tarsolyából, amit együtt 
el is énekeltek. Külön meglepetés volt, 
hogy Kígyóshoz köthető énekeket is 
előadtak a jelenlévők.

Fehér Rita

A Rahói Római Katolikus Templom fővédőszentje Nepo-
muki Szent János, melynek ünnepét méltóképpen minden 
évben megünneplik. Kevesen tudják viszont, hogy a temp-
lomnak van egy másik fogadott védőszentje, mégpedig 
Szent István király. Így a hívek augusztus 20-án kisbúcsút 
tartottak az egyházközségben.

Mankovics Sándor rahói plébános meghívására az ün-
nepi szentmisén részt vett Kvascsuk András viski plébá-
nos, Szulincsák Sándor huszti plébános, Svecj Igor a Kam-
janec-Podilszkiji egyházmegyéből, Sztehnej Jaroszláv 
rahói, továbbá Milcsevics Erik szvidoveci származású 
kispapok.

Kvascsuk András, a szentmise szónoka ezen az ünne-
pen Szent Istvánt helyezte az emberek figyelmének kö-
zéppontjába. Az államalapító magyar királyt, mint a re-
ménység emberét mutatta be az utókornak, aki mindenki 
számára példát adott, hogy a legnehezebb időkben is a 
remény az, ami erőt ad és megment. A keresztény em-
ber, aki élete során sok-sok nehézséggel találkozik, a sok 
gond közepette sem felejtheti el, hogy Isten végtelenül sze-
ret, minden akadályt leküzd, és életünkben győzedelmes-
kedni fog. Szent Istvánnak is meg kellett harcolni a harcot, 
ki kellett állnia a kereszténység mellett minden akadály 
ellenére, meg kellett tartania az országot. De ebben a 
helyzetben sem önmagában bízott első sorban, hanem 
felajánlotta az országot a Szűz Anyának, mert bízott Isten-

ben. András atya arra bíztatta az egybegyűlteket, hogy 
ők is a nehéz, háborús időben Szent István példáját kö-
vetve, kapaszkodjanak Krisztusba, aki legyőzte a világot. 
„Vele együtt mi is győzedelmeskedünk!”, – hangsúlyozta.

A szertartás kenyéráldással zárult. A megszentelt ele-
delből mindenki vihetett magával, hogy emlékezzen: az 
új kenyér az Isten ajándéka és áldása, mellyel továbbra is 
arra biztatja az embert, hogy munkáját szorgalmasan és 
lelkiismeretesen végezze, és akkor a búzaszem százszo-
ros termést hoz.

Fehér Rita

Kisbúcsút ünnepeltek Rahón

Kígyósi katolikusok első találkozója



32 Új Hajtás

HELYI EGYHÁZ

Az Ungvári járási Őrdarma adott otthont a 
Fokoláre Mozgalom egyik nyári ifjúsági tábo-
rának, ahol 13-16 éves fiatalok számára szer-
veztek tábort, melynek mottójául a „Hit, re-
mény, szeretet” hármas erényét választották.

Augusztus 16. és 18. között élettel telt meg a helyi Kisbol-
dogasszony templom plébániájának épülete, ahova 22 ti-
nédzser érkezett Várkulcsáról, Munkácsról, Ungvárról és ter-
mészetesen Őrdarmáról. Az utóbbiak kezdeményezték és 
szervezték meg a találkozót. Együtt készítették fel a házat, 
kidolgozták a programot és gondoskodtak annak megvaló-
sításáról. Minden nap volt előadás és szentmise Pogány Ist-
ván, Kozma Hollek és Jávorszky Henrik atyák vezetésével. 

A táborban szerzett élményekről maguk a résztvevők 
számoltak be. „Az őrdarmai kultúrház igazgatójának jó-
voltából az első esténken egy igazi moziélményben volt 
részünk. A nagyteremben, kényelmes körülmények között 
nézhettünk meg egy filmet. Mindennap használtuk a Szere-
tetkockát (a Fokoláré mozgalom tapasztalatából, gyerekek 
és fiatalok számára született eszköz az Isten és embertársak 
iránti szeretet megélésének elmélyítéséhez – a szerk.) és a 
nekünk jutott feladat szerint igyekeztünk megélni a napot.

A második napon vetélkedőt szerveztünk Őrdarma ut-
cáin. A csapatok minden állomáson különböző feladato-
kat oldottak meg. A győztes végül édességet kapott aján-
dékba. A vetélkedő után vizesjátékok következtek, ami 
nagyon jól esett a nagy hőségben. Vízzel megtöltött lab-
dákkal röplabdáztunk, mely végül egy nagy vízicsatává 
vált. Vizesen és boldogan indultak pihenni, hogy majd 
este ismét legyen erőnk összejönni a tábortűznél.

A szombati nap eseménydús volt, és gyertyafényes 
szentségimádással zárult a templomban. A hangulatát 
szavakkal el se lehet mondani. Megköszöntük az élménye-
ket, dicsőítettük az Urat, imádkoztunk a békéért, szerette-
inkért, a papokért, szerzetesekért, a katonákért, a fogság-
ban lévőkért, az elhunytakért és különösen azokért, akik a 
háborúban vesztették életüket. Az Atya kezébe helyeztük 
a terveinket, a tanulmányainkat. Énekeltünk, szemléltük az 
Urat az éjszaka csendjében. 

A vasárnapi szentmise után hittani ismereteinket mélyí-
tettük el, majd a búcsúzás előtt még jutott idő a szórako-

zásra is. Mindenkiben az a vágy született, hogy ősszel 
legyen folytatás.” 

 „Az ifjúsági tábor, melyet a plébániánkon szerveztünk 
meg, rendkívül érdekes volt számomra. Talán azért, mert 
saját bőrömön tapasztaltam meg, mit jelent egy ilyen ta-
lálkozó megszervezése. Nagyon megérte. Munkácsi és 
ungvári barátainkkal valóban nagyon szép élményekkel 
gazdagodtunk a hittanórák, vetélkedők, megbeszélések 
során. Valóban felejthetetlen volt az esti szentségimádás. 
Érezhető volt Krisztus jelenléte közöttünk. Köszönöm ezt 
az áldott időszakot” – mondta az egyik őrdarmai fiatal.

„A tábor előtt a „Hit, remény, szeretet” kifejezés olyan 
elcsépeltnek tűnt. A találkozó után pedig észrevettem, 
mennyi sok hite, reménye, szeretete van az embereknek, 
a családtagjaimnak. A tábor megtanított arra, hogy min-
denkit szeressek, még azokat is, akik nem hagynak éjjel 
aludni” – mondta mosolyogva az egyik ungvári résztvevő.

Ljudmila, a Fokoláre közösség tagja, aki Őrdarmán szí-
ve és motorja a fiatalok kezdeményezéseinek, ezekkel a 
szavakkal osztotta meg tapasztalatait: „Maga a találkozó 
ötlete az Anton atyával folytatott beszélgetés során szü-
letett. Néhány előkészítő találkozás után a „Hit, remény, 
szeretet” témát választottuk, mivel a mostani időszakban 
nagyon nehéz megélni ezt a három erényt. A találkozó 
megszervezésében minden plébániai fiatal részt vett. 
Néha nagyon nehéz volt egyes kérdések egyeztetése, mi-
vel mindenkinek megvolt a saját elképzelése, de megtanul-
tuk egyesíteni a gondolatokat és ötleteket. 

A tábor előkészítése nagyon sok teendővel járt. Legne-
hezebbnek a plébánia épületének kitakarítása bizonyult, 
mivel senki sem lakik ott, ezért sok volt a munka, de meg-
birkóztunk vele. A lelki programok mellett szórakozásra, 
vetélkedőre és játékra is volt lehetőség, ahol a fiatalok csa-
patban dolgozhattak és sok pozitív élményt szerezhettek. 
A tábortűz alatt kicsit megpihenhettek, játszhattak, beszél-
gethettek és vidáman tölthették el az idejüket. Jézus, akinek 
a jelenlétét ezekben a napokban megéltük, kísérje minde-
gyik fiatalt áldásával, hogy ne féljenek a hit, a remény és 
a szeretet hordozásától ebben a sebzett világban.”

Ljudmilla Boljak beszámolója alapján összeállította: Molnár M. Katalin

Hit, remény, szeretet – Nyári tábor Őrdarmán
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Idén is megtartották Páduai Szent Antal ün-
nepén Antalócon a búcsút. Sok gyalogos zarán-
dok érkezett az egyházmegye minden tájáról, 
hogy a zarándokúton átélt viszontagságok kö-
zepette örömmel felajánlják nehézségeiket az 
Úrnak, ezzel is hozzájárulva és kérve a béke 
nagy ajándékát.

Már hagyománynak számít, hogy Szerednyéről Antalóc-
ra kb. 13 km-t gyalogolnak az arra vállalkozók. Újdonság 
volt azonban, hogy egy bátor csoport, akiknek száma bi-
zonyára a következő években növekedni fog, Szolyváról 
Antalócra két napon keresztül zarándokolt a hegyvidéken 
át. 37-en első nap 37, második nap 20 km-t tettek meg júni-
us 13. és 15. között. A kétnapos zarándoklat kezdeménye-
zője Jevhen Zsukovszkij SDS, a szolyvai Boldogságos Szűz 
Mária Mennybevétele templom káplánja volt.

Az első este, 37 kilométer megtétele után a zarándo-
kok Turjavágás falucskában verték fel sátraikat, és ott töl-
tötték az éjszakát. Másnap 20 km megtétele után érkeztek 
meg Antalócra, a Szent Antal-templomba, hogy együtt ün-
nepeljenek a többi zarándokkal.

A zarándokok közül az egyik, akitől azt kérdezték, hogy 
megérte-e két napon keresztül menni, így válaszolt: „Meg-
érte! Az életben megéri, hogy ilyen dolgokra rászánjuk 
az időt. Néha egy kicsit kényelmetlen volt, mert fáradtak 
voltunk, felhólyagosodott a lábunk, megfájdult a hátunk. 
A zarándoklat fizikailag nem könnyű, de a lelkünkben be-
lül nagyon kellemes. Minden fáradtságot és fájdalmat be-
borít Isten szeretete és kegyelme, amely rendkívül nagylel-

kű módon mutatkozik meg minden résztvevőnek. Az utunk 
során a különböző falvakban nagy szeretettel fogadtak 
minket. Szendvicsekkel, süteménnyel, kompóttal kínáltak, 
sok kedves emberrel találkoztunk. Hálás vagyok Istennek 
mindenkiért, aki mellettem zarándokolt, a virágokért, a fa-
ágakért, a kisebb-nagyobb kövekért, a meredek emelke-
dőkért és lejtőkért, az esőért, a hegyek szépségéért, a 
vidám és tüzes hangulatú pihenőkért. Mély lelki öröm és 
imádságos csend jellemezte számomra ezt a két napot.”

Páduai Szent Antal ünnepén a búcsú szentmise főceleb-
ránsa Zsarkovszkij Péter atya, általános püspöki helynök 
volt. Péter atya prédikációjában a Mennyországra való 
törekvésről beszélt, és arról, hogy általában mit kérünk a 
szentektől. „Gyakran kérjük a szentek közbenjárását az 
anyagiakért, de vajon milyen gyakran kérjük őket lelki ja-
vakért?” – tette fel a kérdést a híveknek. Beszédében alá-
húzta azt is, hogy ne felejtsük el, azért jövünk az ünnep-
re, hogy hálát adjunk. „Adjunk hálát a hit ajándékáért, a 
szüleinkért és azokért, akik a templomot építették. A Szent 
Antal-templom építése a 90-es években felért egy csodá-
val. Egy év alatt, mindenféle pénz és egyéb anyagi lehe-
tőség nélkül épült fel 1993-ban.”

Kárpátalja egyik legmodernebb kivitelezésű templo-
mának alapkövét 1992-ben, Rómában áldotta meg II. Já-
nos Pál pápa. Az elkészült templomot 1993. június 13-án 
szentelte fel az akkori nuncius, Antonio Franco. Három ha-
rangja sajátos haranglábon a templom udvarán található. 
2023 óta Szent Antal-ereklyéket is őriznek a templomban.

Reshetar Tetjana összefoglalója alapján Molnár M. Katalin

Zarándoklat Antalócra Szent Antalhoz

Hittantábort tartottak a be-
nei, oroszi és csetfalvai hitta-
nosok számára július 8. és 12. 
között Kerekhegyen, Rácz 
István atya vezetésével. 

Már az oda vezető út is vidáman 
telt a rekkenő hőség ellenére. Nagy 
nevetésektől, beszélgetésektől és 
énekléstől volt hangos a busz. A tá-
borozók az ebédet a huszti vár lábá-

nál fogyasztották el, ezután a técsői 
aquaparkba mentek el hűsölni. Itt 
lehetőségük volt úszni, csúszdázni, 
pezsgőfürdőt venni. Felfrissülve, késő 
délután érkeztek meg a hittantábor 
helyszínére. Miután lezajlott a beköl-
tözés, megkezdődött a felkészülés 
az esti tábortűzre. Varga Erzsébet és 
Ferku Viktória hitoktatók három csa-
patra osztották a hittanosokat, akik 
a tábortűznél bemutatkoztak. A csa-
patok egész héten felváltva szeretet-
szolgálatot teljesítettek, megterítették 
az asztalt, tálalták a finomabbnál fi-
nomabb ételeket. 

A hét nagyon tartalmasan telt. 
Minden reggel tornával és imádság-
gal kezdődött, amit István atya veze-
tett. Mindennap volt ifjúsági szentmi-
se Ferku Szilveszter gitárkíséretével és 
István atya szívhez szóló tanításával. 

A helyi műfüves pályán fociztak a 
fiúk és a lányok is. Szabadidejükben 

a hittanosok a titkos „angyalkájukat” 
próbálták meglepni, kedveskedni neki, 
beszélgettek és a tábortűzre készültek 
bibliai történetek megjelenítésével. 

A játék is szerves része volt a hét-
nek. Legnépszerűbb játék a Parla-
ment volt, amit legtöbbször a fiúk 
nyertek meg a lányok nagy bánatá-
ra. Ezen kívül volt táncház, ahol gö-
rög és skót táncot tanultak, voltak kö-
zös éneklések, és persze nassolások. 

A tábortűznél vicces színdarabo-
kat, bibliai történeteket, népdalokat 
adtak elő, a gyerekek játékokban 
vettek részt, vagyis volt minden, ami 
biztosította a táborozók fergeteges 
jókedvét. A nap közös imádsággal és 
áldással zárult.

Sok szép élménnyel, új barátsá-
gokkal gazdagodva indultak haza-
felé a hittanosok Kerekhegyről, amit 
egy közös fürdőzés zárt Técsőn.

Balogh Erzsébet (Babu)

Kerekhegyi hittantábor
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Szeptember 7-én a pósaházi Szent József nővérek há-
rom noviciája, Tadeja Fencik, Misel Paszlavszka, Emma-
nuela Holovko letették első fogadalmukat. „Igent”-t mond-
tak arra, hogy Jézus jegyesei szeretnének lenni. 

Az ünnep közös imával és áldással kezdődött. A szü-
lők megáldották lányaikat, majd a rend minden jelenlévő 
nővére is megáldotta a három jelöltet. Az eseményen je-
len voltak és örömükben osztoztak a szülők, a rokonok, 
egyházmegyénk különböző rendjeinek szerzetesnővérei, 
valamint a novíciák barátai. 

A szentmisét Lucsok Péter Miklós OP munkácsi megyés-
püspök mutatta be. Prédikációjában mély gondolatokat 
fogalmazott meg a Jézussal, mint jegyessel való kapcso-
latról. Különösképpen a 45.(44.) zsoltár szavairól elmélke-
dett, mely a liturgia során is elhangzott: „Figyelj, leányom, 
nézz, fordítsd ide füled, feledd el népedet és atyádnak 
házát! A király kívánja szépségedet, ő urad neked, köze-
ledj hát odaadón!” 

Ahhoz, hogy egyesüljünk Jézussal, meg kell tanulnunk 
hallgatni Őt és meghallani a szavát, szemlélni Őt, elhagy-
ni az atyai házat, elengedni a szeretteinket és szép ki-
rálynővé válni, mert a Király kívánja a jegyese szépségét. 
Istennek terve van az életükkel, ezért mindig elkísér ben-
nünket.  „Nem ti választottatok engem, hanem én válasz-
tottalak titeket, és én rendeltelek titeket, hogy ti elmenjetek 
és gyümölcsöt teremjetek.” (Jn 15,16)

Habár az első fogadalomtétel egy évig érvényes, és az-
után meg kell újítani, a vágy, hogy szolgáljanak az Úrnak, 
nem csak egy évig tart. A döntés egy életre szól. „Nővé-
reink legyenek lelkesek a hitben, izzítsák fel magunkban 

a szeretet tüzét és ajándékként értékeljék a hivatásukat” 
– mondta el őszinte kívánságát Tadeja nővér édesanyja.

Emmanuel nővér édesanyja is megosztotta gondolatait: 
„Elengedni gyermekeinket az egyik legnehezebb kihívás 
a szülők számára, hiszen annyi szeretetet, erőfeszítést és 
munkát fektettünk nevelésükbe. Minden lépésük miatt ag-
gódtunk, sírtunk, nevettünk. De amikor tudatosul bennünk, 
hogy a gyermekeket Istentől kaptuk ajándékba, akkor ért-
jük meg, hogy az Ő tulajdonában vannak. Ránk bízta egy 
időre, és csak Ő tudja, mikor jön el az elengedés ideje.”

A pósaházi rendháznak eseménydús volt a fogadalom-
tétel előtti hete: Németországból és Franciaországból is 
érkeztek nővérek, szeptember 5-én pedig Henrietta Kam-
pov belépett a noviciátusba.

Szöveg: Reshetar Tetjana írása alapján Molnár M. Katalin
Fotók: a pósaházi nővérek

Első fogadalomtétel Pósaházán

Június 30-án, vasárnap este 
a Szent Márton-székesegyház 
megtelt egyházi zenét kedvelő 
és értékelő emberekkel. 
Jótékonysági koncertet szer-
veztek az Ukrán Fegyveres 
Erők számára.

Ez a második olyan rendezvény a 
székesegyházban, amit erre a célra 
szerveznek. Egy hónappal korábban 
a Munkácsi Fiúkórus lépett fel. A kon-
cert elején Pogány István, munkácsi 
plébános köszöntötte az egybegyűl-
teket. 

Anna Tyáhur kifinomult mezzoszop-
rán éneke és Barta Ilona felejthetetlen 
orgonakísérete elvarázsolta a közön-
séget. A klasszikus művek előadásá-
val, mint például Mozart, Händel, Per-
golesi, a zeneművészet kedvelőinek 
nem egy generációját ejtették rabul, 
de a koncerten kortárs zeneszerzők 
művei is felcsendültek.

Az est végén a művészek is szóltak 
néhány szót a közönséghez. Többek 
között köszönetet mondtak a koncert 
megszervezéséért, és elmondták, mi 
vezérelte őket, hogy megszervezzék 
ezt az eseményt. „Mindent Isten di-
csőségére teszünk és azért, hogy az 
emberek olyan zenével találkozza-

nak, mely felemeli a lelket” – mond-
ta Anna, majd Ilona is csatlakozott 
a köszönetnyilvánításhoz: „Köszön-
jük, hogy csatlakoztak imáinkhoz, hi-
szen mindezek a művek imádságként 
hangzottak el. Ebben a nehéz időben 
szükségünk van az imára, hiszen az 
ima egyesít bennünket.”

Jótékonysági rendezvény a Munkácsi székesegyházban
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Pálmai Árpáddal korábban kárpátaljai hívő-
ként a zarándokvonaton találkozhattunk, ami-
kor Csíksomlyóra vagy Częstochowába utaz-
tunk. Idén viszont Kárpátaljára látogatott a 
tehetséges karnagy, egyházzenész, énekes. 
Ungváron a Szent György-templomban adott 
felejthetetlen koncertet Tiszták, hősök, szentek 
címmel április 28-án. A gyönyörű énekek után 
szerettük volna megkérdezni a művész urat a 
Kárpátalján megélt élményeiről, valamint egy 
kis betekintést nyerni az életébe, szolgálatába. 
És természetesen megkérdeztük, hogy lesz-e 
folytatása a kárpátaljai rendezvénynek?

– Milyen apropóból érkezett Kárpátaljára?
– Janig Péter atyát gyerekkorom óta ismerem, azóta 

tartjuk a kapcsolatot. Nagyon hálás vagyok azért, hogy 
ismerhetem őt. Tényleg hitelesen van jelen azokban a kö-
zösségekben, ahol megfordul. Családjával itt élt Eszter-
gomban, én pedig ide jártam gimnáziumba annak ide-
jén. De konkrét ismeretségünk akkor kezdődött, amikor 
16 éves koromban felkért, hogy újmiséjén orgonáljak. Ké-
sőbb rendszeresen jártam szentmiséire orgonálni, kánto-
ri szolgálatot végeztem. Amióta kiköltözött Kárpátaljára, 
azóta csak egyszer találkoztunk. De amikor hazalátogat, 
rendszeresen találkozunk. Egy régóta dédelgetett vágya 
volt, hogy egyszer meghívjon Ungvárra. Húsvét ötödik va-
sárnapját választottuk ki, akkor sikerült eljutnom Kárpát-
aljára.

– Mi volt a koncert témája?
– A koncert témája a magyar szentek énekes tisztelete 

volt.  Emellett a húsvéti örvendezés jegyében volt meg-
szervezve. Koncertnek is nevezhetjük, vagy zenei együtt-
létnek vagy egyházzenei áhítatnak. De volt benne egy 
rendkívüli történelem óra, egy közös emlékezés múltunk-
ra, szentjeinkre, példaképeinkre, miközben hálát adtunk 
azért, hogy közbenjárnak értünk. Tiszták, hősök, szentek 
címmel lett meghirdetve az esemény, de akár a Magyar 
szentjeink, példaképeink zenés emlékezete alcímet is ad-
hatnám. Egy jelképes zarándoklatra invitáltam az ottlévő-
ket, amely legalább Szent István király korába repít vissza 
bennünket.

– Milyen dalok hangzottak el?
– A koncerten énekeket hallhattak a középkor liturgi-

kus zeneirodalmából, például Szent István, Szent László, 
Szent Imre tiszteletére. Szeretem megvilágítani előadása-
imban azt, hogy a magyar népünk zenetörténete mennyi-
re szorosan függ össze szentjeinkkel, az egyházzal és a 
népzenével is. Ezért népi gyűjtésből is válogattam. Histó-
riás énekek is elhangzottak, melyeket azért írtak le, hogy 
hírül adják, kivel mi történt. Így említettük meg Mátyás ki-
rály, Hunyadi János nevét.  A magyar irodalomból Arany 

János, Balassi Bálint, Petőfi Sándor egy-egy versrészletét 
is elhoztam. Ezek mind korabeli dallammal szólaltak meg, 
hogy felidézzék a zenetörténelemnek azt a korszakát, 
amikor az említett költők még éltek. Ezek olyan művek, 
melyekre büszkék lehetünk, és amelyekből táplálkozni tu-
dunk. El kell mondanom, hogy csak úgy játszok el, csak 
úgy éneklek el valamit, ha közben mesélek is a műről és a 
hangszerekről, mert így közös élménnyé válik az esemény. 
Tehát sokkal több volt, mint egy templomi koncert, mivel 
végigvettük a zenetörténelem legfontosabb állomásait. 
Végül a Béke fejedelmét is elénekeltük, ami fájdalmasan 
aktuális volt ott Kárpátalján.

– Mit jelentett Önnek a kárpátaljai koncert?
– A koncertet megelőző napokban Rómában jártunk 

a Magyar Püspöki Kar szervezésében. Orgonálhattam a 
Szent Péter Bazilikában, a Lateráni Bazilikában és a Fala-
kon kívüli Szent Pál Bazilikában. Rengeteg ember, renge-
teg pap, rengeteg hívő… Szeretek Rómába járni. Nagy 
élmény! Mégis azt kell mondjam, hogy a kárpátaljai kon-
cert legalább annyira lélekemelő volt még ilyen szoronga-
tott helyzetben is. Mert nem az épületek vagy azok nagy-
sága hat meg, hanem az ember. Az ungvári közösség 
nem volt ismerős számomra, habár néhányukkal együtt 
voltunk zarándokolni, mint később kiderült. Viszont az em-
bereknek a tekintete, az öröm könnyei, mindez nagyon 
meghatott. Érezhető volt, hogy a jelenlévők számára a 
koncert egyszerre ünnep és táplálék. 

– Mit jelent Ön számára az ének?
– Az éneklés egy nagy kincs, melyet Istentől kaptunk. 

Úgy tudjuk meghálálni, hogy mi magunk is énekelünk. 
Nem az a fontos, hogy szakmailag helyesen, a lényeg, 
hogy szívvel-lélekkel tegyük.

– Mi a különbség az egyházi és a világi zene között?

Egy koncert, mely ünnep és táplálék
Interjú Pálmai Árpáddal



36 Új Hajtás

INTERJÚ

– A zenét és az éneklést mindenképpen Isten ajándé-
kának tekintem. Szerintem nincs olyan ember, aki valami-
lyen zenét ne szeressen. Mindenkinek van kedvenc műfa-
ja, amely emeli a lelkét, jót tesz neki. Az én egyházzenei 
utam a liturgiához kapcsolódik. Ebben vagyok elsősorban 
érintett, de azért a megzenésített versek, a klasszikus zene 
is közel áll hozzám. Valahol minden zene Isten dicsőségé-
re szól. Viszont, ha szigorú értelemben nézem, akkor a ka-
tolikus egyház zenei anyanyelve a gregorián, mely alap-
rétegének a szövege szinte kivétel nélkül a Bibliából való. 
Közben az egyházzenéhez nemcsak a liturgikus zene tar-
tozik, hanem az is, amit a zeneszerzők az Istentől kapott 
tehetségüket felhasználva az Ő dicsőségére írtak. 

–  A liturgiában inkább érzelemszegényebb dallamok 
vannak jelen, mint például a gregorián. Úgy tudom, ez 
azért fontos, hogy ne vegye el a figyelmet a szentmise lé-
nyegétől, hogy ne az érzelmeken legyen a hangsúly. Ön 
hogyan vélekedik erről?

– A legősibb gregorián ünnepi, karácsonyi, húsvéti dal-
lamok is alig néhány hangból állnak. Szakavatottak írták 
ezt a fajta zenét és ezzel a legigényesebbet akarták adni. 
Úgy gondolom, hogy mindaz jó, ami az ember lelkét föle-
meli. A gregoriánnak az alapértelmezettségét azért szere-
tem hangsúlyozni, mert egy csodálatos dolognak tartom, 
hogy akár Esztergomban, akár bárhol a világon ugyanazt 
a kezdőéneket találom a misekönyvben, mert egyetemes. 
De a gitáros daloknak is megvan a helye az egyház éle-
tében. Ugyanakkor én sem vagyok hajlandó bármit been-
gedni egy szentmisére. Vannak olyan zenék, amelyek Is-
ten nélkül is extázisba viszik az embert. Nagy érték, ha az 
emberek közösen tudnak énekelni és dicsőíteni az Istent. 
Legyen a zenében alázat, ez a fontos!

– Kicsit essék szó a hivatásáról. Sok mindennel foglal-
kozik: zenetanár, karnagy, énekes, egyházzenész. Mindez 
egy szolgálatban találkozik. Mikortól van jelen ez a hiva-
tás az életedben? És hogyan tudja ezeket összeegyeztetni?

– Zarándokok vagyunk itt a földön, és az örökkévaló-
sághoz képest nagyon rövid időt töltünk itt. Mégis nagyon 
fontos, hogy megtaláljuk hivatásunkat. Családomban 

édesapám részéről volt jelen a zenei vonal. Öten vagyunk 
testvérek, mindegyikünk járt zeneiskolába. Kiskorom óta 
nagyon szerettem ministrálni. Plébánosunk Beer Miklós, a 
Váci egyházmegye nyugalmazott püspöke volt. Neki kö-
szönhetem, hogy először orgonához ülhettem és ő taní-
tott meg orgonálni. Nyolcadik után elhatároztam, hogy 
jelentkezem a kántorképző tanfolyamra. Nagyon fontos 
volt számomra, hogy orgonálhattam. Ezért elhatároztam, 
hogy a zenei pályát választom. De a tanítás is nagyon 
fontos számomra. Diplomáimat a Liszt Ferenc Zeneművé-
szeti Egyetem ének-zenetanár, karvezetés, majd egyház-
zene szakán szereztem. Később a győri Széchenyi István 
Egyetemen magénének mestertanári diplomát szereztem. 
2007 óta vagyok az esztergomi Temesvári Pelbárt Feren-
ces Gimnázium ének-zenetanára, kórusának karnagya, a 
Ferences templom orgonistája. 2009-től vezetem az Esz-
tergomi Hittudományi Főiskola énekkarát, énekegyüttese-
it. 2021-től vagyok az esztergomi Zsolt Nándor Katolikus 
Zeneiskola óraadó szolfézs- és magánének tanára. Emel-
lett 2009-től vagyok az Esztergomi Hittudományi Főisko-
la énektanára és tanítom a szeminaristákat, mint főiskolai 
hallgatókat. Budapesten is tanítok, a Budapesti Központi 
Szeminárium kispapjait, akik a Pázmány Péter Katolikus 
Egyetem Hittudományi Karának hallgatói.

 Idősek otthonában zeneterápiás foglalkozást tartok, 
amit nagyon szeretek. Nem mindenki mozgásképes, de 
nagyon hálás közönség. Ezen kívül vannak a vasárnapi 
szentmisék. Minden vasárnap van négy misém. Életem 
fontos részét jelentik a zarándoklatok, melyeken zenei ve-
zetőként veszek részt. Rendszeresen hívnak meg karmes-
terek, zenekarok énekes szólistának. Elsődleges a tanítás, 
és ha még marad időm, akkor mást is vállalok. Alapvető-
en erről szól az életem.

– Tervben van-e az, hogy Kárpátalján újra halljuk a 
hangját vagy orgonajátékát?

– Kaptam újabb meghívást Janig Péter atyától, de pon-
tos időpont még nem lett megbeszélve. Nagyon remélem, 
hogy az újabb koncert ötlete valóra válik.

Fehér Rita
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Mi köze a görög ábécé első betűjének az én 
életemhez? – tehetjük fel joggal a kérdést. 
Remélem, kedves olvasó, mire a sorok végére 
érsz, megtalálod te is a válaszod!

Az Alpha a londoni Holy Trinity Brompton templomban 
vette kezdetét, 1977-ben. 1990-ben kurzussá alakult át, 
mely alkalmassá tette a részvételt az egyházon kívüliek 
számára is. A résztvevők száma hamarosan százra nőtt, 
és felkeltette más egyházak figyelmét, amelyek igyekeztek 
hatékony eszközt találni az evangelizációhoz.

Ez az érdeklődés vezetett az első Alpha konferenciá-
hoz, melyet 1993-ban rendeztek meg, és több mint 1000 
egyházvezető vett részt rajta. Az érdeklődés növekedésé-
vel az Alpha konferenciákat nemzetközi szinten szervez-
ték, majd 1994-ben leforgatták az eredeti Alpha Filmso-
rozatot, hogy a lehető legszélesebb közönség számára 
hozzáférhetővé váljon. Ma már emberek milliói próbálják 
ki az Alphát világszerte, segédanyagát 112 nyelvre fordí-
tották le.

Az Alpha Kurzusban azok a témák kerülnek előtérbe, 
amellyel minden felekezet egyetért. Hisszük, hogy végte-
lenül nagyobb az, ami összeköt bennünket, mint az, ami 
megoszt. Az Alpha Kurzus az evangelizáció hatékony for-
mája, ami a helyi egyházközség szervezésében a helyi 
közösség felé történik. Azáltal, hogy a keresztény hit lé-
nyegére összpontosít, az Alpha megnyitja az ajtót számá-
ra, hogy szinte bármilyen összefüggésben felhasználhas-
sa, így mindenkinek lehetősége nyílik arra, hogy láthassa, 
hogyan alakította át az evangélium a barátai életét.1

Hát ez nagyon távol áll tőlem – mondhatod joggal a 
karosszékben ülve. Éppen ezért megkértük Mártit, aki egy-
házmegyénkben régóta szervezője és motorja a kurzusok-
nak, mondja el nekünk miről is van szó tulajdonképpen.

Fábry Kornél atya, akit nemrég szenteltek püspökké, 
egy nyugat-magyarországi kisvárosban volt plébános. A 
40 templomjáró hívőből néhány év alatt 400 lett, Kornél 
atya ezt többek között az Alpha kurzusoknak tulajdonítja.

Kárpátalján is sok éve folynak Alpha kurzusok, össze-
sen több százan vettek már részt ezeken, és talán minden-
kinek van olyan ismerőse, aki „alfára jár”. De mit is jelent 
ez valójában?

Az Alpha egy több hetes kurzus, amely arra ad alkal-
mat, hogy az emberek összejöjjenek és megvitassák az 
élet és a hit nagy kérdéseit. Jó hangulatú találkozások 
ezek, minden alkalommal közös vacsorával kezdünk, az-
tán rövid videókat nézünk, néhányszor kis tanítások is el-
hangzanak, és sokat beszélgetünk. A csoport nem nagy: 
annyi, hogy elférjen egy komolyabb méretű asztal körül, 
tehát 10-15 ember jön össze minden héten. Mint Jézus és 
a tanítványok közössége.

Ahogy telik az idő, egyre jobban megismerik egymást 

a csoporttagok. Sokan mondták már, hogy itt olyan dol-
gokról lehet beszélgetni, amit otthon vagy a barátaink kö-
zött nem nagyon hozunk elő – pedig nagy jelentősége 
van az életünkben. Ugyanakkor arra is alkalmunk van, 
hogy a magunk számára is végiggondoljuk, mit tartunk 
fontosnak Istennel, a hittel, egymással, az élettel kapcso-
latban.

Természetesen sokat beszélgetünk a hit kérdéseiről, de 
mégis más ez, mint egy hittanóra vagy egy templomi pré-
dikáció. Itt nincs olyan, hogy „rosszat mondtam”, az elfo-
gadó légkörben mindenki mer beszélni a véleményéről, 
a kétségeiről, a gondjairól és örömeiről. Még a csoport-
vezető is – aki sokszor egy pap – őszintén beszél az út-
kereséséről, hitbeli kérdéseiről, személyes nehézségeiről. 
Ebben a folyamatban az idegenek vagy távoli ismerősök 
barátokká válnak.

„Korábban csak úgy elmentünk egymás mellett, ha ki-
jöttünk vasárnap a templomból. Most beszélgetünk, van 
kihez szólni, érdekel minket, hogy van a másik.”

„Csak most jöttem rá, mennyire nehéz volt, hogy ba-
rátok nélkül éltem. Az Alfán igazi barátokra találtam, és 
ezek a barátságok meg is maradtak.”

Az egyik atya, aki számtalan ilyen csoportot szerve-
zett már a plébániáin, a személyes hit megerősödéséről 
és a közösségi élet fellendüléséről számolt be. „Minden-

„Megtanultam észrevenni és fókuszba 
helyezni Isten szeretetét és vezetését”

Az Alpháról dióhéjban
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kiben van igény arra, hogy az élet alapvető kérdéseiről 
beszélgessen. Amikor megosztjuk egymással a gondola-
tainkat, érzéseinket, az olyan, mintha kicsit beengednék 
valakit a házamba. Utána már közelebb érzem magam-
hoz azt a másikat. Barátság-alapú kisközösségek jönnek 
létre, az emberek elkezdik magukénak érezni a plébániát. 
Már nemcsak szolgáltatónak tekintik az egyházat, hanem 
felismerik, hogy ők is az egyház része, és otthon érzik 
magukat benne.”

Volt, aki úgy kezdte néhány éve az Alphát, hogy igazá-
ból nem is tudta, létezik-e Isten egyáltalán. Mára egyház-
községének egyik oszlopos tagja, mindenben számítani 
lehet rá, otthonosan mozog a közösségben, szervezi a 
programokat, a családja is aktív. Azt akarja, hogy mások 
is megtapasztalják, amit ő átélt. Az Alphán Isten közössé-
get és hitet ajándékozott neki – ezt kívánja másoknak is, 
és tesz is érte.

Egy másik helyen az egyházmegyében világiak szer-
vezik az Alpha kurzusokat. „Azt látom, hogy felébred az 
emberekben a közösség utáni vágy, és később is igye-
keznek már valahová tartozni. Ez megerősíti az egyház-
községeket is. De nekem magamnak is sokat jelent, hogy 
látom, hogy mennyi különböző ember van, sok-sok prob-
lémával, amire sokféle megoldás létezik, nem mindenki-
nek ugyanaz a válasza egy-egy helyzetre. Ez kitágította 
a látóteremet. 

Észreveszem magamon, hogy ezek a találkozások en-
gem is nyitottabbá tettek, nemcsak magukon az alkalma-
kon, hanem a hétköznapokban is nyitottabb vagyok az 
emberek felé – és Isten felé is.”

Általános pozitív tapasztalat, hogy az Alpha két irány-
ba is evangelizál: egyrészt megújítja a régi templomláto-
gatók vallásosságát és a közösséget, másfelől viszont el 
lehet vele érni a periférián élőket, azokat, akik inkább ke-
rülik a templomot. 

Az Alpha az alapvető témákat veszi át, de a haladó-
kat is arra készteti, hogy mélyebben átgondolják a hit lé-
nyeges pontjait. Ki volt Jézus? Hogyan működik a bűn az 
életünkben? Hogyan szabadít meg ebből az Isten? Mi a 
helyzet a Szentlélekkel?

Bár itt, Kárpátalján általában vallásosnak mondják ma-
gukat az emberek, a többség elképzelése Istenről meg-
marad a gyermek szintjén. Amikor azonban látják, hogy 

a kérdésekre vannak válaszok, már többet akarnak tudni, 
jobban meg akarják ismerni azt az Istent, akiről a kurzu-
son hallottak.

„Én az Alphának köszönhetem, hogy itt ülök a temp-
lomban.” Sokan vannak, akiknek megváltozott, új irányt 
vett az élete. Sőt, egész családok indultak el az Úr felé, 
mert valaki közülük tapasztalatot szerzett arról, hogy jó 
az Istennel élni. Elkezdtek lelkigyakorlatra járni, új értel-
met nyert az életük.

Isten sokféle utat kínál az embernek, az Alpha egy 
ezek közül. Az Úr vágyik arra, hogy közösségben legyen 
velünk, és mi Ővele. Soha nem szűnik meg keresni minket, 
és boldog, ha válaszolunk a hívására. (PPM)

Megkérdeztünk egy részvevőt, hogy megosztaná-e az 
olvasókkal, mit jelentett számára az Alpha kurzus. Öröm-
mel igent mondott.

„A plébánosunk egy alkalommal megszólított a férjem-
mel, hogy lenne-e kedvünk Alpha kurzusra járni. Amikor 
először elmentem, kicsit feszengtem, mert bár látásból 
ismertem az embereket, de valójában idegenek voltunk 
egymás számára. Nekem nem volt egyszerű a bekapcso-
lódás az elején. Őszinte kérdésekre őszinte válaszokat 
kellett adni, és ez egy kicsit nehezen ment. 

Vacsorával kezdtük ezeket az alkalmakat, na az már 
oldott a légkörön egyet. Aztán, ahogyan hétről-hétre ta-
lálkoztunk, lassan a légkör is felmelegedett közöttünk, oly-
annyira, hogy idegenekből barátok lettünk. Megismertük 
egymás életét, történetét: sokszor még a sírás is elfogott, 
mert fájdalmas, benső dolgokat érintettünk.

Különleges volt számomra, amikor az egyik alkalommal 
én tettem tanúságot arról, hogyan működött Isten az éle-
temben. Fontos volt nekem ez a tapasztalat: a sok rossz 
ellenére, ami velem történt, megtanultam észrevenni és fó-
kuszba helyezni Isten szeretetét és vezetését. 

Fantasztikus volt átélni, hogy a közös vacsora és a 
mély, őszinte megosztások barátokká tettek minket. És azt 
is, hogy kurzus tagokból kurzus vezetőkké váltunk. 

Nekem személyesen az jelentett a legtöbbet, hogy el 
tudtam fogadni a gyermek- és fiatalkorom szenvedéseit, 
és meg tudtam bocsátani azoknak, akik miatt mindezeket 
a fájdalmakat viselnem kellett. Sokat jelentett az is, hogy 
a férjemmel együtt jártunk ezekre az alkalmakra. Más ol-
daláról ismertem meg őt is, jobban, mélyebben.” (Valéria)

1 Részlet alpha.org.hu oldalról
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EGY hét felkészülés, KÉT for-
mátumban (valaki offline, va-
laki online), HÁROMszor hét 
rendező és segítő, NÉGY vi-
dám csoport, ÖT színes és tar-
talmas nap, HAT tanulságos és 
élményekben gazdag állomás 
– egyik táborszervező munka-
társam szavaival élve így tud-
nám legrövidebben jellemezni 
az augusztus 5. és 9. között a 
munkácsi hittanosok számára 
Éld át címmel megrendezett 
bibliahetet. 

46 gyermek élvezhette 21 felnőtt 
és fiatal segítő munkáját. A hét fo-
lyamán a gyerekek játékos formában 
naponta új bibliai történettel ismer-
kedhettek meg előadás formájában: 
Jézus virágvasárnapi bevonulása Je-
ruzsálembe, a betesdai tónál történő 
gyógyítás, a tíz leprás gyógyulása, a 
szolgájának gyógyulást kérő kafar-
naumi százados, valamint Pünkösd 
történetét láthatták. A történeteket 

Timó, egy ifluenszer szemszögéből kí-
sérték figyelemmel, aki virtuális szem-
üvegen keresztül nézte őket, melyet a 
mobiltelefonjáért cserébe tudott hasz-
nálni.   

Az előadások után különböző fog-
lalkozásokon vettek részt: volt ének-
lés, kézműveskedés, tanítás, élmény-
játék, staféta és aranymondás (egy, 
a nap témájához kapcsolódó bibli-

ai idézet feldolgozása). Minden nap 
más színt kapott az aznapi bibliai 
történetnek megfelelően (zöld, kék, 
fehér, piros, narancssárga). A gyere-
keket is ösztönöztük, hogy ezekbe a 
színekbe öltözzenek. 

A hét végén Timó rájött, hogy 
egész héten nem hiányzott a telefon-
ja. Eldöntötte, hogy ezentúl Jézust kö-
veti és nem az internetes hírességeket. 
Példáját követve, minden résztvevő 
(felnőtt és gyerek egyaránt) az utolsó 
nap végén, a tábor alatt „téglából” 
épített úton haladva egy óriási Bibli-
ában található Jézust ábrázoló kép-
re helyezte a saját szívecskéjét. Ezzel 
fejezték ki, hogy ők is Jézust követik. 

Az állomások után finom ebéd várt 
mindenkire, s utána közös imádsá-
gos, énekes zárókör. Reméljük, hogy 
sikerült megerősítünk  a résztvevőket 
abban, hogy ez a mai világban is jár-
ható út, sőt az egyedüli járható igaz 
út. A hetet a munkácsi akvaparkban 
zártuk. 

Számomra nagyon kellemes él-
mény volt mind a felkészülés, mind 
maga a bibliahét. Jó volt a felnőtt 
csapattal dolgozni és a gyerekekkel 
kézműveskedni. A gyerekek is na-
gyon élvezték ezt a hetet. A kiseb-
bek örültek a kézműveskedésnek és 
az ügyességi játékoknak, a nagyob-
baknak inkább az élményjáték és az 
aranymondás tetszett. Viszont abban 
mindenki egyetértett, hogy a napkez-
dő tánc és a pénteki akvapark volt a 
legélvezetesebb. Köszönjük a szerve-
zőknek a munkát, reméljük,  jövőre is 
találkozunk!

Labik Csilla

„Éld át!” – Bibliahét Munkácson
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A hagyományokhoz illően idén is 
megtartottuk a Vakációs bibliahetün-
ket, augusztus 19. és 23. között, me-
lyen együtt voltak a császlóci és a 
gejőci hittanosok. A császlóci hittan-
terem udvara közel 50 gyermek zsi-
vajától volt hangos. A tábor témája: 
Szentek és agyalok, a mi barátaink! 

Az első nap Szent István király élet-
útján keresztül a felelőségvállalásról, 
az erős hitről, a példamutatásról ta-
nultunk. Ezt követően a hittanosok-
kal kenyeret és cipót sütöttünk, amit 
másnap, Szent István király ünnepén 
Theodor atya megáldott, majd a gye-
rekekkel és a hívekkel együtt közösen 
elfogyasztottunk.

Másnap az angyalokról, főleg 
Szent Mihály arkangyalról tanultunk. 
Sokat játszottunk ügyességi és csa-
patépítő játékokat, dicsőítő éneke-
ket énekeltünk. Minden napot imával 
kezdtünk és végeztünk. Nagy figyel-
met fordítottunk arra, hogy a hittano-
sok saját szavaikkal imádkozzanak, 
hogy megtapasztalhassák az Atyával 
való beszélgetés mélységét.

A bibliaheteknek immár hagyomá-
nya, hogy kerékpárosan felkeressük 
és megismerkedünk a szomszédos 
községek templomaival, ahol közö-
sen imádkozhatunk. Idén a homo-
ki és a kincsesi Keresztelő Szent Já-
nos-templomba látogattunk el.

A Vakációs bibliahét fénypontja a 
gitáros ifjúsági szentmise volt. Theo-
dor atya megörvendeztetett minket 
mély, elgondolkodtató szavaival. A 
hittanosok örömmel vállaltak szolgá-

latot is: ministráltak, felolvastak, gi-
tároztak. A lelki programok mellett 
sokat kézműveskedtünk is. Vászonra 
megfestettük Szent Mihály arkangyalt 
és Szent István királyt, viaszból pedig 
gyertyát készítettünk. A tábor utol-
só napján a Beregszentmiklósi kas-

télyba, majd a munkácsi Szent Már-
ton-székesegyházba látogattunk el. A 
bibliahetet a Szent Mihály arkangyal 
rózsafüzér imájával zártuk.

Mihalovicsné Tóth Krisztina
császlóci hitoktató

Vakációs bibliahét Császlócon

bibliahét beregszászon bibliahét ungváron
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Az idén 21. alkalommal ren-
dezték meg a KKGT-t. Már ha-
gyománnyá vált Kárpátalján, 
kicsik és nagyok egyaránt 
várják, és már jó előre bejegy-
zik naptárjukba a tábor idő-
pontját. Miért ilyen vonzó a fi-
atalok körében ez a típusú 
együttlét? Ennek jártunk nyo-
mába, és kérdeztük meg az 
egyik résztvevőt, aki már több 
éve lelkes táborozó.

Az első gitáros táborom 2020-ban 
volt. Az egyik nagyon jó barátnőm-
mel mentem el. Mindketten gitároz-
tunk már előtte is, de ez a tábor jó 
lehetőségnek tűnt arra, hogy tudásun-
kat tovább fejlesszük. Akkor még ki-
csit féltünk, hogyan is fog ez az egész 
zajlani, de hamar belejöttünk. A leg-
első tábor után, amiben részt vettünk, 

megfogadtuk, hogy muszáj lesz ezek 
után is eljönni, hiszen nagyon jól 
éreztük magunkat, és szerettünk volna 
a táborban szerzett barátainkkal is 
újra találkozni. Így ment ez évről-évre. 

Viszont az idei gitáros tábor vala-
hogy más volt. Mind programjában, 
mind lelkileg. Mindig azt mondom, 

hogy ez a nyár legjobb tábora, ez így 
is van, és mindenkinek csakis ajánla-
ni tudom. Nemcsak a gitártudásunkat 
fejleszthetjük, hanem Istenhez is köze-
lebb kerülhetünk, ha engedjük. 

Nagyon szeretek dicsőíteni, és na-
gyon örülök, hogy ezt a barátaimmal 
együtt tehetem. Azért is szeretek min-
den évben visszamenni, mert nagyon 
jó közösség alakul ki közöttünk. Na-
gyon örülök, hogy olyan emberekkel 
vagyok körülvéve, akik ugyanúgy sze-
retik és dicsőítik Istent. Nagyon szere-
tem még azt, hogy befogadóak és vi-
dámak. Tudunk örülni. És ez az öröm, 
mindenkin látszik. 

Az idei gitáros tábor nagyon jól 
megmutatta ezt számomra. Különö-
sen tettszett a csendséta. Eddig ilyen 
még nem volt, jó hogy ezt is beve-
zették a szervezők. Nagyon feltöltött 
lelkileg. A gitáros tábor fénypontja 
szerintem mindig a szentségimádás. 
Nagyon várom. Az idén arra is volt 
lehetőségem, hogy kipróbáljam mi-
lyen másokért imádkozni. Elképesz-
tően jó érzéssel töltöttel el. Ott, ab-
ban a 1,5 órában erősen éreztem a 
Szentlélek munkáját, nemcsak önma-
gamon, hanem másokon is. Ez az ér-
zés felülmúlhatatlan! 

A lelki programok nem ássák alá a 
táboros hangulatot, hiszen járunk a gi-
tárórákra, jobbnál jobb programokat 
szerveznek nekünk, – nekem a sze-
mélyes kedvencem például a méta – 
mégis ez a tábor valahogy más, mint 
a többi. Mindig is nagyon szerettem a 
gitáros táborokat,  nem tudom, jövőre 
hogyan fogják felülmúlni az ideit :)

Fudella Odett

KKGT, azaz Kárpátaljai Keresztény
Gitáros Tábor

Ung-vidéki hittantábor
Július folyamán tartottuk meg az Ung-vidéki hittantábort, melynek ismét 

Karácsfalva adott otthont. A hittantáborba Ungvárról és a környékbeli tele-
pülésekről érkeztek gyerekek.

Kicsiny kis fényemmel, világítani fogok! – ez volt a tábor mottója, vezérfo-
nala. Az együtt töltött idő alatt abban próbáltunk erősödni kicsik és nagyok, 
hogy Isten ajándékait bölcsen használva, jó irányba álljunk, a szemünket 
Jézusra emelve ne csak nézzük, lássuk is őt.

A rekkenő hőség sem vette el a gyerekek kedvét a vidámságtól. A ferge-
teges vízi csata és a medencézés felfrissített mindenkit. A kézműves foglal-
kozások alkalmaival pedig kis tábori emlékeket készítettek a fiatalok. Nem 
maradhatott el a métázás és az ügyességi játékok, valamint a tábortűz, 
ahol a gyerekek vicces jelenetekkel mutatták be a tábor életét, ahogy azt 
ők látták és megélték.

Mindezek mellett a lelki programok érintették meg leginkább a gyerekeket 
és a nevelők szívét. A közös reggeli és esti imák, a dicsőítések, a szentmisék és 
a késő esti keresztút, amikor kicsiny fényünkkel világítottuk be a keresztút állo-
másait. A hittantábort megosztókörrel, igeliturgiával és a tábortánccal zártuk.

Szép napokat töltöttünk el közösen, egymást kicsit másképpen megismer-
ve. A táborozók testi, lelki és erkölcsi értékekkel gazdagodhattak.

Mihalovicsné Tóth Krisztina, császlóci hitoktató
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A Tiszaújlaki Római Katolikus Egyházközösség 
különleges eseményt szervezett: egy egész éj-
szakán át tartó virrasztást a békéért. Ez az al-
kalom nem csupán a helyi közösség számára 
jelentett kiemelkedő eseményt, hanem a széle-
sebb régióban élők számára is lehetőséget biz-
tosított arra, hogy együtt imádkozzanak és el-
mélkedjenek a béke fontosságáról.

A virrasztás a legfiatalabbak részvételével kezdődött 
18 órakor, akik tiszta szívvel és őszinte hittel szólították 
meg az Urat. A gyermekek imája mindig különleges jelen-
tőséggel bír, hiszen az őszinteség és az ártatlanság hang-
ján szólal meg. Az esemény szervezői úgy gondolták, 
hogy a gyermekek imájával kezdődő virrasztás megadja 
az este alaphangját és emlékeztet mindenkit arra, hogy a 
béke iránti vágy mindannyiunk közös ügye.

Ezt követően Weinrauch Márió atya előadása követ-
kezett, amely mély spirituális útmutatást nyújtott a jelen-
lévők számára. A tanítások középpontjában a béke fo-
galma állt, valamint az a kérdés, hogy hogyan érhetjük 
el a belső békét és hogyan terjeszthetjük ki ezt a békét a 
világra. Márió atya szavai inspirálták és erősítették a kö-
zösséget, hiszen mindannyian közösen törekednek a béke 
megteremtésére.

A következő órában Rácz István atya zenés imádsága 
színesítette az eseményt. A zene és az ima különleges 
összhangja nemcsak lelki megnyugvást hozott, hanem le-
hetőséget adott a résztvevőknek arra, hogy mélyebben 
átéljék az imádság erejét. 

21 órától a Tiszaújlaki Görögkatolikus Egyházközösség 
tagjai vezették az imádságot, Egressy Márton atyával az 
élen. Az ökumenikus szellemiség jegyében a különböző 
felekezetek közötti együttműködés és közös imádság kü-
lönleges erőt és új perspektívát nyújtott a béke iránti vágy 
és az egység fontosságának megértéséhez. A Karács-
falvai Sztojka Sándor Görögkatolikus Líceum diákjai is 
részt vettek a virrasztáson. A fiatalok lelkesedése és elkö-
telezettsége példaértékű volt mindenki számára. A közös 
virrasztás során a diákok különleges imákkal és elmélke-
désekkel gazdagították az eseményt, bemutatva, hogy a 

béke iránti vágy és az imádság ereje nem korlátozódik 
egyetlen generációra sem.

Ezt követően a nevetleni fiatalság dicsőítő szolgála-
ta és közbenjáró imája következett. A fiatalok energikus 
és szenvedélyes előadása megerősítette a közösséget a 
béke iránti elkötelezettségében. A dicsőítő szolgálat alatt 
a jelenlévők szíve megtelt örömmel és reménnyel, hiszen 
a fiatalok hite és lelkesedése ragadós volt.

Éjfélkor különleges szentmisében volt részük a virrasz-
tóknak, amelyben az elhunyt és élő testvérekért imádkoz-
tak. Az éjféli mise különleges jelentőséggel bírt, hiszen az 
imádság és az emlékezés középpontjában azok álltak, 
akik már nincsenek közöttünk, valamint azok, akik tovább-
ra is támogatásra és imára szorulnak. 

A szentmise után az „Öröm útja” következett, amely kü-
lönleges lehetőséget nyújtott a jelenlévők számára, hogy 
mélyebben elgondolkodjanak a hitükön és a béke fontos-
ságán. Az öröm útja mindenki számára különleges lelki 
utazást jelentett.

A következő órákban a virrasztás Szent Ferenccel foly-
tatódott, akinek példája és tanítása inspirálta a jelenlévő-
ket, hogy elmélyítsék hitüket és erősítsék elkötelezettségü-
ket a béke iránt. 

Hajnali négy órakor Mária litánia következett, amely kü-
lönleges módon kapcsolta össze a közösséget, hiszen Má-
ria közbenjárását kérték a békéért és a világ jobbá tételéért. 

Az ötödik órában a rózsafűzér imádkozására került 
sor. A rózsafűzér imádság különleges ereje és jelentősége 
abban rejlik, hogy egyszerre nyújt lehetőséget a szemé-
lyes elmélkedésre és a közösségi imádságra. A rózsafűzér 
során a jelenlévők újra és újra átélhették hitünk legfonto-
sabb eseményeit és tanításait.

Reggel hat órakor az édesanyák imája következett, amely 
szintén felemelő pillanat volt, hiszen az anyák különleges 
szerepet töltenek be a családok és a közösségek életében. 
Közösen imádkoztak a békéért és a családok jólétéért.

Reggel hét órakor szentségi áldással zárult az esemény. 
A szentségi áldás különleges pillanata során, melyet Bán 
Zsolt Jónás atya adott, a közösség egyesítette hitét és re-
ményét, a jelenlévők pedig megkapták az Úr áldását és 
támogatását a béke megteremtéséhez és fenntartásához.

Gerendely Béla

A közösség erejének megnyilvánulása
Virrasztás a békéért
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Párizs adott otthont a 2024. július 26. és 
szeptember 8. közötti nyári olimpiai és para-
limpiai játékoknak. Ez volt a XXXIII. nyári 
olimpiai játékok. Hivatalosan a 33., ténylege-
sen – vagyis ha nem számoljuk bele a világhá-
borúk miatt elmaradt játékokat – csak a 30. 
megrendezett újkori nyári olimpia volt eddig. 

Talán soha nem volt még annyi ellentmondásos eleme és 
visszhangja e nemes eseménynek, mint az idén. Ha azon-
ban visszaforgatjuk a történelem kerekét, és belemerülünk 
az olimpiák történetébe, azért láthatjuk, hogy az emberi-
ség „rákos sejtjei” igyekeztek időről-időre aláásni az újko-
ri olimpia születésének eszményét. Álljon most itt csupán 
néhány ecsetvonás az olimpia sok évezredes törtelméből.

A Párizs 2024 logónak három fő motívuma, ezáltal há-
rom jelentése volt. Az első elem az aranyérem, a győ-
zelem örök jele. Emellett az olimpiai láng is kivehető a 
logóban, a láng, ami a sporton keresztül egyesíti az em-
bereket. Végül egy emberi arc látható, ami a másik két 
elem kombinációjának eredménye. Marianne-nak hívják, 
ő képviseli Franciaországot, és az egyenlőség és a testvé-
riség eszméit testesíti meg. Nem hiányoztak az 1924-es 
olimpiára való utalások sem: a betűtípusban az Art Deco 
stílusát használták, amely ahhoz a korszakhoz kötődik. Az 
olimpiák történetében először fordult elő, hogy az olimpi-
ai és a paralimpiai játékokon ugyanazt a logót használ-
ják. A változás csak annyi volt, hogy a címer alatt az olim-
piai karikák helyett a paralimpiai logó, az agito látható.

Az újkori olimpiai mozgalom életre keltése Pierre de 
Coubertin francia báró nevéhez fűződik. Hosszas előké-
szítés után, az 1894-ben Párizsban megrendezett nemzet-
közi kongresszuson vetette fel, hogy modern formában, 
de régi keretek között (nemzetközi alapon) kerüljön sor 
az olimpiák megrendezésére. A javaslatot a kongresszus 
teljes egészében elfogadta. Megalakult a NOB, a Nem-
zetközi Olimpiai Bizottság, melynek elnöke Demetriasz 
Vikelasz, titkára pedig az ötletadó Coubertin báró lett. 
A NOB-nak magyar alapító tagja is volt, Kemény Ferenc 
személyében. 1896-ban Athénban rendezték meg az első 
újkori olimpiát. Ettől kezdve a mai napig négyévenként 
más-más országban rendezik meg az olimpiai játékokat, 
melynek versenyszámai folyamatosan bővülnek, színesed-
nek. A rendezés jogát pályázat útján nyerik el a városok, 
és római számmal jelölik a sorszámukat. 

Augusztus 28. és szeptember 8. között zajlottak a XVII. 
Nyári Paralimpiai Játékokat Párizsban, amelyre 4400 ver-
senyző regisztrált. A Gyermek Jézusról nevezett Szent Te-
réz Kongregáció a csaohszieni egyházmegyében, Hopej 

t a r t ományb an, 
Kína északi részén 
működik. Húsz év-
vel ezelőtt a Hajnal 
Háza gyermekott-
hon nővérei gon-
dozásukba vettek 
egy kétéves kisfiút, 

aki kétoldali retinoblasztómában szenvedett (leggyakoribb 
gyermekkori rosszindulatú szemdaganat), és a szülei az 
utcán hagyták. Húsz évvel később a Hajnal Háza nővé-
rei a közösségi médiában fejezték ki jókívánságaikat az 
„ő” Tungtungjuknak, aki Olaszország színeiben indult útra, 
hogy részt vegyen a párizsi paralimpiai játékokon. 

A Tungtung nevet az apácák adták húsz évvel ezelőtt a 
gyermeknek. Idővel a nővérek és egy olasz újságíró segít-
ségével a fiú az árvaházból Olaszországba került, ahol 
otthonra talált egy 
örökbe fogadó csa-
ládnál. Itt kezdte spor-
tolói pályáját, aminek 
eredményeként fiatal 
paralimpiai dzsúdó-
bajnok lett, aranyér-
met nyert az Európai 
Ifjúsági Parajátékokon 
(EPYG), és 2022-ben világbajnoki bronzérmet Bakuban.

Tungtung egyike annak a több mint hatszáz elhagyott 
fogyatékkal élő gyermeknek, akik szeretetre, otthonra és 
jó életre találtak a Gyermek Jézusról nevezett Szent Te-
réz Kongregáció nővérei éber jótékonyságának és a gyen-
gék és betegek megsegítése terén végzett szolgálatának 
köszönhetően. A szerzetesnővérek által vezetett Hajnal 
Háza gyermekotthont Ramon Vang Csunglin, a csaohszie-
ni egyházmegye püspöke alapította az 1980-as évek vé-
gén. Abban az időben gyakran találtak fogyatékkal élő 
gyermekeket elhagyatottan a vasútállomásokon vagy a 
kórházak közelében. Vang püspök vett egy házat, és a 
Szent Teréz-nővérekhez fordult, hogy gondoskodnának-e 
ezekről a gyermekekről, segítve őket abban, hogy kikerül-
jenek szerencsétlen helyzetükből. Az általuk befogadott 
hatszáz gyermek 40 százaléka gyermekbénulásban szen-
vedett. A nővérek kitartó munkával segítették talpra állni 
őket, Jézust megismerni, tanulni, dolgozni és családot ala-
pítani.

A nővérek harmincnyolc éve a fogyatékkal élő gyer-
mekek és fiatalok testi és lelki sebeinek gyógyítására 
szentelik idejüket. A szolgálatuk folytatásához szükséges 
pénzeszközök összegyűjtésére nagy kreativitással eredeti 
kezdeményezéseket találnak ki, például maratoni futóver-
senyhez kapcsolódó adománygyűjtést szerveznek.

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: fides.org 

Az Olümpiától Párizsig
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Hírmorzsák
hittantábor beregszászban

Idén sem maradt el a beregszászi római katolikus hit-
tanosok tábora, melynek témájául a hálát választották a 
szervezők. Szép számmal gyűltek össze az 5–12 éves 
résztvevők a plébánia udvarán július 1-én. 

Az első nap szentmisével kezdődött a Szent Kereszt 
templomban. Béres Erzsébet hitoktató előadássorozattal 
készült, melynek mindennap egy-egy részletét adta elő a 
gyerekeknek. Az előadások központi témája a hála volt, 
hiszen nagyon fontos már gyermekkorban elsajátítani 
a hálának gyakorlati eszközeit, módjait. A tanítás után 
énektanulás következett, majd az udvaron kézművesfog-
lalkozás keretében ki-ki elkészíthette a saját „jócselekede-
tek” dobókockáját. 

Második nap a Beregszászi Máltai Szeretetszolgálat 
játszóbusza érkezett meg a rendezvényre, amely egész 
délelőttre szóló szórakozást, fejlesztő játékokat, vizes 
programot biztosított a gyerekek számára. 

Délután Molnár János plébános atya a templomban 
tartott előadást a gyerekeknek az aznapi ünnepről – Sar-
lós Boldogasszonyról, valamint az imádság fontosságá-
ról. Ezután bemutatta a hittanosoknak a templomot.

A hét egyik napján a gyerekek ellátogattak a Tisza-
csomai Honfoglalási Emlékparkba, ahol tartalmas, gaz-
dag és vidám napot töltöttek el. Megismerkedtek az em-
lékpark fontosabb helyszíneivel, emellett állatsimogatásra 
is volt alkalom. A nap fénypontja a lovaskocsikázás volt.

Az öt nap során az idősebbek színdarabbal készültek, 
mellyel a tábor utolsó napján kedveskedtek a kisebbek-
nek. A hét hálaadással és közös fagyizással zárult.

Fehér Rita

iFjúsági találkozó
A Munkácsi Egyházmegye ifjúsági találkozójára idén 

július 5. és 7. között került sor a pósaházi Szent József nő-
vérek kolostorának területén. A találkozó mottóját Izaiás 
próféta könyvéből választották: „De akik az Úrban bíz-
nak, új erőre kapnak!” (Iz 40,31). A találkozó programjai 
között szerepelt szentmise, szentségimádás, dicsőítés, el-
mélkedés Isten Igéjéről és az arról szóló beszélgetés, ér-
dekes előadások, vetélkedők, közösen eltöltött esték. Az 
eseményre az egyházmegye számos pontjáról érkeztek a 
résztvevők, 14 és 28 év közötti fiatalok. A fiatalok nagy 

lelkesedéssel hallgatták Luigi Santopaolo, a Pápai Biblikus 
Intézet professzorának és Edita Ullmann SSPS nővérnek 
az előadását. A három nap alatt a résztvevők a Szent Jó-
zsef nővérek együttesének zenei szolgálatát élvezhették. 
A második napon a szentmise főcelebránsa Lucsok Péter 
Miklós OP megyéspüspök volt. Szentbeszédében fontos 
tanácsokkal látta el a fiatalokat, és az ifjúsági találkozó 
témájáról előadást is tartott. Az ifjúsági találkozót Jurij 
Holotyuk atya, a Munkácsi Római Katolikus Egyházme-
gye ifjúsági pasztorációjának felelőse szervezte a szemi-
naristákkal és az ifjúsági bizottsággal együtt.

továbbképzés
Július 8-án a Gyermekek lelki egészségének támogatá-

sa program keretében Lucsok Miklós, munkácsi megyés-
püspök tartott továbbképzést a Munkácsi járás oktatási 
intézményeiben dolgozó pszichológusok számára. Mit te-
hetek, ki vagyok én? Miért vagyok és mire születtem? Mit 
kezdjek a bennem lévő „mínuszokkal” annak érdekében, 
hogy felelősen álljak hozzá önmagamhoz, és honnan me-
rítsem mindehhez az erőt? Hogyan tartsam meg az erő-
forrásaimat, hogy megsokszorozzam mások számára a 
jót? Az életemben mi az, amin tudok változtatni? Ezen 
kérdések mentén zajlott a találkozó, melyet a 3,5 száza-
lék elnevezésű civil szervezet rendezett meg. Az egyna-
pos intenzív képzésen több mint 20, eltérő munkatapasz-
talattal rendelkező résztvevő vett részt a járás különböző 
középiskoláiból, óvodáiból, bentlakásos iskoláiból és lí-
ceumaiból.

béketereMtők
Hogyan lesz a konfliktusból lehetőség? Mit kezdjünk 

azzal, ha valaki nem akar kiengesztelődni? Milyen sza-
vakat használjunk és milyeneket ne, ha építeni akarjuk a 
kapcsolatainkat? Milyen az erőszakmentes kommuniká-
ció? Mit tanít a Szentírás a haragról? Tudtad, hogy ha-
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ragudni nem csak szabad, hanem kell is, csak nem mind-
egy, hogyan? 

Ilyen és hasonló kérdésekre keresték a választ a Bol-
dogok a békességszerzők című lelkigyakorlat résztvevői 
Nagyszőlősön, július harmadik hétvégéjén. A 23 résztve-
vőt a hőség, az áramszünetek és a nyári teendők sokasá-
ga sem tántorította el attól, hogy tenni akarjon valamit a 
kapcsolataiért. 

Gállné Busai Barbara és Nagy Zsolt a magyarországi 
Szent András Evangelizációs Iskolából érkeztek Kárpátal-
jára, hogy velünk legyenek és megajándékozzanak min-
ket ezzel a tudással. 

A szentírás alapú konfliktuskezelés mellett fontos tanítá-
sok hangzottak el a lelki harcról, a haragról és a megbo-
csátásról, annak akadályairól, a felelősségvállalásról és a 
lelki békéről. A résztvevőkért egyenként imádkoztak is az 
ide érkezett szakemberek és helyi koordinátorok. 

„Ha csak az egyik fél is leteszi a voksát a béke mel-
lett, akkor ott béke lesz.” A hétvégéről mindenki úgy ment 
haza, hogy béketeremtő akar lenni családjában, a mun-
kahelyén, és hogy meg akarja tanulni az erőszakmentes 
kommunikáció új nyelvét.

teMploMbúcsúk
Keresztelő János születésének ünnepéhez kapcsolódó-

an június 23-án, vasárnap tartották a Munkács közelében 
lévő, szolyvai egyházközséghez tartozó Szentmiklóson a 
templombúcsút. Az ünnepi szentmisét Jurij Holotyuk, mun-
kácsi káplán celebrálta, akit a szolyvai plébános, Tomasz 
Koza SDS hívott meg. Az eseményen nagy számban vet-
tek részt a helyi hívek és vendégek. Prédikációjában Jurij 
atya többek között azt hangsúlyozta, hogy merjünk csend-
ben lenni. Ahogy Keresztelő Szent János is, aki a pusztá-
ban élt, nem volt semmije, mégis egységben volt Istennel. 
Ez vonzotta a hozzá jövő embereket. Ehelyett a körülöt-
tünk lévő világ éppen az ellenkezőjét kínálja nekünk: hogy 
zajjal töltsük meg a csendet. Érdemes csendben lenni, és 
a szívünkre hallgatva megvallani magunknak az igazsá-
got. Szentmiklós lakói minden évben megünnepelik védő-
szentjük, Keresztelő János születését. A római katolikus kö-
zösséget a Szalvatorianus atyák szolgálják.

Beregardóban, Szent Kinga emléknapján megtartották a 
templombúcsút, melynek ünnepi szónoka Szulincsák Sán-
dor atya volt. Molnár János atya az ünnepi szentmise 
után közösségi napot hirdetett az esperesi kerület hívei 

számára, amelyre szép számmal és nagy örömmel jöttek 
el. Az együtt töltött nap során a résztvevők megtapasz-
talhatták a közösségi lét erejét és szépségét. Beregardó 
a Beregszászi egyházközség részét képezi. 2020-ig nem 
volt saját templomuk, szentmiséiket a temetőben lévő, 250 
éves Szent Imre-kápolnában tartották. A magyar kormány 
támogatásával épült, Árpád-házi Szent Kingáról elneve-
zett templomot 2020. július 24-én, a szent emléknapján 
Majnek Antal püspök atya szentelte fel.

Július 26-án, Szent Joachim és Szent Anna ünnepnapján 
tartotték meg a gerényi Szent Anna-templom búcsúját. Idén 
is, immár hagyományosan gyalog zarándokoltak a régi 
templomhoz, hogy hálát adjanak Istennek a nagyszülő-
kért, szorgos, áldozatos életükért. A szentmise főcelebrán-
sa Majnek Antal nyugalmazott püspök atya volt.

Szent Anna emléknapján Orosziban megtartották a temp-
lombúcsút, melyre a környező településekről is elzarándo-
koltak a hívek. A búcsú meghívott szónoka Hajas Ámosz 
ferences atya volt.

Nagyboldogasszony búcsút tartottak Császlócon. „Ál-
dott, szép ünnepünkért áldott legyen az Úristen! Szívből 
köszönjük a számos zarándoknak a közös imádságot, 
Megyesi László diakónusnak a szívhez szóló szentbeszé-
det. Köszönjük Ft. Benzo György atyának, hogy velünk 
ünnepelt. A Szűzanya közbenjárását kérjük mindannyi-
unkra.” – számolt be Theodor atya a császlóci hívekkel 
együtt átélt kegyelmi pillanatokról.

Szent István napi búcsú volt Kaszonyban. Az idén is 
megtartották Mezőkaszonyban Szent István ünnepén a 
templombúcsút. A maroknyi, de annál lelkesebb római ka-
tolikus hívő és a környéki településekről érkezett zarándo-
kok összegyűlek templomukban, hogy Rácz István, Mol-
nár János és Jaczkó József atyákkal együtt hálát adjanak 
templomuk védőszentjének ünnepén.

Szeptember 12-én, Szűz Mária névnapjának ünnepén 
tartották meg a búcsú szentmisét Váralján, amelyen Mun-
kácsról és környékéről számos hívő vett részt. Az ünnepi 
szentmisén Petenko Miron atya mondott szentbeszédet.

Assisi Szent Ferenc stigmatizációjának 800. évfordu-
lója alkalmából 2024. szeptember 14-én Nevetlenfaluban, 
Szent Kereszt Felmagasztalása ünnepén templombúcsút 
tartottak. A szentmisét Berhidai Piusz OFM tartományfő-
nök mutatta be. 
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Szeptember 15-én az ungvári Kálváriatemplom búcsúját 
tartották, amelyre keresztutat járva, gyalogosan zarándo-
koltak el a hívek. Az ünnep meghívott szónoka Molnár 
János beregszászi plébános atya volt.

aranyMise ungváron
2024. július 28-án volt az ungvári római katolikus temp-

lomban Mészáros Domonkos atya aranymiséje. Ezen a 
vasárnapon Mészáros Domonkos OP, az ungvári közös-
ség egykori plébánosa, pappá szentelésének 50. évfor-
dulója alkalmából aranymisét mutatott be. „Hálatelt szív-
vel gondolunk vissza kárpátaljai áldozatos szolgálatára. 
Mindenekelőtt az Isten közösségének építésére áldozta 
idejét és energiáját, melyben az ifjúsági, beteg és cigány 
pasztoráció különös szerepet töltött be. Az Úr áldja és 
óvja további életútján és papi hivatásában, melyhez kivá-
ló egészséget, erőt, türelmet, jókedvet és üdvszerző külde-
tésének méltó megbecsülését kívánjuk!” – írták a hívek a 
plébánia híroldalán.

az ukrajnai doMonkos rend káptalanja
Miklós atya, domonkos szerzetes részt vett az Ukrajnai 

Domonkos Rend káptalanján szeptember 10-én, ahol a do-
monkos testvérek Kijevben Jaroszláv Kravecet választották 
meg tartományfőnöknek. Az új vikárius második négyéves 
szolgálatát kezdte meg ezzel. A választás előtti napon, a 
káptalanon összegyűlt szerzetesek lelkigyakorlaton vettek 
részt, melyet Lucsok Miklós OP munkácsi megyéspüspök 
tartott. A következő napokban megválasztották a tanácso-
sokat is. A káptalanon a 23 Ukrajnában élő testvéren kívül 
részt vett a lengyel domonkos rend provinciálisa, akit a 
varsói missziós titkárság igazgatója is elkísért. Ukrajnában 
12 lengyel, 11 ukrán és egy szlovák származású szerzetes 
él, akik hat helyszínen működnek: Kijevben, Lembergben, 
Csortkivban, Fasztivban, Hmelnickijben és Harkivban.

Június 9. és 15. között Medjugorjéba szerveztek zarán-
doklatot. A Béke Királynője az idén is sok gyermekét hívta 
kegyhelyére, ahol minden nép fia békére talál, hogy az-
tán az életével tovább tudja azt adni sokaknak.

Roska Péter atya július 19. és 20. között tartotta szoká-
sos nyári lelkigyakorlatát a radvánci Szent Gellért Kollé-
giumban.

Augusztus elején a bulcsúi temetőben új ravatalozó ke-
rült megáldásra.

Szent Kristóf, az utazók védőszentjének ünnepén, július 
28-án a hagyomány szerint egyházmegyénkben is több 
helyen az atyák megáldották a járműveket.

Az ungvári római katolikus templomban augusztus 20-án 
tartották meg a bérmálkozás ünnepét, melynek keretében 
egyházmegyénk főpásztora 11 hívőnek szolgáltatta ki a 
szentséget, akik között felnőttek is voltak.

Skapuláré ünnepélyes felvételére került sor Nagyboldo-
gasszony főünnepén, augusztus 15-én, Ungváron. „A 
skapuláré felvételével azt fejezzük ki, hogy gyermeki bi-
zalommal elfogadjuk Szűzanyánk anyai pártfogását, és 
segítségét kérjük abban, hogy életünk folyamán egyre 
jobban követni tudjuk őt és az ő Szent Fiát, hiszen csak 
Jézus Krisztus követése nyitja meg számunkra a mennyor-
szág ajtaját.”

Szeptember 7-én az ungvári egyházközség honismereti 
kirándulással egybekötött Szent Mihály-zarándoklatot szerve-
zett. A zarándok kirándulás lelki vezetője Majnek Antal nyu-
galmazott püspök volt. A kirándulás résztvevői ellátogattak 
a schönborni Szent Mihály-templomba, ahol szentmisén és 
Szent Mihály-litánián vettek részt. Ezt követően Munkács-
ra mentek, ahol megtekintették a város nevezetességeit: a 
Szent Márton-székesegyházat és a munkácsi várat.

Szeptember 27-ről 28-ra virradóan az idén is megtartot-
ták az egész éjszakás virrasztást a békéért Máriapócson. 
Kárpátaljáról a zarándokok buszok segítségével jutottak 
el. Jelenleg Magyarországon tartózkodó kárpátaljaiak is 
szép számmal tudtak eljönni. Mária jelenlétében össze tud-
tak kapcsolódni a háború miatt elszakadt családtagok is.






